Dr. Sárközy György Budapest II. Keleti Károly u. 4.II/7.

Nemesség megerősítés: Belügyministerium 1939. ápr.3.-án 243.986/1939. II. a. rendeletével.

Országos Levéltár i044/944 O L sz. alatt átvette 1944. szeptember 27.-én a család címeres nemeslevelét, valamint a családtörténet könyv egy példányát /:állandó megőrzés:/

A nagybócsai Sárközy család története leszármazási táblákkal.

Írta: Id. Sárközy György, Szolnok város helyettes polgármestere.

I.Bevezetés.

Sárköz, mint helynév nagyon gyakran fordul elő hazánkban. Legösmertebb, mint azon nagy terület elnevezése, mely Fehér és Tolna vármegyékben a Sárviz és a Duna között terül el. Ez a terület már hajdan is ezt a nevet viselte. Egy 1400-ban kelt oklevél Tolna vármegye Sárközi járását említi. /:Sárköz districtus in comitatu Tolnaiensi Wenzel X-2. 802-ik.:/. Egy 1944 /: ? :/-ben kelt oklevél szerint pedig János kalocsai érsek a Fejér vármegye sárközi járásában fekvő Sármegy községet Sármegyi Gergelynek és rokonainak adományozza. /: Wenczel X-3. –252. :/ 


Ortvay Tivadar írja Magyarország régi vízrajzában, hogy régente sok kis folyócskának magyar neve egyszerűen Sár volt. Így hívták a 13. században a Lajtát is, mely ekkor a mai mosonyi Dunaág helyén folyt Győr felé s alkotta a mai u. n. Szigetközt. A Csallóközben is volt egy kis Sár folyócska. És hogy régente csakugyan több kis ilyen folyó a Sár nevet viselte. Ezt bizonyítja az a számos Sár elnevezésű helységnév is, amit Fejér és Tolna vármegyét nem is említvén más vármegyében is találunk. Így például Sár /: Seár :/ Vas, Veszprém, Komárom, Heves és Szathmár vármegyékben, Sárfő, Vas, Zala, Pozsony és Nyitra megyékben, Sármellék, Vas és Zala vármegyékben, Sárhida és Sárkut ugyancsak Zalában, Sárszeg Zala, Bihar és Külsőszolnok vármegyében, Sárrét Békés, Bihar, Borsod és Pozsony vármegyékben, Sárpatak Sárosban már a 15. században is, a Hunyadiak korában, ezt a nevet viselték. De előfordul maga Sárköz, mint folyónév is már az Árpádok korában: egy 1705-ben kelt okirat a Tisza egyik kis mellékfolyócskáján Alpár táján nevei így. /: Aqua Sárkez Wenczel I. 434.1. :/


Nagyon valószínű, hogy régente a ma is e néven ismeretes Dunántúl nagy területén kívül a Sár folyócskák környékén fekvő más területeket is Sárköznek nevezték. Így István király 1271-ben egy Sárköz nevű erdőt adományoz a medgyesi vendégnek /: hospes :/ egész Hegytőig. /: Wenczel VII.-3.403.1. :/ L277-ben pedig egy oklevél Turócz vármegyében említ egy Sárköz nevű birtokot /: terra Sárkez. Wenczel V-2-403.1. :/. Végre Szathmár  vármegyében ma is megtaláljuk Aranyos Medgyestől Északra Sárköz községet, amely már 1490-ben is megvolt, mint Szinyérvárallyához tartozó vámszedő hely.


Természetes, hogyha hazánkban ennyi Sárköz volt, a Sárközy családnév is nagyon elterjedt.


Mint Karácsonyi mondja, éppen a Sárközy és más hasonló családnév magyarázatára „a régi magyarok, kivált, ha messze elszakadtak szülőföldjüktől, nem attól a távolból ismeretlen kis falutól vették vezetéknevüket, melyben napvilágot láttak, hanem arról a vidékről, ahol az a kis falu feküdt. /:Századok 1905-40:/.


A birtokos nemesek sorában már a régi időkben is sok Sárközyvel találkozunk.


1303.okt.3.-án Somogy vármegye alispánja előtt egyezkedik Sárközy joachim Szentgyörgyi Benedekkel, s az oklevelek az e vármegyében fekvő Szentgyörgy községet 1360 és1466 közt mindig mint Sárköz Szentgyörgyöt említik.

1384-ben Sárközy Balázs mester /: Magister Blasius de Sárkez :/ a nádori kuria  notáriusa s mint ilyen osztoztatja a Szkárosiakat /: Wenczel X-1-165.: /. 1422.okt.31.-én a somogyi konvent előtt Ládi Szilvia Mihályné, Mártha asszony, Alsówithkai Lőrinc lánya és Sárközy Lászlóné Ilona asszony Alsówithkai Lőrinc fia Bálint lánya alsówithkai földbirtokukat átadják az utóbbi férjének, Sárközy László fejérkői várnagynak. 1433. ápr. 30.-án jelenti a somogyi konvent ,hogy Zsigmond király parancsa folytán Sárközy Lászlót az említett birtokrészekbe beiktatták s 1433.júl.10.-én Zsigmond király a fentebbi két oklevelet ünnepélyes alakba átírva megerősíti. /: Hazai Okmánytár IV. –vagy III. k. 338.1.:/


1430-ban egy Sárközy László Nagy árad bírája.


Csánky Dezső alapvető nagy munkájában: „Magyarország földrajza a Hunyadiak korában” a főbb birtokos családok közt sorolja fel: Fejér vármegyében a Sárközy és Sarvuli Sárkeozy /: sic! :/ családokat, Tolna vármegyében a közép falusi Sárközyeket, kik közül Pál a megyében már 1339-ben is birtokos volt. Ugyanő említi, hogy Torontál vármegyében 1439-ben iktatták be Tarhusi Sárközy Lászlót zálogjog címen a Borgyasyak borgyasi birtok részeibe, 1477-ben pedig e vármegye egyik követe a budai országgyűlésen Tarhusi Sárközy János volt.- Bács vármegyében 1496-ban a Nagyvölgyi Sárközy, 1503-ban pedig a Derzsfalusi Sárközy család fordul elő, mint nagyobb birtokos. A Nagyvölgyi Sárközy család 1480-ban Bodrog vármegyében is birtokos, s itt a Nagyvölgyi mellett a Csipesi előnevet is használja. Baranya vármegyében 1446-ban egyik főbb birtokos család az Ormándi Sárközy a ugyane vármegyében Aranyoson Sárközy Tamásnak 15 portája van. Somogy vármegyében 1422-ben Vityay, másképp Sárközy László /: valószínűleg azonos a fentebb említett fejérkői várnaggyal :/ megvásárolja a Derecskeyektől és Miklósyaktól Kovásznyán lévő birtokrészeiket. 1477-ben Zaránd vármegye egyik országgyűlési követe Sárközy Berecsk.


Mint látjuk ezen családok birtokai legnagyobb részben a déli vármegyékben feküdtek. 


A 16.században a török hódítások terjedésével ezen behódolt vármegyékből a nemesség menekülni volt kénytelen. Így az ország egy részének birtokossága nemcsak fekvő javaitól, hanem a törökök pusztításai folytán értékesebb ingóságaitól is megfosztva elszegényedett… Ezek lettek a töröknek legelszántabb és kérlelhetetlenebb ellenségei, akik készek voltak a király váraiban a török ellen zsoldért is harcolni, annyival is inkább, mert a törvény a nemes embert, még ha semmije sincs is, a közfelkelés idején hadiszolgálatra kötelezte. Hogy mily nagy számban voltak az ilyen birtokaikból elűzött nemesek, bizonyítja az 1547. évi országgyűlés ezen határozata is: „Miután a király bőségesen tapasztalhatta, hogy a magyar legtöbbet használhat a keresztyén világnak a török ellen s nem nagy zsoldot kíván, gondoskodjék őfelsége, hogy magyarok is toboroztassanak hadaiba, mert fölös számmal van szolgálni kész ember, aki birtokaiból kiűzetett.”  Ezek helyeztessenek a végvárakba. /: 1547.évi VI.tc. :/


Később is rendelik törvényeink, hogy a török által meghódított területekről menekülő nemeseket a várkapitányok ne csak befogadják a várakba, hanem ha kívánják, zsoldosokul alkalmazzák.


E határozatoknak meg is volt a kellő sikere. Salamon Ferenc írja „Magyarország  a török hódítás korában” c. művében /: 363.lap :/ „a XVI. században a nemesség virágának egy szép része országos katonai szolgálatban állott.” A fentebb említett Sárközy családoknak is bizonyára sok tagja volt az így birtokaikból elűzött és végvárakban katonáskodó nemesek közt.


Alig hihető, hogy mindezen családok magtalanul haltak volna meg, s minthogy későbbi utódaikról nincsenek okleveles adataink, nagyon valószínű, hogy a felső vármegyékben, így Nógrádban, Hontban, Gömörben a 17. század folytán feltünedező Sárközy családok közt –amelyek közül a legtöbbnek eredete máig sincs tisztázva, -több ezen ősi javaiból elűzött családok leszármazója. Az is megtörtént bizonyára több esetben, hogy az így elmenekült szegénysorba jutott családtagok a nemesség gyakorlatából is kiestek s minthogy okmányaik is elkallódtak, a később ismét jobb sorsra jutott utódok új nemeslevelet szereztek. Hiszen tudjuk, hogy az u. n. szabad hajduk legnagyobb része is ilyen birtokaikból  elűzött nemes családok ivadéka volt, s közülük mégis nagyon sokan kaptak – különösen az erdélyi fejedelmektől - új nemeslevelet.


Az újabb korban is nagyobb számú Sárközy családot találunk hazánk nemessége körében.

Nagy Iván alapvető nagy munkája a Nádasdi, Káli, Dobokai, Sárosberkeszi továbbá a Tegdes-Sárközi és Sárközy, másképp Forray családokat tárgyalja, míg Kempelen 16, szerinte mind különböző Sárközy családot említ. Az 1754-55. évi országos nemesi összeírás alkalmával Bihar, Heves, Komárom, Nógrád, Pest, Somogy, Ugocsa, és Zala vármegyékben igazolták a különböző Sárközy családok tagjai nemesi voltukat. Mindezek közül eddig csak a legtekintélyesebb és az ország közéletében is nagyobb szerepet vivő Nádasdi Sárközy család eredete van tisztázva, melynek részletes történetét Nádasdi Sárközy Imre írta meg a Turul 1906. évi folyamában.


A nagybócsai Sárközy család szintén jelentős szerepet vitt már a XVIII. században Kecskemét város, majd a kecskeméti református Egyházmegye, s a Dunamelléki Egyházkerület, a XIX. század első felében pedig Pest, Heves és Külső Szolnok, s különösen Komárom vármegyék s a Dunántúli református Egyházkerület közéletében. E család történetével s okiratilag megállapítható leszármazásával szándékozom e lapokon foglalkozni.

2. A család eredete.

Sárközy Mihály 1561-ben az ajnácskői vár kapitánya volt, s ez év február 22.-én Bebek Györgytől 110.500 Ft-ért zálogba vette Boldogkő várát, s annak tartozékainak birtokába őt a jászói konvent még ez év november 12.-én be is iktatta /: Országos Levéltár Neo.reg.act.fasc.614.N.R.17 :/. 1562-ben Bebek Györggyel együtt Balogvárnál török fogságba esett s onnan többet nem is tért vissza. Istvánffy szerint a füleki bég mindjárt elfogatása után sok kínzás között kivégeztette, Forgács szerint azonban a bég Bebekkel együtt Konstantinápolyba küldte, ez utóbbi adat a valószínűbb, mert midőn 1563-ban Mérey Mihály palatinális helytartó a magvaszakadt  Jánosi Jánossy György javait s az ezek között a Gömör vármegyében levő Jeszthe és Eperjes községet is Gersei Pethő Jánosnak adományozza, ennek a beiktatás alkalmával ellene mond többek közt Sárközy Mihály felesége Markházy Orsolya és fia János is s ez okiratba Markházy Orsolya világosan feleségének /: consors :/ és nem özvegynek /: Relicta vidua :/ van írva. /: Országos levéltár Neo.reg.fasc.29.Nr.80 :/.


Ezen Sárközy Mihályt, aki az oklevelekben csak így előnév nélkül fordul elő éppen emiatt több Sárközy család tekinti a maga ősének.


Nagy Iván említi nagy munkájában, hogy a Nógrád megyében szereplő Káli Sárközy család azt tartja, hogy az ajnácskői várkapitány e család tagja volt.


Sárközy Imre valószínűnek tartja, hogy a várkapitány a Nádasdi Sárközy családból származott s azonos Sárközy Albertnek 1523-ban már szereplő Mihály fiával. Szerintem a két szereplés közötti csaknem 40 év korkülönbség ezt az azonosságot majdnem kizárja. A családi hagyomány alapján az ajnácskői várkapitányt a nagybócsai Sárközy család egyenes ősének tartja. Ezt azonban ez idő szerint okiratilag igazolni nem tudjuk, sőt valószínűtlenné teszi az a körülmény, hogy az eddig ismert okiratokban Sárközy Mihálynak csak egyetlen fiáról, a már fentebb is megnevezett Jánosról van említés téve. Így midőn 1575-ben június 15.-én gr. Forgách Imréné Perényi Erzsébet Barthos, Bothkó, Komlós, Veresmart, Kis és Nagy Csongoz és Alsósáros Ugocsa és Nagy-halász Szabolcs vármegyei községekben levő birtokrészeit 1.000 forintért zálogba adja Sárközy Mihály fiának Jánosnak, itt is csak maga szerepel, mint zálogba vevő, testvéreiről szó sincs. /: Szemere-Patay levéltár,Gomba. :/


Ennek a Jánosnak azonban utódai nem maradnak, mert Eszterházy Miklós nádor az ő kőújfalusi volt curiáját 1630-ban azon a címen adományozta Várkonyi Jánosnak, hogy Sárközy Jánosnak mindkét ágbeli ivadékai kihaltak. /: Jászói kon. levéltár V.fsc.Nr.28. :/. Biztosra vehetjük, hogyha Sárközy Jánosnak maradtak volna testvérei, vagy ezeknek leszármazói, ezek tartottak volna igényt az ősi javakra, s nem engedték volna azokat így ellentmondás nélkül idegen kézre jutni.


Az egri káptalannak a nagybócsai Sárközy család leveles ládájában eredetiben meglévő beiktató levele szerint Sárközy Mihály egri katonát Balásdeák István és Kövesdy Bertalan  társaival együtt Rudolf király adománya címén Báthory István országbíró Ecseden kelt parancsa folytán Mező Gáspár királyi ember és az egri káptalan kiküldöttje Zakolczay Márton mesterkanonok 1585-ben minden ellentmondás nélkül beiktatták a Békés vármegyében  lévő Győr és Berényhelységek birtokába. A beiktatás Egerben ment végbe báró Ungnád Kristóf főkapitány házánál, minthogy – mint a beiktató levél mondja, - a helyszínre menni a törökök közelsége miatt nem volt tanácsos.


Ezen Mihálynak egyik fia Kristóf török fogságba esett s testvére, hogy bátyját kiválthassa, Nyáry Pál egri várkapitány és Heves és Borsod vármegyei főispántól kért kölcsön 1.000 rh. forintot, majd hogy tartozását lefizesse, Győr és Berény Békés vármegyei községekben fekvő részbirtokait, továbbá Egerben a Hosszú utcában lévő kőházukat és Eger mellett, de már Borsod vármegyében fekvő szőlőjüket 1595-ben 925 magyar forintért zálogba adta Mérő Imrének és feleségének, Tegzes Katának és Tegzes Jánosnak oly feltétellel, hogyha a zálogos birtokokat 1596 év Húsvét napjáig ki nem váltják, azok a zálogba vevők örökös tulajdonává legyenek. Úgy látszik, a Sárközy testvérek nem tudtak eleget tenni a szigorú feltételeknek, mert egy szintén meglévő okirat szerint 1600-ban Mérő Imre és társai, mint örökös birtokosok iktattak be a fentebb elsorolt birtokrészekbe.


Az a körülmény, hogy ezek az okiratok a család birtokában vannak, valószínűvé teszi, hogy az azokban szereplő Sárközyek e család elődei voltak. Az a leszármazás azonban, mint ezek alapján Petrovay György a Turul 1888 évi I. füzetében állított össze, úgy semmi esetre sem állhat meg.


Petrovay ugyanis az előbb említett ajnácskői várkapitányt tartja azon Sárközy Mihálynak, aki a nagybócsai Sárközy család részére 1628-ban armálist szerzett: az 1585-ben adományt kapó Mihályt pedig az ajnácskői várkapitány fiának veszi, s azonosnak tartja az 1628. évi armális szerzőjének a nemes levélbe szintén befoglalt Mihály fiával. Mivel az ajnácskői várkapitány, mint fentebb látjuk, még 1562-ben jutott török fogságba, s onnan többé elő sem került, semmi esetre sem szerezhetett 1628-ban nemeslevelet. De az 1585-ben adományt nyert Sárközy Mihály egri hadnagy sem volt már 1595.-ben életben, mert a fentebb idézett zálogosító oklevél Sárközy Ferencet és Gáspárt, néhai Sárközy Mihály fiainak /: filii egregii quondam michselis Sárközy :/ nevezi s így az 1628-as ármálisban ő sem szerepelhet.


Az eddig ismert okiratok alapján ezen 1585-ben királyi adományt kapó Mihály egri hadnagyot nem tudjuk összekapcsolni a nagybócsai Sárközy család okiratilag megállapítható első ősével.


A  család tagjai ugyanis a XVIII. században a nemesi vizsgálatok alkalmával igazolásukra mindig azon eredetiben most is a család birtokában levő s Bécsben 1628-ban kelt nemeslevelet mutatták fel, amely másolatban Pest vármegye levéltárában is feltalálható.


Ezen  ármálisban Sárközy Mihály és felesége Mikolay Katalin, leányaik Anna és Zsuzsanna és fiuk Mihály nyernek nemességet. A nemeslevélben nincs megemlítve, hogy az újított lenne, sőt  benne van a szokott formula, hogy e statu ignobili  emeltettek a nemesek sorába: ez azonban nem zárja ki, hogy a család tagjai már előbb is nemesek voltak. Minthogy azonban az 1585-ben adományt nyert Sárközy Mihály a beiktató levélben, valamint fiai az 1595. évi zálogosító okiratban világosan nemeseknek /: egregii :/  vannak nevezve, ha ezek a nemeslevél szerzőjének egyenes ági elődei lettek volna, ez a körülmény aligha mehetett volna a nemeslevél keltéig feledésbe.


A kapcsolatot tehát, - ha csak erre vonatkozólag újabb okirat nem kerül elő – ez idő szerint megállapítani nem tudjuk, s meg kell elégednünk azzal, hogy a család leszármazását – és pedig most már mindenütt okiratilag igazolhatóan – a nemeslevélben foglalt ősöktől vezessük le. A család ezen 1628. évi nemeslevélben a következő címert nyerte:

Egyenesen álló pajzsban zöld mező felett természetes színű farkas áll hátulsó lábain, tátott szájjal  és kilógó nyelvvel. Első jobb  lábával meztelen kardot tart s a  balt ragadozásra nyújtja előre. Sisakdísz: paizs alak, növekvően. Takarók: arany-kék, ezüst-vörös.


Sajátságos véletlen, hogy a Nádasdi Sárközy család 1510-ben nyert címerében a paizs alak szintén farkas, de növekvően s nyíllal átszúrt nyakkal.


A nemeslevél Hont vármegyének 1628. szeptember 17.- én Szentantalon tartott közgyűlésén hirdettetett ki.

Az eredeti nemeslevél, mint már említettem, most is megvan a család birtokában: nagybócsai id. Sárközy György szolnoki lakos nyugalmazott városi tanácsos őrzi.

3. Az első ismert ősök


Kecskemétre költözés.

Az 1628. évi ármálisban a nemes levél szerzőjére, Sárközy Mihályra nem találunk közelebbi adatot. Csak a szokott általános kifejezésekkel van elmondva, hogy a nemeslevelet különböző helyeken és időben tanúsított hűségéért és érdemeiért kapta. Azt sem tudjuk megállapítani, hogy vajon felesége, Mikolay Katalin a már Szatmár vármegyében régóta virágzó Mikolay családból származott-e? Lakóhelyét sem tudjuk biztosan megjelölni. A nemeslevél, mint láttuk Hont vármegyének Szentantalon tartott közgyűlésén hirdettetett ki, de egy 1742-ben megejtett tanúkihallgatás alkalmával a kihallgatott 70-80 éves tanuk azt vallották, hogy Sárközy II. Mihály, a nemeslevél szerzőjének fia „Rimaszombat tájékáról szakadt le az alföldre” Eszerint a család lakóhelyét Gömör vármegyében kellene keresnünk, s hogy itt birtokosok lehettek, ez szintén az előbb említett tanúvallomásokból tűnik ki, ahol a tanuk egyértelműen azt vallják, hogy gyakran hallották emlegetni, hogy „Sárközy uraimék eleik nagy emberek és nemesek voltak, de megszegényedtek.”


Sem Sárközy Mihály, sem feleségének életére vonatkozólag nincs semmi több adatunk, valamint nem tudunk semmit a nemeslevélbe befoglalt két lány: Anna és Zsuzsanna további sorsáról sem.


A nemeslevél a nemesség szerzőjének csak egyetlen fiát, II. Mihályt említi. Minthogy az ő neve a rendes szokástól eltérőleg a leányok neve után utolsónak van beírva az ármálisba, valószínű, hogy annak megszerzésekor még egészen kicsiny, talán éppen csecsemő volt. A már fentebb idézett tanúvallatást ezen II. Mihály unokájának, I. Pálnak kérésére Pest vármegye eszközölte 1742 január 19.-én Kecskeméten /: Pest vármegye levéltár Act.Pol.1743 Nr. 15 :/. Ezen kihallgatás alkalmával a tanuk azt vallják, hogy sokszor hallották, hogy „Sárközy Mihály Rimaszombat tájékáról szakadott le Kecskemétre Buda megvétele előtt ifjú legény korában sitt Kecskeméten lakott”. A tanúvallomásokból nem tűnik ki sem a Rimaszombat tájékáról való elköltözés oka, sem annak pontos ideje s így erre nézve csak feltevésre vagyunk utalva.


Ami az elköltözés okát illeti, erre nézve aligha csalódunk, ha azt abban az üldözésben keressük, amit a császári kormány a XVII. század harmadik negyedében a protestánsok ellen indított. A bécsi kormány őrületes eljárása, írja Acsádi  „Magyarország Buda visszafoglalása korában” című műve 163. lapján a nemesség legszolidabb elemeit kergette bele a mozgalomba. Az irtó háború, melyet a protestantizmus indított, tényleg a nemesség ellen irányult, mely ekkor nagyobbára e hitet vallotta. 1670 után az üldözés egész súlya a köznemességre nehezedett, igen sokan fogságra vettettek, s akik elmenekültek, azoknak a vagyonát a fiscus rendre lefoglalta. Ehhez járult a császári seregben szolgáló idegen zsoldosok garázdálkodása „a külföldi népek egész söpredéke, Európa martalócai, kalandorai szolgáltak a császárai hadseregben” írja Acsádi idézett műve 188. lapján, mely ellenség és jó barát iránt egyformán kérlelhetetlen volt. A katona a téli szállást a csatatér küzdelmeiért és nélkülözéseiért nyújtott kárpótlásnak vette, melyet egész lelketlenséggel igyekezett kihasználni. Nem elégedett meg az élelmezéssel, hanem kiszivattyúzta, kizsarolta az egész vidéket. Innen a számtalan és fájdalmas panasz, mely egykori emlékekben a katonaság ellen hangzik főurak, nemesek, papok, parasztok és polgárok részéről, mert mindnyájukat a brutális martalócok garázdálkodásai sújtottak. Országos csapás volt ez az idegen katonaság.


Hogy milyen nyomorúságra juttatta egyes helyeken a lakosságot ez a beszállásolt sereg, arról tanúskodik azon 1662. november 18.-án Göncz-Ruszkán kelt okirat is, mellyel nemes Szabó alias Literáty Gergely özvegye Borbély Erzsébet a gönci határban a Pankán lévő 1 darab rétjét 25 forintért adja el nemes Hoporsórum Istvánnak s az eladást így indokolja meg: „Az rajtunk kvártélyozó, engemet és mások szegéneket is mindenükből kiforgató németek myan /: miatt :/ és tölgynek nem termése s búzánknak a németek által el learatása s azoknak hideg ártása és ártalma myan /: miatt :/ annyira jutván, hogy még az evő falatunk is és testi ruházatunk is édes gyermekeimmel, úgy mint hatod magammal nem lészen. /: Szemere-Patay levéltár Gomba. :/


Valószínű, hogy Sárközy Mihály még mint ifjú legény, vagyis nőtlen ember így mindenéből kifosztva jött Rimaszombat tájékáról Kecskemétre a XVII. század hetedik tizedében. Mint tehát mintegy 130 év előtt ősei a török hódítás elől menekültek a felsőbb vármegyékbe a magyar király védelme alá, :most ő vallása miatt üldöztetve a magyar király birtokában lévő területről hazánknak a török által megszállott részébe, az u. n. hódoltságba menekült, ahol legalább vallása miatt nem kellett zaklatástól félnie.


Ha már Sárközy Mihály a felvidékről a Duna-Tisza közire jött, csak természetes, hogy a három privilegzált város, Czegléd, Kecskemét, Nagykőrös egyikébe települt. E három város ugyanis még a XVI. század folyamán szerzett magának a török basáktól, majd maguktól a szultánoktól is oltalomlevelet, mely szerint mindig a „császár számára rendelt városok” maradtak és nem jutottak egyes török földesurak birtokába s csak a szultán részére adóztak. A szultánok ugyanis a meghódított magyar földet legnagyobb részben vitéz harcosaik, a spáhik közt osztották ki hűbérül. A spáhik azonban, mint Salamon Ferenc írja, „Magyarország a török hódítás korában” című művében, nem örökösen bírták a kapott földbirtokot, hanem csak élethossziglan, s haláluk után az nem fiúkra szállt, hanem a szultán más spáhinak adományozta. Így azután természetes, hogy a spáhi igyekezett birtokából minél nagyobb hasznot húzni, a lakosokat, jobbágyait egyáltalán nem kímélte. Ez volt az oka, hogy míg az alföldi községek legnagyobb része török földesurak embertelen zsarolása miatt elpusztult és elnéptelenedett, addig e három város az őket is sokszor ért háborúscsapás és egyes garázdálkodó rabló csapatok pusztításai dacára is népességük számában is folyton emelkedett városuk lakosai vagyonilag is gyarapodtak. Ebből érthetjük meg, hogy Sárközy Mihály, habár Szabadszállásról vette nőül Kálmán István leányát Annát , nem ott, hanem Kecskeméten telepedett meg, ahol inkább remélhette boldogulását.


Sárközy Mihálynak Kálmán Annától öt gyermeke született, két fia u. m. János és András és három lánya: Judith, Kata és Anna. Ezek közül András ifjú legény korában, Judith és Kata gyermekkorukban, Anna pedig serdülő lány korában elhalt s így csak egyetlen gyermeke János élt felnőtt kort.


Maga Sárközy Mihály is korán elhalt. A fentebb említett tanúkihallgatásakor 1742-ben két 70 éves tanú azt vallja, hogy Sárközy Mihályt ők már nem ismerték, csak az özvegyét, míg egy 80 éves tanú azt vallja, hogy „Lehet, hogy magát is ismerhette tanú Sárközy Mihályt, minthogy közel lakott hozzájuk, de gyermeki állapotban lévén teljességgel reá nem emlékezik.”


Így Sárközy Mihály halálát 1665-1670 közé tehetjük. Özvegye csakhamar másodszor is férjhez ment, Barna István neje lett Szabadszálláson.

4. Gyarapodás.


A család meggyökeresedése Kecskeméten.


Mint láttuk, II. Mihály volt az, aki a családból először Kecskemétre jött lakni. Azonban ő korán elhunyt. Özvegye Kálmán Anna másodszor szülővárosába Szabadszállásra ment férjhez. II. Mihálynak egyetlen felnőtt kort ért fia I. János apja halálakor még kis gyermek volt és mostohaapja, Barna István házánál nevelkedett Szabadszálláson. A fentebb többször idézett tanúkihallgatás alkalmával több szabadszállási tanú vallja, hogy sokszor látták, mikor Barna István mostoha fiának mutogatta, majd felserdült korában kezébe is adta a Sárközy család nemeslevelét, figyelmeztetvén, hogy jól vigyázzon reá, s Sárközy János minthogy maga nem tudott latinul, olvasni, szomszédjával, Bozó Istvánnal olvastatta el és magyarázatta meg magának az ármálist.


Mint felserdült ifjút nagybátyja, nagyapjának szintén Szabadszálláson lakó testvére Kálmán Gergely vette magához Sárközy Jánost, aki csakhamar meg is nősült. Kecskemétről vette el Sándor Katát s feleségét is nagybátyja házához vitte s ott élt vele 7 évig.


Ekkor azonban változás állt be életes során: talán megkapta felesége örökségét, ez lehetett az oka, hogy Kecskemétre költözött s most már állandóan ott települt le s ő vetette meg itt a család vagyonosodásának alapját.


A városi polgárság még ebben az időben is ellenezte a nemeseknek a városokba való betelepülését s minden módon igyekezett megakadályozni, hogy a nemesek a városokban házat és ingatlan birtokot szerezzenek. Azonban az 1635. évi 21. és 1655. évi 46. törvénycikkek megadták a nemeseknek a jogot a városokban való letelepedésre s városi ingatlan szerzésére. Természetes azonban, hogy a városba betelepülő nemesség életmódját, gondolkozását nagymértékben átalakította. 1670. március 4.-én írják Győrből „Az itt levő nemesség vitézlő s városi rend egyenesen a kereskedésből tartja fenn magát: igen kevés, aki ezen kívül jószágból a majorságából élhessen.” /: Acsádi: Magyarország Buda visszafoglalása korában 170. lap :/ Így volt ez más városokban is, annyival is inkább, mert abban az időben a földművelés nem nagyon jövedelmező foglalkozás volt. A magyar gabona, mint kiviteli cikk egyáltalán nem jött szóba, s a szállítási nehézségek miatt még az ország egyes részei terményeinek kicserélése is nagyon szerény mértékben történt. A Felvidéken, Arvában, Liptóban zabkenyéren éltek az emberek, habár már Nyitrában kitűnő búza termett s a kenyér nagyon olcsó volt. Az is megtörtént nem is egyszer, hogy egyes vidékeken az aszály, vagy más csapás miatt valósággal éhínség volt, míg az ország más részein a bő termés folytán nem értékesíthető felesleg ott rohadt.


Ez volt az oka, hogy a földműves nem is igen akart több gabonát termelni, mint amennyit saját szükségletén és vetőmagján felül helyben értékesíthetett. De megnehezítette a földművelést a munkáskéz hiánya is: hiszen hazánk népessége akkor a mainak alig egyötöde volt. Ebből érthetjük meg, hogy Kecskemét nagy terjedelmű határának is csak aránylag kis része volt megművelve, szántóföldnek használva. Ezeket a megművelt területeket, megkülönböztetésül a határnak többi részétől - éppen úgy, mint a szomszédos Nagykőrösön, Kecskeméten is mezei kertnek, vagy egyszerűen kertnek nevezték, habár tulajdonképpen kerti művelésnek, kertészkedésnek nyoma sem volt az illető birtokrészen. A határnak legnagyobb része legelőnek és kaszálónak maradt és a lakosoknak, illetve birokosoknak fő jövedelmi forrása az állattenyésztés s különösen az ezekkel való kereskedés, kalmárkodás volt.


Találóan írja erre vonatkozólag Dr. Acsádi fentebb is idézett műve 280. lapján: „Ha a dús alföldi róna kövér talaján csak itt-ott termett a búza aranykalásza, annál nagyobb mérveket öltött a marhatenyésztés. Megvolt hozzá minden előfeltétel. Volt műveletlen terület elég, melyen bőven nőtt a tápláló fű, melyen mindenütt volt víz, mert a rónát patakok, folyók, erek egész hálózata lepte el, s itt-amott nagy tavak, posványok képződtek”.


Brown angol utazó szerint Magyarországból évenként valami százezer ökröt hajtottak ki külföldre, részben Olasz, vagy Lengyelország felé, de nagyobbára Bécs felé, mely már akkor is főleg hazánkból látta el magát hússal. „Brown hallotta azt is, hogy hazánknak olyan kimeríthetetlen a marhaállománya, hogy Európa nagy részét maga elláthatná hússal.” Igen jelentékeny volt a lótenyésztés is, mert védelmi rendszerünk legfőbb eleme még mindig a lovasság volt, s így a harcosok részére sok lóra volt szükség.


A nagymérvű állattenyésztés folytán a hódolt területen a rónaságon fekvő nagy városok, mint Debrecen, Kecskemét, Nagykőrös a marhakereskedésnek is jelentékeny tényezőivé lettek. Valóban csodálatot kelthet a férfias bátorság, mellyel az alföld munkás magyar népe megküzdött a töménytelen akadállyal, amely akkor a marhakereskedés útján állott elő. „Írja Acsádi idézett műve 282.lapján.” Az utak rosszasága, az élelmezés nehézsége, a különböző vám és illeték, amit fizetni kellett, e nehézségek legcsekélyebb részét tették. Sokkal nagyobb feladat volt az emberek gonoszságával megbirkózni.  Török, német, magyar katonák, zsiványok, harmincadosok egyaránt rabolták, zsarolták a szegény alföldi embert, aki arra vállalkozott, hogy marháját Győrbe, Pozsonyba felhajtsa, vagy a királyi terület más olyan részeibe, ahol vevőre számíthatott. S mégis kerültek elszánt emberek, kik szembeszálltak a sokféle veszéllyel.


Akadtak némelyek, akik egymaguk évente másfélezer darabnál többet hajtottak el Kecskemétről Győrbe. Vakmerő kísérlet volt ez, melyben az illetőnek nemcsak vagyona, hanem élete és személyes szabadsága is kockán forgott, s az a debreceni kupac, vagy kecskeméti tőzsér, ki ilyesmire vállalkozott, tanúsított annyi bátorságot s végzett oly dicséretre méltó munkát, mint azok legtöbbje, akik a véghelyeken vitézkedtek.


Nem kevésbé elismerően ír a magyar marhakereskedőkről az u. n. tőzsérekről Takács Sándor „Rajzok a török világból” című művében.


„A magyar tőzsérek, - írja idézett műve II. kötetének 2. lapján – a XVI. És XVII. században, még a hivatalos feljegyzések szerint is ország fenntartók hírében állottak. Hatalmas, népes s ami fő, minden ízében magyar volt ez a felekezet. Majd minden tőzsérünk neve mellett ott díszlett a deák szó. Tehát bizonyos, hogy iskolában forgott, tanult emberek voltak. A tőzsérséget hasznos és fontos mesterségnek tartották, melytől még a főnemesek sem idegenkedtek. Bethlen Gábor a tőzsérséget még fejedelemsége idején sem hagyta abba, s éppenséggel nem búsította, hogy Magyarország legnagyobb tőzsérének őt mondották, s tőzsérkedésének volt is foganatja: Hiszen az oskolák alapításához, a tudósok fizetéséhez pénz kellett, s ezt a marhakereskedés módjával öntötte. Thököly Imre fejedelem, ha nem is tőzsérkedett, de igazi tőzsér családból származott. Az ő családjának vagyonszerzője Thököly Sebestyén a XVI. században  Tar Istvánnal együtt a leghatalmasabb tőzsérünk volt, aki nem csupán a kincstárt, hanem magát Rudolf császárt is adósai közé számíthatta.


A Zrínyiek sem lehettek volna a nemzeti élet tevékeny munkásaivá, ha tőzsérségük nem öntötte volna garatjukra a szükséges pénzmagot.


Kecskeméten már a XVII. században több tekintélyes nemes család foglalkozott az állattenyésztéssel és kalmárkodással s vetette meg evvel vagyonosodása alapját. Így a Kamarások, Kalotsák, kikről később még bőven lesz szó, továbbá a régen nemes s később Balázsfalvi előnevet szerzett Kissek, akik a Dunántúlról származtak a városba.


Sárközy János is csakhamar felismerte a vagyonszerzésnek abban az időben egyedül lehetséges módját, s emellett, hogy a feleségével kapott „mezei kerten” gazdálkodott, ő is állattenyésztéssel és kalmárkodással foglalkozott.


Több társával együtt mindjárt Buda visszavétele utáni évben, 1687-ben még török földre is átkelt, hogy ott jószágaikat jobban értékesítsék. A törökök azonban nem akartak belenyugodni, hogy Buda elestével az u. n. hódoltságban a Tisza-Duna közén is megszűnjék a hatalmuk s igényüket továbbra is fenntartották s követelték a „hódolt városok” adóját. A Nándorfehérvári basa is felhasználta az alkalmat, hogy a kecskeméti kalmárok jöttek várába s Sárközy Jánossal és társaival megfizettette Kecskemét évi adóját.

Rendes nyugtát adott nekik a megfizetett összegről, amit a visszatért kalmárok bemutattak a városi tanácsnak. A tanács megtérítette nekik a város helyett kifizetett összeget a nyugtának hasznát is vette. Midőn ugyanis Ali basa gyulai parancsnok még ugyanezen évben sürgette a város adóját, a tanács Kiss Istvánt és Sárközy Jánost küldte el a nyugtával a pasához, aki azzal meg is elégedett. /: Hornyik Kecskemét T-III.187.lap :/.


Az állattenyésztéshez természetesen nagyobb legelőterületre volt szükség. Amint ménesük, gályáik szaporodtak, Sárközy János és társai nem elégedhettek meg a kecskeméti közlegelővel, hanem a szomszédos pusztákon igyekeztek maguknak zálogba vagy legalább bérbe birokrészeket szerezni. Így különösen a Kecskeméthez közel fekvő Hernád pusztán már 1691-ben január 5.-én zálogba vették Marokay Sári birtokrészét. 1695-ben Antal, Mihály, Tassy Péter és Dér János portióját veszik zálogba 80 talléron, 1696. május 30.-án Rőthy Pál és István 50 talléron, 1697. január 25.-én Vitéz Katalin és Anna 44 talléron, 1698-ban Antal István és fia, 25 talléron, 1699-ben Csibi Győrgy és Rőthy István 30 évre 100 forinton,1701.december 17.-én pedig Magyar János és Borbély István 25 talléron adják zálogba Hernád pusztabeli birtokrészeiket, Sárközy Jánosnak és társainak, s 1702. december 6.-án  Hernád puszta után Sárközy János és társai fizetik be a fegyveradót, 61 forintot és 80 denárt. 


De nemcsak Hernád pusztán, hanem a város határában is igyekezett Sárközy János birtokot szerezni, illetve a meglévőt gyarapítani. Így 1699. augusztus 15.-én Cseh János és Judith egy darab mezei kertjét, amit ezek Budai Györgynek /: sic! :/ adtak zálogba 5 aranyon, ugyanannyiért ő váltja magához. /: Kecskemét városa tanácsa jegyzőkönyve :/


Vagyoni gyarapodásával emelkedett Sárközy János tekintélye is polgártársai előtt. 1700. október 11.-én már ő állt jót a tanács előtt 500 forintig Halász Józsefért, 1701. évben pedig már az ő nevét is a város esküdt szenátorai között találjuk. /: Tanácsjegyzőkönyv :/


1704. február havában Rákóczi Ferenc fölhívására  Kecskemét város is fegyvert fogott. Verebélyi János karabélyos kapitány vezetése alatt 600 fegyverest állítottak ki 6 hadnaggyal, akiknek egyike Sárközy János volt.  A kecskeméti csapat a Duna felé vonult és Solt mellett a tetétleni pusztán felhányt sáncokban foglalt előőrsi állást. /: Hornyik 1061 :/

Hogy  Sárközy János részt vett-e Rákóczi további harcaiban, erre nézve nincs semmi adatunk. Annyi bizonyos, hogy 1705-ben már otthon volt Kecskeméten, mert június 8.-án a tanács előtt kezességet vállalt molnárjáért, aki egy gyermeket megvert. Ebből kitűnik, hogy ekkor már malma is volt, ami a városokban – mint később is látni fogjuk - jelentékeny jövedelmi forrása volt a birtokosoknak. 

Ugyancsak 1705.-ben, amint azt két évvel későbbi 1707. augusztus 5.-én az „rideg”je Vincze István hite alatt vallotta, a tanács előtt, Mindszent havában Csala Sándor úr az ország számára a Sárközy János úr ménesét is elfoglalta „Tanács jegyzőkönyv 1707. április 11.-én pedig tiltakozott a városi tanács előtt az ellen, hogy Tóth Mihályé legyen a Sándor Gergely „kertje” mert az őt illeti, „minthogy vér hozzá.” 

1709. január 21.-én végrendelkezett Sárközy János. Sajnos végrendelete nem maradt ránk, s így csak fia illetve menye, mintegy félszázaddal később kelt végrendeletéből tudjuk, hogy utána ház, mezei kert, szőlő és malom maradt örököseire.

Úgy látszik végrendelkezése után nemsokára meg is halt I. János, adatunk nincs róla s a következő években már csak fia szerepel.

Sárközy Jánosnak és Sándor Katának a már többször idézett tanuk hallgatása szerint két fia volt: II. János és I. Pál, ezek közül azonban János 15 éves korában elhunyt, s csak I. Pál élte túl apját.

1710. május 10.-én már az Irsay család tagjai Hernád pusztabeli birtokrészeiket neki és Kiss Jánosnak adják zálogba. 1712-ben április 26.-án csak ő mond le a városi tanács előtt azon nyaralója használatáról, amit néhai apja Sárközy János bírt Szentkirályon. /: Tanácsjegyzőkönyv :/

1713. május 12.-én a tanács előtt egyezkedik Sárközy Pál Horváth Mártonnal s 1719. május 5.-én szintén a tanács előtt engedi át neki Erzsébet Szántó Istvánné pusztaszeri zálogos jussát, 20 talléron. /: Tanácsjegyzőkönyv :/.

1720-ban már csak ő maga veszi zálogba Antal Mihály és Tassy Péter Hernád pusztabeli birtokrészét 40 talléron. 1723. november 11.-én pedig Tar Becz Istvánét 60 évre 25 talléron.

1724. január 2.-án a budai út mellett szerez egy mezei kertet örök áron 58 tallérért sógora asszonyától Bíró Erzsébettől, Szabó István özvegyétől. /:Tanácsjegyzőkönyv :/

Ez időtájban tette meg Sárközy Pál az első lépést Nagybócsa és Köncsög puszták megszerzésére, amiről alább szólunk.

5. Nagybócsa és Köncsög megszerzése.



Nagybócsa, Pest vármegye déli részében, Tázlár, Vadkert, Kiskőrös és Kisbócsa közt fekvő 17.483 kat. hold területű nagypuszta. Köncsög puszta jóval kisebb terjedelmű, 9.766 kat. hold, s Kecskemétről délre Ágasegyháza, Kerekegyháza és Ballószeg puszták közt terül el. Mint látjuk, a két puszta nem szomszédos, sőt egymástól jó távol fekszik, mégis birtoklásuk a 17. század elejétől kezdődőleg mintegy 250 éven át közös volt. 1628-ban ugyanis Zádory András és Konkoly Pál a két pusztára együtt kapott nádori donációt. A két család azonban alig 40 évig bírta a pusztákat, 1667-ben már a két családból egyetlen egy leszármazó volt életben, vagy legalábbis a puszták már egészen az ő birtokában voltak, t.i.Zádory Judith, aki először Konkoly Pálnak, másodszor Csemethey Istvánnak, akkor pedig már Nagy győri Nagy Jánosnak volt az özvegye. Ő ez évben a két pusztát a győri káptalan előtt 600 imperiális tallérért örök áron eladta Kamarás Ambrusnak és feleségének Szivós Annának, fiának Jánosnak s lányának Annának, továbbá testvérének Kamarás Gergelynek és feleségének Mihályfy Ilonának s gyermekeinek, Ambrusnak, Gergelynek és Zsuzsannának.


A vevők e bevallásra 1699. május 5.-én megkapták a királyi beleegyezést és mindkét ágon lévő maradékaikra kiterjesztve s 1670-ben január 21.-én már jelenti is a jászói konvent, hogy a birtokba iktatás minden ellentmondás nélkül megtörtént.


A két pusztát megszerző Kamarás család Kecskemétnek régi tősgyökeres családja, amely különösen a 17. század folytán az állattenyésztés és kereskedés által nagyon tekintélyes vagyonra tett szert s a város közéletében annak vezetésében jelentékeny részt vett s a városnak a 17. század folyamán s a 18. század elején senátorokat s több ízben főbírákat adott. A 16. század végén, illetve a 17. század elején élt a családból Kamarás János, akinek első felesége Ágoston Dorottya volt Érsekújvárról. Felesége kedvéért ő is Érsekújvárra költözött, de mindössze két évig lakott ott, azután családjával együtt visszatért Kecskemétre. Az ő fia Ambruzs feleségével Kele Zsuzsannával s gyermekeivel, Jánossal, Ambruzzsal, és Judithtal együtt 1636-ban nemeslevelet kapott, mely Pest vármegyében még ugyanezen évben ki is hirdettetett. János fia maradék nélkül ifjan elhalt, s másik fia Ambruzs volt az, aki 1636 után született és így az armálisba még be nem foglalt testvérével Gergellyel együtt Nagybócsát és Köncsögöt 1667-ben Zádory Judithtól megszerezte.


Habár ezek a puszták ebben az időben aránylag igen kevés jövedelmet hoztak, mégis azok megszerzésével a Kamarás család Kecskemét legvagyonosabb, legtekintélyesebb családjai közé emelkedett. A család azonban csak rövid ideig, az armális megszerzése után alig száz évig virágzott. A pusztákat megszerző két testvér közül Gergely ága már unokájában, Ambruzsé pedig unokája fiában kihalt fiágon, s a birtokokat a leányági leszármazók örökölték.


Könnyebb áttekintés végett a család leszármazását a mellékelt táblázaton állítottam össze.


A Kamarás család utolsó férfi tagja Kamarás János és Zombory Judith fia János volt. Ő kétszer is nősült, első feleségétől, Körmendy Évától való egyetlen fiacskáját, Jánost 1730-ban kocsikázás közben a véletlenül elsült puska golyója megölte. Az özvegyen maradt apa 1733-ban másodszor is megnősült, Kuty Sárát vette el, de tőle nem maradt gyermeke. Két év múlva maga Kamarás János is meghalt s vele fiágon kihalt a Kamarás család. 


A Kamarás család ezen utolsó férfi tagja – mint sógora, is. Kalotsa János Kecskemét város szenátora egy tanúkihallgatás alkalmával 87 éves korában elmondja 1772. február 13.-án – a város perceptora /: pénztárnoka :/ volt s elszámolása alkalmával a városnak 500 forinttal adósa maradt. A város ennek fejében Kamarás János nagybócsai birtokát, az egész puszta 1/8 részét lefoglalta s ez összegben Sárközy Pálnak adta zálogba. Kalotsa János azt is vallotta ez alkalommal, hogy mint felesége jussán a puszták egyik földesura tudja, hogy a puszták akkor alig jövedelmeztek valamit. Talán ez volt az oka, hogy maga Kalotsa János is, mint feleségétől Kamarás Annától származó gyermekei – Anna, Katalin, Sára és Judith gyámja – ezek anyai örökét, Nagybócsa és Köncsög 1/8 részét 1737. január 31.-én 692 forintért és 28 dénárért szintén id. Sárközy Pálnak adta zálogba 15 évre.


Így tehát akkor már a két puszta ¼ része, habár egyenlőre csak zálog minőségben a Sárközy család birtokába jutott. 1743. április 29.-én pedig a Kamarás Gergely leányági leszármazói közül Besnyey Gergely és Sárközy Sámuel is Sárközy Pálnak adják zálogba bócsai birtokrészüket.


1744.-ben Besnyey Gergely már az őt illető birtokrészek örökeladása tárgyában ír Madarasról Sárközy Pálnak. A következő évben, 1745-ben meg is történik a puszták egy részének örökösen való megszerzése is, de ez már Sárközy Pál menyének, János fia feleségének, Kalotsa Zsuzsannának jussán történt.

 
A Kalotsa család szintén egyike Kecskemét tősgyökeres, régi családjainak, melyből 1668-ból kapott nemeslevelet június 30.-án Kalotsa János és felesége Balassa Zsuzsánna s gyermekei, János, Ambruzs és Judith s testvére István.


A család már a nemesség megszerzésekor is vagyonos volt, a Kamarásokkal folytatott állattenyésztés és kalmárkodás vetette meg a Kalotsáknál is a vagyonosodás alapját. A vagyongyarapodással együtt jár a család tekintélyének emelkedése is, úgy, hogy a család már a 17. században is, majd még többször  a 18. században sokszor adott a városnak, majd később a szomszédos Nagykőrösnek  is szenátorokat és főbírákat. A Kalotsa család, mint a táblázat is mutatja, sokszorosan sógorosodott össze a Kamarásokkal. A Nagybócsát és Köncsögöt megszerző /: 1669 :/ két testvér egyikének Kamarás Ambruzsnak és Szívós Annának egyik leányát Zsuzsánnát Kalotsa Ambruzs vette nőül. Ennek fia volt a szintén Kalotsa Ambruzs, akinek Debrecenből származó feleségétől, Bajik Máriától két fia és egy lánya maradt: András, János és Zsuzsánna. A leányát id. Sárközy Pál öregebb fia, János vette feleségül 1736-ban.  Eszerint Sárközy János felesége Kalotsa Zsuzsánna Kamarás leszármazó volt, s mint ilyent örökös jog illette meg a két pusztában. Mikor apjuk halála után 1750-ben november 25.-én testvéreivel megosztozott, meg is kapta a pusztákból nagyanyját illető ¼ részének 1/3-át, vagyis mindkét pusztának 1/12 részét.


A puszták egyes részeinek örökösen való megszerzésénél, sőt legtöbbször a zálogba vételnél is, - habár majdnem mindig id. Sárközy Pál a tárgyalófél – rendesen a Sárközy Jánosné Kalotsa Zsuzsánna jussára történik hivatkozás. Így először is 1745 december 24.-én Sárközy Sámuel, Kalotsa Zsuzsánna fia, Kamarás Gergely unokája, Nagybócsának és Köncsögnek édesanyjáról rászállott ¼ részét egyenesen Sárközy Jánosnak és feleségének adja el örökösen 3300 forintért. Ez örökbevallást 1747. március 9.-én az országbíró protonótáriása előtt is megerősíti.


1745. március 12.-én Besnyey György és felesége Sárközy Éva, Sárközy Gergely és Kamarás Zsuzsánna leánya a két pusztában őket illető birtokrészeket mindössze 100 forintért adják bérbe id. Sárközy Pálnak és fiának,  Jánosnak és ifj. Pálnak.


Megjegyzem, hogy Kamarás Zsuzsánna férje, Sárközy Gergely nem a nemes nagybócsai Sárközy családból származott, mint a fentebb említett 1742. évi tanúvallatás alkalmával Kalotsa János szenátor és más tanúk is vallották fiára vonatkozólag: Sárközy Sámuel parasztsorsú ember volt, aki az anyjáról örökölt nagybócsai és köncsögi birtokrészeket mindenkinek kínálta eladásra.


1746. január 28.-án Szalay Pál, mint felesége Besnyey Zsuzsánna meghatalmazottja, a Nagybócsán feleségét és testvéreit illető birtokrészeket szintén id. Sárközy Pálnak és fiainak adja bérbe, de már 1747. március 9.-én zálogba adja nekik ugyanezen birtokrészeket 3420 forintban 10 évre. A zálogos szerződés id. Sárközy Pál és felesége Tóth Anna és Sárközy János és felesége Kalotsa Zsuzsánna, végül ifj. Sárközy Pál és felesége Kiss Sára nevére szól s megemlíti, hogy a zálogba vevők Sárköy Jánosné Kalotsa Zsuzsánna után rokonaik.


1747. március 12.-én Besnyey György és felesége Sárközy Éva megújítják Sárközy Pállal és fiával a bérleti szerződést, de ugyanezen év december havában már örökös eladásra ajánlják fel nekik a birtokrészeket. 1749. június 28.-án Kecskeméten kelt szerződés szerint a Besnyey örökösök közül a Szalszentmártonban lakó Besnyey Sára, Kovács Pálné és Bugyin lakó György a puszták ¼ részének őket illető 1/5 rész, vagyis a pusztáknak 1/20 részét örök áron is eladják Kalotsa Zsuzsánnának és férjének Sárközy Jánosnak. Ugyancsak 1749. augusztus 29.-én pedig Sárközy Éva, Sárközy Gergely és Kamarás Zsuzsánna leánya, Kamarás Gergely unokája, Besnyey György özvegye és gyermekei: György, József, Éva és Sára Nagybócsa és Köncsög ¼ részének felét, ami Kamarás Gergelyről szállott rájuk, a nádori protonótárius előtt 2000 forinton örökösen bevallják Kalotsa Zsuzsánnának, mint Kamarás Ambruzstól, Gergely testvérétől származó cointeressatus /: atyjuk fiának :/ és férjének Sárközy Jánosnak.


1750. február 23.-án Sulyok István, akinek felesége szintén Besnyey lánya volt, szintén felajánlja a maga és osztályos atyjafiai részét a két pusztában örökös megvételre Sárközy Pálnak, de ennek megszerzése elmaradt.


Ellenben 1751. március 29.-én Besnyey Zsuzsánna, György, és Sárközy Éva leánya férjével Szalay Pállal s gyermekeikkel együtt a két pusztába őket illető birtokrészüket a váci káptalan előtt 4400 forintért örökösen eladják Kalotsa Zsuzsánnának, mint Kamarás Ambruzstól származó rokonuknak és férjének, Sárközy Jánosnak.


1762. január 8.-án pedig Kalotsa András és János a két pusztának őket illető 1/12 részét húsz évre zálogba adják 2200 forintért elhalt nővérük férjének Sárközy Jánosnak.


Így tehát mintegy 50 év alatt a két puszta, Nagybócsa és Köncsög nagy részét részben örökösen, részben zálogban a Sárközy család szerezte meg s bírta is békességben. Már 1746.-ban, majd 1751.-ben ők tartanak, mint a puszták földesurai határjárást. 1750. május 1.-én ők egyezkednek báró Orczy Lőrinccel, mint Vadkert földesurával a Vadkert és Nagybócsa, 1751. május 12.-én pedig Kecskemét városával a Kecskemét és Köncsög közötti határ iránt.


1758. február 1.-én Pest vármegye bizonyítványt is ad ki arról, hogy Sárközy János és ifj. Pál testvérek Nagybócsán, Köncsögön birtokos nemesek. Úgy ők, mint utódaik is békésen bírták tovább is e pusztabeli birtokrészeket s azóta, tehát már jóval több, mint másfélszáz éve használják a nagybócsai előnevet.

6. Sárközy Pál életfolyása. A család elágazása.


Térjünk most vissza I. Pálhoz, aki, mint láttuk, családja részére Nagybócsa és Köncsög jelentékeny részét megszerezte. Ő a 18. század első tizedében nősült az Alsónémedin lakó nemes Tóth család sarját, Tóth Andrásnak 1695 táján született lányát, Annát vette feleségül. Hogy feleségével mit kapott hozományul, arra biztos adatunk nincs. Tóth Anna ugyan említi 1766-ban kelt végrendeletében, hogy az öröklött ősi javak mennyisége kitűnik a meglévő végrendeletből és osztálylevélből, de sajnos sem az említett végrendelet, sem az osztálylevél nem maradt fenn. Némi tájékoztatásul szolgálhat Tóth Anna nagyapja Tóth Mihály testvérének, Gergelynek 1675. június 24.-én Alsónémedin kelt s a család birtokában meglévő végrendelete. Ebben elmondja Tóth Gergely, hogy testvéröccse Mihály halála után ennek árváit is magához vette és nevelte, leányait tisztességesen kiházasította, nekik férjhezmeneteleik alkalmával 300-300 tallért és 25-25 marhát adott, sőt férjhez adta öccse özvegyen maradt második feleségét is és neki is adott ez alkalommal 100 tallért és 12 marhát. Minthogy pedig öccse egyetlen fia András, akit a debreceni iskolában neveltetett s ez alkalomra onnan hozatott haza, továbbra is bátyja gondozása alatt kívánt maradni, reá nézve úgy intézkedett, hogy annak idején minden utána való vagyonban az ő gyermekeivel egyenlően, mint harmadrészes osztozzon.

I. Pál mint jó gazda a maga és felesége vagyonát folyton gyarapította. Már fentebb szólottunk több birtokszerzésről. 1739. november 4.-én ismét szőlőt vesz, Szalay János és felesége szőlőjét szerzi meg. /: Tanácsjegyzőkönyv :/


1746. április 3.-án Zana Gergely özvegye Dobos Erzsébet négy pászta szőlőjét 725 forintért, Szabó Mihály két pászta szőlőjét pedig 172 forintért veszi meg. /: u. o. :/


Vagyoni gyarapodásával polgártársai előtt is folyton növekszik tekintélye. Már 1739-ben a város szenátorai közt találjuk, s meg is maradt tisztében egész haláláig s a város ügyeinek intézésében a tanácsüléseken buzgón részt vett, 1743-ban pedig a város főbírája volt. Nem vonakodott még idősebb korában sem a fáradtságos kiküldetésektől sem: 1749. július 3.-án több tanácstaggal vállalkozik a Matkó és Jakabszállás pusztákon a sáskák által okozott kár megbecsülésére. 1756-ban pedig, 69 éves korában elvállalja az adószerző perceptorságot. /: Tanácsjegyzőkönyv. :/ 


A hozzá intézett leveleket ez időben a város egyik „Főtanácsosának” és az eklézsia gondviselőjének címezik, tehát a református egyház főgondnoka volt.


Közben 1743-ban bemutatja családja nemeslevelét a vármegyénél, s a vármegye közönsége megállapítja, hogy a folyandó /: folyamodó :/  Pál a nemeslevelében befoglalt Mihálynak unokája és maga és fiai részére nemességükről bizonyítványt is ad. Az 1754-55. évi országos nemesi összeírásában is föl van véve két fiával együtt Pest vármegye birtokos nemesei közé.

I. Pál feleségével Tóth Annával hosszú ideig élt együtt, megérték aranylakodalmukat is. Házasságukból négy felnőtt gyermekük maradt, két leány és két fiú.


A leányok közül az 1711. évben született Anna Szabó Ferenc felesége lett s 1795.-ben hunyt el, míg az 1721.-ben született Zsuzsánna nemes Tóth István szenátorhoz ment nőül s 1787. május 16.-án halt meg. A két fiú volt az 1712. december 12.-én született III. János és az 1715-ben született II. Pál.


A fiúk már atyjuk életében maguk szárnyára keltek, önállóan gazdálkodtak s atyjuk már életében sok mindent bocsátott kezeikre.


1762.-ben augusztus 12.-ei kelettel megvan a családnál I. Pál sajátkezű feljegyzése e címmel:

 „Speczifikációja ezt fiaimnak, kinek mit adtam”.  Tartalma a következő: 

1. oldal Sárközy János fiamnak adtam a házáért 1150 forintot.

2. oldal Sárközy Pál fiamnak a ház maradt 1500 forintban, a szőlő 400 forintban, a kert 300 forintban.


A juhok öregje 315 darab 6-6 márjással, az toklyók száma 116, 4-4 márjással teszen 666 forintot. Mikor osztályuk fog lenni, a pusztákon való pénzt is föl kell tenni és az egész summát két felé osztani tartoznak.

Természet szerint való édesatyjuk

 Sárközy Pál.



Ismét szőlőhöz való edényt is adtam Sárközy Pál fiamnak öt öreg kádat, 17 hordót, 2 csöbret , ezeket igen könnyen limitálom 30 forintra. Ismét Pálnak két lovat, kocsit, hámot 30 forintban.


I. Pál 1763. január 1.-én végrendelkezett s úgy intézkedett, hogy felesége Tóth Anna kapja a tőkepénzeket, amelyeknek mennyisége és holléte előtte tudva van, továbbá a házat minden bennevalóval. Leányai Anna és Zsuzsánna, akik már tisztességes kiházasítást kaptak, anyjuk halála után 1600-1600 forintot kapjanak, továbbá 10-10 fias kancát, 5-5 harmatfűt, 5-5 tavalyit, a juhokból 50-50 darabot nyári fiával és 3-3 kost. Ezen felül a lányoknak semmi igénye ne legyen. A két fiú, János és Pál a megmaradt javakon egyenlően osztozzanak. I. Pál még ugyanezen évben 1763. szeptember 15.-én meg is halt. Özvegye szülei mellé temettette és díszes emlékoszlopot állíttatott neki e felirattal: „E kő jele a nemes Sárközy familia sírvermének, melyben tétetett nemes id. Sárközy János úr és felesége nemes Sándor Katalin és fia Sárközy János ao. 1709. november 2. temetkezett id. Sárközy Pál úr 1763. 16. szept. Midőn ez kő készült, nemes Tóth Anna asszony özvegye által:”


Mikor a 19. század elején a régi temető, amelyben a Sárközyek sírja is volt, királyi parancsolatra felhagyatott, a sírkövet Sárközy Pál unokája Sárközy Judith, Dömsödi Hajós László özvegye a maga házához vitette, azonban az 1819. évi tűzvész alkalmával az ő háza is leégett s ekkor az emlékoszlop is megrepedezett.


I. Pál özvegye Tóth Anna 1766. június 24.-én tett végrendeletében mindenben megerősítette férje végrendeletét s hozzátette, hogyha fiai nem akarnák a leányokat a végrendelet szerint kielégíteni, akkor a leányok a fiúkkal mindenben egyenlően osztozzanak.


Ha pedig a leányok nem akarnának a nekik rendelt résszel megelégedni, akkor csak az ősi öröklött javakból kapjanak osztályrészt, amiknek a mennyisége a végrendeletből és a meglévő osztálylevélből kitűnik, a szerzett javakon pedig csak a fiúk osztozzanak.


Tóth Anna hét évvel élte túl a férjét s 1770. június 8.-án hunyt el 75 éves korában.


I. Pál és Tóth Anna két fiától a családnak ma is virágzó két ága jön le, u. m. az idősebb, vagy János ág és az ifjabb vagy Pál ág.

I. A János ág.


A család idősebb vagy János ágának megalapítója I. Pál és Tóth Anna idősebb fia, III. János 1712. december 10.-én született. Korán nősült, 1736. november 13.-án vette feleségül Kalotsa Ambruzs és felesége, Bajik Mária 1719-ben március 17.-én született leányát, Zsuzsánnát, Kalotsa Ambruzs és Kamarás Zsuzsánna unokáját. Felesége, mint Kamarás leszármazó, Nagybócsa és Köncsög 1/12-ét kapta, de, mint fentebb láttuk, a két puszta többi részeinek megszerzése is felesége jussán történt.

Felesége azonban 1753. április 25.-én alig 34 éves korában meghalt s III. János csakhamar újra megnősült. 1754. február 26.-án vette nőül Muraközy Sámuel özvegyét, Kalotsa István 1714. május 14.-én született leányát Zsuzsánnát. Így tehát megtörtént az a nem mindennapi eset, hogy III. Jánosnak mind a két felesége Kalotsa Zsuzsánna volt.


III. János szerző ember volt: már fentebb láttuk, hogy felesége jussán Nagybócsa és Köncsög jelentékeny részét megszerezte. Ezen örökös, illetve zálogba vételek azonban, habár az ő felesége jogcímén, de mint alább látni fogjuk atyja pénzén történtek, kivéve sógorai részének zálogba vételét. 


De III. János Kecskeméten, illetve ennek szomszédságában is gyarapította vagyonát már atyja életében is. 1749. április 17.-én felesége unokatestvérével, Kalotsa Sárával nemes Tormássy Istvánnéval együtt Nagykőrösön szerez nemes Buzogány Lászlónétól Szívós Zsuzsannától nemesi telkeket, melyeket ez előbb a piarista atyáknak adott el.


A piaristák nádori donációt is szereztek a telkekre, azonban a rokonság tiltakozott a beiktatás illetve eladás ellen, s Sárközy János és Tormássy Istvánnné éppen mint Kamarás révén a Szívósok rokonai vették meg azokat. A megszerzett telkeket szintén 1753. november 27.-én Nagykőrös városának adták zálogba 16 évre 600 forintért.


1746. december 1.-én telke nagyobbítására szomszédjától, Puskás Gergelytől vesz meg egy darab belsőséget Sárközy János. /: Tanácsjegyzőkönyv :/.


1752. március 19.-én pedig ismét Nagykőrösön szerez nemes Bozó Mihálytól, Makai Pál maradékaitól és a Czegléden elhalt Szalay István ivadékaitól nemesi birtokrészeket, amelyek szintén Szívós örökség címén szállottak rájuk.


1752. január 4.-én a Tanács előtt bepanaszolja egyik béresét, aki két ökrét elrontott. /: Tanácsjegyzőkönyv :/.


Ekkor már maga is szenátor, tagja a tanácsnak. Egyházának is elöljárói közt van s a kecskeméti református egyház képviseletében részt vesz 1753. január 26.-án Nagykőrösön a szuperintendensre adott szavazatok felbontásánál.


1754. május 7.-én János fiával, valamint testvérével Pállal s annak fiaival együtt Pest vármegyétől bizonyítványt kap nemes voltáról, majd 1758-ban a vármegye újabb bizonyítvánnyal is igazolja, hogy úgy Sárközy János, valamint Pál testvére is Nagybócsán és Köncsögön birtokos nemes.


Id. Sárközy Pál, mint láttuk 1763-ban halt meg, felesége hét évvel élte túl őt, de fiai még édesanyjuk életében s annak beleegyezésével 1767. január 2.-án megosztoztak.


Az osztálynál a két fivér az atyai végrendeletet illetőleg atyjuknak fentebb szó szerint közölt specifikátiója szerint járt el. Először is „Föltették a pusztákban való pénzt”. Megállapítja az osztálylevél, hogy Sárközy Sámuel és Sárközy Éva Besnyey Györgyné örököseitől Nagybócsa és Köncsög 3/8 részét szerezték meg még atyjuk életében s az ő költségén összesen 6560 forinton.


„Azon portióknak öröke pedig – mondja tovább az osztálylevél – nékem, Sárközy Jánosnak megboldogult feleségem, nemes Kalotsa Zsuzsánna asszonyra nézett és a fassió is az én boldogult feleségem és maradékaim nevük alatt költ.” Ezért a pusztarészek birtokához Sárközy János tartott just. „Mivel pedig – mondja tovább az osztálylevél – megboldogult feleségem nemes Kalotsa Zsuzsánna asszony még életében atyafiúi szeretetből, főként pedig  testvéröcsém Sárközy Pál úr maradékainkhoz való szeretetét buzdítani igyekezvén, az én megegyezésemmel ajánlotta a megszerzett portiók egyikének felét az egész pusztáknak 1/16 részét említett öcsém Sárközy Pál uramnak, melyet már birtokába is bocsátottam azon áron, amelyen megszereztük áproportione rf. 1093.” Eszerint a két pusztából a Pál ágnak Nagybócsa mintegy 1100, Köncsögön pedig 600 hold jutott, míg a János ág kezén ötször ennyi maradt s ezen felül bírta még a János ág a pusztákból Kalotsa Zsuzsánna jussán azok 1/12 részét a testvéreitől zálogban szintén ennyit.


Így a III. Jánosnak osztályba jutott 5/16 rész a két pusztából 5467 forintban maradt neki, s ehhez járult az atyja által részére szerzett ház 1273 forint költséggel, vagyis a neki jutott ingatlanok összesen 6740 forint értékben számíttattak be.


Ezzel szemben Pál kapta az ősi házat, malmot, szőlőt, szüretelő edényeket, a Nyír mellett lévő ősi mezei kertet, juhokat, kocsis lovakat stb. összesen 3727 forint értékben. Ehhez hozzáadva a két pusztából neki jutott rész árát 1093 forintot, összesen 4220 forint értéket kapott. Az osztály kiegyenlítése végett János a neki jutott ménes lovakból 100 darab öreg lovat, párját 50 forinttal számítva s egy darab vasas ökrös szekeret 20 forintban számítva összesen 2520 forint értékben adott még át Pálnak, ezzel együtt az ő osztályrésze is 6740 forintot tett ki.


Megállapítja az osztozó két testvér, hogy egymást így kielégítvén semmi egyéb nem maradt fenn jövendő osztályra az édesanyjuk gondviselése alatt lévő pénzek kívül.


Végül utóiratban megjegyzi, hogy a budai út mellett levő öreg kert örökre Sárközy Jánosnak és örököseinek marad, de annak felét Pál bírja zálogban 100 forintban s ez tőle, vagy maradékaitól csak 200 rh. Forint letételével lesz kiváltható.


Ez idő tájt már III. János gyermekei felnőttek s családosok. Leányai  férjnél vannak, fia is házas.


1767.-ben május 2.-án éppen fia ipa testvérének, kisguti Guthy Györgynek /: akinek felesége Tolcsvai Bónis lány volt :/ nevében tárgyal mint meghatalmazott, Kecskemét város tanácsával a Bónis Mihály féle szentkirályi pusztarész tárgyában. /: Tanácsjegyzőkönyv :/


1771. január 21.-én pedig a város által elfoglalt Pap-Hagymási ház miatt pörösködik a várossal. 1773. május 13.-án III. János el akarja adni régi házát Herczeg Ferencnek, de testvére II. Pál a házat maga részére igényli. A városi tanács úgy dönt, hogy ha Pál magának, vagy maradékainak, nem pedig valaki idegennek akarja megszerezni, úgy a ház őt illeti. /: Tanácsjegyzőkönyv :/


Mint láttuk, a Sárközy családnak már régi idő óta volt a városban több háza, szőlője, mezei kertje. A fentebb idézett 1635. évi 21. és 1665. évi 46. törvénycikk ugyanis megengedte a nemeseknek, hogy a városok határában ilyen polgári, tehát nem nemesi birtokot szerezzenek, azonban kötelezte őket, hogy ezek után viseljék a szokásos városi terheket. 1772.-ben azonban Sárközy János földesúri jogokat szerzett Kecskemét városában.


A városnak ugyanis egyik földesura volt az ippi érkeserüi bélmezei és rogozi Fráter család és pedig két ágon is: Fráter István ágán és Fráter Györgyén, mindketten Pászthoy leszármazók. György öröksége leányágon a Péchy családra szállt, míg Istváné, az u. n. Fráter férfiág több örökös közt oszlott meg, kiknek egyike éppen III. János menye volt. Egyik-egyik ágat a város 1/64 része illette.


A Fráter férfiág jussából 2/11 részt szerzett meg 1772.-ben III. János, amire a fentebbi számítás szerint a városnak 2/70. része esett. 


A földesúri joggal azonban Kecskeméten nem jár a tényleges birtoklás, hanem a város a földesúri jogot a birtokosoktól rendesen zálogba vette, s ezért bizonyos évi bért fizetett, így pl. Fráter Istvánnak 1754-ben az egész Fráter jussért, vagyis a város 1/32 részéért egyezség szerint évi 300 forint.


A földesúri jog megszerzése után még 1772. november 20.-án III. János fiával, Jánossal együtt a város kiküldötteivel  a perszonális előtt olyan egyezségre lépett, hogy ezután ők házuk, malmuk és szőlőjük után évenként mindössze két forintot fizetnek a városnak, a többi a város által az őket illető földesúri  jogért fizetendő cenzusban is hajlik. /: Tanácsjegyzőkönyv :/.


A Városi Tanács már 1773-ban felbontotta ezt az egyezséget. /: u. o. :/


Emiatt többször volt kellemetlenkedés a földesúri jogaihoz ragaszkodó Sárközy család és a város közt. Így pl. 1777. szeptember 27.-én írja a Tanácsjegyzőkönyve: „Sárközy János uramék, amely szőlőt Rozgonyi Jánostól vettek a dézsmát megtagadják.”


A Tanács elrendeli a behajtást.


1785. május 23.-án azonban újra egyezkedik a városi tanács a családdal a cenzus iránt. /: Tanácsjegyzőkönyv :/


1776. május 3.-án, mint Egyházkerületi Tanácsbíró vesz részt III. János a Laczházán  tartott egyházkerületi gyűlésen s ez alkalommal a nagykőrösi iskolára 100 rh. forintot adományoz.


Eközben Sárközy Éva Besnyey Györgyné és Sárközy Sámuel örökösei a Nagybócsán és Köncsögön anyjuktól, illetve apjuktól és nagyapjuktól megszerzett pusztarészekre vonatkozólag újabb követelésekkel léptek fel.

1777. június 10.-én Pesten III. János megbízásából veje Sigray István kötött egyezséget a Besnyey örökösökkel s nekik 500 forintot és 100 aranyat fizetett, aminek fejében ők a két pusztára vonatkozó minden igényükről lemondtak.


1778. február 9.-én Sárközy Sámuel leányának, Erzsébetnek, Száky Mártonnénak fizetett III. János 300 forintot, hogy az atyja által eladott birtokrészekhez való igényéről lemondjon, míg 1779. február 11.-én Tegzes Éva, Szentgyörgyvölgyi Szabó Ferencné, és Tegzes Judith, Szombathy Jánosné, Tegzes Mihály és Sárközy Éva gyermekei, Sárközy Sámuel unokái, nagyatyjuk örökös bevallását pörrel akarták megtámadni, s attól csak úgy álltak el, hogy III. János átengedte nekik természetben Nagybócsa 1/116 részét s 50 forintot fizetett.


1777. június havában III. János maga is Nagybócsán van, itt köt egyezséget Vattay Pállal, mint Kisbócsa földesurával a két puszta közötti határra nézve.


1780. december 20.-án a Vadkert-iekkel kell pörösködnie, akik ez év januárjában erőszakkal elhordták Nagybócsáról a Büdös tóban termett nádat. 


Kora előrehaladtával terhesnek találván a távoli pusztákon való gazdálkodást, nagybócsai birtokát 1781. október 29.-én Szender Mihálynak adta bérbe három évre évi 1000 forintért. 1782. szeptember 24.-én pedig köncsögi birtokát az ott lévő korcsmával együtt testvérének, Sárközy Zsuzsánnának adja bérbe évi 800 forintjáért. 


Az 1782. év kellemetlenségeket is hozott III. Jánosra. Testvéröccse Pál, a 15 év előtt megejtett osztályt, amikor ő az atyjuk idejében közösen szerzett nagybócsai és köncsögi birtokoknak természetben csak 1/6 részét kapta. Sérelmesnek találta magára nézve s új osztály végett ez év április 27.-én pört indított bátyja ellen. Ő atyja végrendeletének utolsó pontjára alapította keresetét, amely azt kívánta, hogy a lányok kielégítése után megmaradt javakon a fiúk egyenlően osztozzanak. János pedig amellett, hogy a pusztarészek megszerzése, habár atyjuk pánán, de az ő felesége jussán s az ő és maradékai nevére történt atyjuk sajátkezű feljegyzésére, a fentebb idézett specifikátióra hivatkozott, amely azt kívánta hogy „Amikor osztályuk fog lenni, a pusztákban való pénzt is föl kell tenni és az egész summát kétfelé osztani tartoznak” és így az ő állítása szerint atyjuk az egyenlő osztályt nem a pusztákban szerzett birtokrészekre, hanem csak az azokba befektetett összegre kívánta.


A pör nagyon sokáig húzódott. A pörösködő két testvér el is halt s azután özvegyeik, majd gyermekeik folytatták, illetve kezdték újra a többször félretett vagy megszakított pört, míg végre a királyi tábla a felpereseket keresetükkel elutasította s 1824. december 7.-én az ítéletet a hétszemélyes tábla is jóváhagyta.


Élete utolsó éveiben fiával is kellemetlensége volt III. Jánosnak. A heves s mint látszik erőszakos természetű fiú – aki már ekkor maga is túl volt férfi kora delén- öregségében mindinkább gyengülő atyjának kezéből a birtokok kezelését magához kívánta ragadni, sőt,  mint atyja sajátkezű feljegyzéseiben elpanaszolta, erőszakos fellépésével arra kényszerítette atyját, hogy kedve ellenére leányai megrövidítésével az ő javára végrendelkezzen. 


III. János nagy kort érve 81 éves korában halt meg 1793. június 7.-én. Második felesége Kalotsa Zsuzsánna két évvel élte túl őt, 1795-ben halt meg Nagykőrösön, mostohalánya, Sárközy Éva Sigray Istvánné házánál. III. Jánosnak csak első feleségétől, Kalotsa Ambruzs lányától, Kamarás Zsuzsánna unokájától maradtak gyermekei, két lánya és egy fia.


Leányai közül az idősebb, az 1746. június 9.-én született Judith Dömsödi Hajós Lászlóhoz, István és Mészáros Éva 1739-ben született fiához ment nőül. Mint özvegy Kecskemétre költözött s itt halt meg 1823, május 27.-én. A fiatalabb lány, az 1751. július 17.-én született Éva, Báthory Sigray Istvánnak, Mihály, az egykori hollandiai huszár brigadéros és Kőrösi Kovács Sára 1740-ben született fiának felesége lett 1769. április 11.-én Nagykőrösön s mint özvegy itt is halt meg 1825. december 1.-én.

2. IV. János ágazata.


III. Jánosnak és Kalotsa Zsuzsánnának egyetlen fia maradt, az 1740. október 15.-én született IV. János.


Ő nagyon korán nősült: alig volt 20 éves, midőn 1760-ban feleségül vette kisguthi Guthy Máriát, János és  Gencsy Krisztina leányát, Guthy György és Fráter Kata unokáját, akivel Bihar és Szatmár vármegyékben kapott birtokrészeket. De Guthy Máriának, mint Fráter leszármazónak, Kecskeméten is volt földesúri joga. 1774. június 9.-én el is rendelé a Tanács, hogy neki „A cenzus megadassék”. /: Tanácsjegyzőkönyv :/


1775. december 10.-én az iránt ír, IV. János Szenczy Gábor máramarosmegyei táblabírónak, szintén Fráter leszármazónak Husztra, hogy a kecskeméti részt és a gyömrői portiót ő akarná, mint vérrokon megszerezni. Tudatja vele, hogy tavasszal a feleségét illető Szatmár megyei jószágokba akar lemenni és akkor szeretne vele, vagy megbízottjával találkozni és egyezkedni.


1782. március 1.-én amiatt panaszolják be IV. Jánost, hogy a német szűcsnek, Leinperger Andrásnak a Nagynyírnél lévő mezei kertjét megvette, s mikor azt körülárkoltatta, az országutat is elfogta. /: Tanácsjegyzőkönyv :/.


Atyja példáját követve IV. János is részt vett egyháza ügyei intézésében. És éppen 1782-ben, mikor az egyházi és iskolai ügyekről nyilvánosan jóformán beszélni sem volt szabad, Gózon János egyházkerületi főjegyző az iskola tárgyában az ő házához Nagybócsára hívott össze egyházkerületi értekezletet, abban a reményben, hogy itt a pusztán zavartalanul és észrevétlenül tanácskozhatnak. Azonban Sárközy János bérlője, Rozsda Kovács István följelentette a gyűlésezőket a vadkerti plébánosnak és a kalocsai érseknek, aki viszont Pest vármegyéhez írt át, vizsgálatot kérve a dologban. Laczkovics Imre alispán, aki a Sárközy családdal jó barátságba volt, jóindulattal vezette azt s megelégedett Sárközy János azon kijelentésével, hogy a megjelentek részint osztályos atyjafiai – mint Sigray István, részint jó barátai és tanulótársai voltak s az egész barátságos összejövetel volt. A dolog ezzel el is aludt.


IV. János ekkor már maga is Pest vármegye táblabírája volt, 1779-ben neveztetett ki.
1785-ben a vármegye nemesi bizonyítványt állít ki részére, ugyanezen év november 12.-én pedig Gr. Csáky országbíró kérésére általános vallató parancsot ad ki.

1785. május 27.-én a városi tanáccsal gyűlik meg a baja: bepanaszolják, hogy a Szabó kerten épülő házánál kurta korcsmát tart s a tanács el is koboztatja borát, de a következő évben 1786. december 5.-én kénytelen vele kiegyezni s az elkobzott bor árát megfizetni. /: Tanácsjegyzőkönyv :/.

1788. május 30.-án IV. János talfái kertje „Duktusának kiigazítása” iránt intézkedett a tanács: ugyanezen év szeptember 5.-én pedig ő pöröli be a Tanács előtt adósság miatt Baktay Ádámot és társát. /: u. o. :/

1789. szeptember 25.-én a Tanács előtt tiltakozik Sárközy János táblabíró az ellen, hogy Kalotsa János bizonyos, ami mint közelebb vérrokont őt illetné, másnak adjon el. Ugyanezen év október 23.-án ismét őt panaszolják be a Tanács előtt, hogy cselédei a Nyírben garázdálkodnak, kurta korcsmát tartanak, majd november 5.-én, hogy marháit a Nyír erdőben legeltetik. /: Tanácsjegyzőkönyv :/.

1793-ban atyja halála után IV. Jánosnak nővéreivel akadt pörpatvara. Már előbb említettük, hogy atyja is panaszkodott rá sajátkezű följegyzéseiben erőszakoskodásai miatt, atyjuk halála után nővérei panaszkodnak amiatt, hogy testvérük őket megrövidítette, többek közt atyjuk párnája alól annak vörös bársonnyal bevont kincses ládáját magához vette s a nagybócsai haszonbéreket is már atyjuk életében évek óta ő szedte fel.

Tiltakoznak amiatt is, hogy atyjukat valósággal kényszerítette neki kedvező végrendelet tételre.

A testvérek pörösködéseinek rövid idő múlva IV. János tragikus halála vetett véget.

Említettük már, hogy Laczkovics Imre alispán jó barátságban volt a Sárközy családdal. E jó viszony fennmaradt a két család között továbbra is, s IV. János szoros baráti viszonyban állott Laczkovics György helyettes alispánnal. Az ő révén ismerkedett meg testvérével, Laczkovics  János kapitánnyal, a Martinovics féle összeesküvés egyik főemberével, aki őt a titkos társulatba szintén beavatta..  Laczkovics Martinovicsnak „Litterae ad imperatoram” c. forradalmi munkájából egy francia és egy latin nyelvű példányt kapott. A latin példányt bátyja, a helyettes alispán útján Sárközy Jánoshoz juttatta, aki e munkát magyarra fordította le. Mikor aztán IV. János az összeesküvés főbb embereinek, köztük Laczkovics Jánosnak elfogatását meghallotta, tudta, hogy őreá is ez a sors vár s letartóztatását megelőzendő, önmaga vetett véget életének: 1794. július 1.-én szíven lőtte magát.


Tragikus halála előtt egy pár héttel még tapasztalhatta, hogy a városi Tanács, habár vele többször viszálykodott, jóindulattal van iránta. 1794. június 8.-án ugyanis a vármegye elmarasztalta IV. Jánost Kubinyi Lajos részére egy ház vételára fejében 5214 forintban s a nyertes felperes végrehajtást kért ellene, a városi Tanács azonban jótállást vállalt érte. /: Tanácsjegyzőkönyv :/.


IV. János halála után ez év november 4.-én özvegye Guthy Mária egy 240 holdnyi mezei kertet ajánlott fel a városnak zálogba a jótállási összege fejében s a zálogot a város 1800. december 2.-án bocsátja vissza, mikor a tanácsülésnek jelentik, hogy az örökösök a tartozást teljesen kifizették.


Az özvegy nemcsak gondosan kezelte a férje után maradt tekintélyes vagyont, hanem azt még gyarapította is, így 1797.december 7.-én kiváltotta Karassa Kovács Mihálytól azt a mezei kertet a Pákoi út mentén, amit ipa III. János, mint a Kalotsa árvák gyámja, még 1764-ben adott zálogba.


IV. János örököseinek kérésére a Tanács 1800. december 12.-én Fekete Sándor és Szeles József tanácsnokokat küldi ki a köztük leendő osztály megejtésére. Az osztály megtörténte után az özvegy legifjabb fiával nemsokára Bihar vármegyébe költözött.


Az özvegynek azonban sógoraival is meggyűlt a baja. 1801. december 8.-án Siprai István indít pört ellene és fiai ellen, az ipa III. János után maradt örökség tárgyában s 1803. április 1.-én tanúvallatást is eszközölnek az iránt, hogy IV. Jánosra apjáról miféle javak szállottak s hogy ő hogy bánt az apjával.


De az özvegynek közös érdekei is voltak sógoraival, illetőleg sógornőivel s közösen is folytattak pörösködést.


1797. február 26.-án ugyanis meghalt Kalotsa Sára, Kalotsa János és Kamarás Anna leánya, előbb Tormássy István, majd Domján István özvegye, Nagybócsa és Köncsög ¼ részének birtokosa. Minthogy egyik házasságából sem származtak gyermekei, örökségére, mint legközelebbi oldalági rokonok, Sárközy János és Kalotsa János gyermekei tartottak igényt. Bonyolulttá tette azonban az örökség kérdését az a körülmény, hogy Kalotsa Sára nagybócsai birtokrészét állítólag még 1798-ban rokona Szalay Sándor birtokába bocsátotta, aki Kamarás Gergely leszármazója volt s az ezen ágon levő többi rokonok, a Besnyeiek, Tasnádyak stb. a köncsögi birtokrészt is elfoglalták.


Sárközy III. János két leánya, Judith, Hajós Lászlóné és Éva, Sigrai Istvánné most már testvére IV. János özvegyével, Guthy Máriával együtt közösen indítottak pört, elsősorban Szalay Sándor ellen. A pör választott bíróság elé került. Szalay Sándor és érdektársai ekkor azt vitatták, hogy Kalotsa Ambruzsnak, Kamarás Zsuzsánna fiának magva szakadt s hogy így a Sárközy testvérek nem tőle származnak, hanem egy másik Kalotsa Ambruzstól. Állításukat tanúkihallgatásokkal és okiratokkal kívánták igazolni. A Sárközy testvérek ezzel szemben igazolták, hogy a neoaquistikus pörben Nagybócsa és Köncsög ¼ része iránt épp az ő nagyatyjuk Kalotsa Ambruzst idézte pörbe a királyi fiskus, fölmutatták az eredeti osztálylevelet, amely szerint édesanyjuk, Kalotsa Zsuzsánna 1750. november 25.-én testvéreivel Andrással és Jánossal Nagybócsa és Köncsög ¼ részén, mint nagyanyjuk, kamarás Zsuzsánna örökségén osztozkodott, fölmutatták továbbá azon örökbevallásokat, amelyekben éppen Szalay Sándor elődei is a két pusztában levő birtokrészeiket Kalotsa Zsuzsánnának és Sárközy Jánosnak, mint Kamarás Ambruzs leszármazóinak adják el. A választott bíróság ezek alapján meg is állapította, hogy a Sárközy testvérek kétségkívül Kamarás Zsuzsánna leszármazói, s hogy eszerint Kalotsa Sára hagyatéka, mint legközelebbi vérrokonokat, őket illeti, sőt azt is kimondotta, hogy a Szalay Sándor és társai által bemutatott okiratok jórésze hamisítvány s fölhívandó a királyi jogügyek igazgatója, hogy azok készítője ellen járjon el. A választott bíróság ítéletét 1862-ben a hétszemélyes tábla is mindenben helybenhagyta s a nagybócsai birtokrész Szalay Sándortól még ez évben el is ekzekváltatott. A hamisított okiratok készítője is kiderült Szentgyörgyvölgyi Szabó Ferenc személyében, aki mint Tegzes Évának, Sárközy Sámuel unokájának férje maga is érdekelt fél volt s aki hamisításai miatt börtönbe is jutott. 


A Sárközy testvérek most már 1803-ban Köncsög ¼ része iránt is megindították örökösödési perüket az azt elfoglaló Besnyey, Tasnády stb. rokonok ellen, akik azonban mindent elkövettek a pör húzására, halasztására. Így történt, hogy a hétszemélyes tábla csak húsz év múlva 1823. szeptember 9.-én mondhatott végleges ítéletet s rendelhette el a végrehajtást a Sárközyek javára. Az alperesek még ekkor is tettek egy végső kétségbeesett kísérletet: 1823. november 15.-én keresetet indítottak a Sárközyek ellen, felújítva azt a mesét, hogy ők nem azon Kalotsa Ambruzsnak a leszármazói, aki Kamarás Zsuzsánnak fia volt, álorcásan  /: larvati :/ adják ki magukat azoknak. Ezt a keresetet azonban a bíróságok, legfelső fokon a hétszemélyes tábla is, mint alaptalant rövidesen elutasították.


IV. Jánosnak Guthy Máriától 13 gyermeke született, de közülük csak hat, négy fiú és két lány ért felnőtt kort. A leányok közül az 1779. június 16.-án született Zsuzsánna, mint hajadon halt meg, az 1768. október 29.-én született Anna Mária pedig 1790. november 25.-én Tóth Imre felesége lett. A fiúk közül Zsigmond Komáromba, a legifjabb Gedeon pedig Bihar vármegyébe költözött s az előbbi túl a Dunai, az utóbbi pedig a Bihar-i ágazatnak lett a megalapítója. Róluk alább lesz szó.


Az 1788. december 7.-én születet VI. János nagyon fiatalon nősült: 1797.-ben született Ravaszdy Zsófiát vette feleségül, de felesége 1813. január 5.-én, ő maga pedig 1814. december 1.én elhunyt s utóduk nem maradt.


IV. János és Guthy Mária legidősebb fia I. Sándor 1771. december 4.-én született, s így apja halálakor már felnőtt ifjú volt, ő volt segítségére özvegy édesanyjának a gazdaság vezetésében. Midőn édesanyja a megejtett osztály után Biharba költözött, ő továbbra is Kecskeméten maradt s a neki osztályrészül jutott birtokrészeken gazdálkodott.


Még apja életében megházasodott. 1794. május 27,-én vette nőül Gombos Mihály főstrázsamester  leányát Franciskát, aki 1803-ban hunyt el. Az özvegy pár év múlva újra megnősült: Varga József és kisjókai Saátor Katalin 1766-ban született leányát Klárát vette feleségül.


I. Sándornak úgy első mint második házasságából több gyermeke született úgy, hogy 1803-ban éppen mint őt kiskorú gyermek atyja mentetett fel a személyes insurrekció kötelességétől.


I. Sándor 1828. szeptember 27.-én halt meg. Második felesége jóval túlélte őt, s mint özvegy 1849. április 7.-én végrendelkezett. Köncsögön a Sigrai János és Hajós József szomszédságában szerzett 43 hold földjét VI. János honvéd százados fiától származó unokáinak, Apollóniának, Jánosnak és Pálnak hagyja úgy azonban, hogy a haszonélvezet életfogytiglan apjukat illesse.


I. Sándornak és első feleségének, Gombos Franciskának négy gyermeke maradt. A legidősebb fiú, II. Lajos 1795. február 6.-án született s 1831. augusztus 22.-én halt meg. Feleségétől Kiss Annától egyetlen gyermeke született, Anna 1829. július 17.-én, de ez is kiskorában elhalt 1833. április 9.-én.


A második fiú II. Sándor 1800. február 14.-én született s nőtlenül halt meg 1834. november 19.-én mint Kecskemét város szenátora. Az egyetlen leány, az 1796-ban született Krisztina, kisjáczi Szeles Zsigmond felesége lett, mint özvegy 1867. november 29.-én hunyt el.


Sárközy Sándor és Gombos Franciska legifjabb fia III. László 1802. szeptember 14.-én született. Ő csak későn nősült: 1843. szeptember 26.-án vette feleségül kisjáczi Szeles Gábor 1803-ban született leányát Katalint, aki mint özvegy 1880. május 24.-én halt meg. Házasságukból három lány született. A legidősebb pár hetes korában meghalt. A második leány Szidónia Katalin Teréz Krisztina 1843. november 7.-én született, 1880-ban Muraközy József második felesége lett s mint özvegy most is él Kecskeméten. A harmadik lány Mária kisjáczi Szeles Jószefhez ment nőül s ifjan hunyt el. I. Sándornak és második feleségének, Varga Klárának négy fia volt, akik közül az 1811. március 22.-én született Ambruzs gyermekkorában, az 1819. december 12.-én született VI. Pál pedig 19 éves ifjú korában halt el 1838. október 23.-án.


Az idősebb fiú I. Károly 1809. augusztus 24.-én született. Kétszer nősült. Első felesége Becsky Emília, a második pedig Motonyi Vilma volt s mindkét házasságából maradtak gyermekei. Ezek azonban Kecskemétről elszármaztak s közülük csak II. Imréről van annyi adatunk, hogy mint gazdatiszt 1891. február havában halt meg Pusztakakaton s hogy feleségétől, Kormos Gizellától a táblázatban látható gyermekei születtek.


I. Sándor és Varga Klára kor szerint harmadik fia VII. János 1815. április 1.-én született. A szabadságharcban mint honvédkapitány vett részt s édesanyja, mint láttuk, az ő, illetőleg gyermekei javára végrendeletében külön intézkedett. Ő korán nősült, 1837. október 2.-án vette nőül Nagykőrösről Pálinkás Sámuel később a szabadságharcban hősi halált halt honvédhuszárőrnagy és Kalotsa Krisztina 1819.-ben született leányát Apollóniát, majd az ő halála után Kecskemétről vette feleségül Tormássy Máriát.


VII. János halála évét nem tudjuk, annyi bizonyos, hogy még 1857.-ben életben volt. Ekkor került ugyanis felosztásra a Sárközy, Sigrai és Hajós családok között az eddig osztatlanul bírt nagybócsai és köncsögi birtoktest. A mérnöki fölmérés szerint ekkor a három család birtokában a két pusztán összesen 4064 és 788/1200 rész hold, vagy osztályozva 2351 hold volt. Ebből minden családra 1/3 rész, vagyis 783 és 666/1200 rész osztályozott föld jutott. A Sárközy család része ismét négy felé ment, t.i. Sárközy Sándor, Zsigmond Gedeon és Mária, Tóth Imréné örökösei részére, egy-egy ágra tehát 195 és 916/1000 rész hold jutott. Sándornak, mint láttuk, ekkor már csak négy gyermeke volt életben, a többi utódok nélkül halt el, s így egy-egy gyermekre ismét ¼ része, vagyis 48 és 979/1000 rész hold esett. VII. János azonban testvére, Károly részét is megvette, így ő két részt, 97 és 958/1000 rész osztályozott holdat kapott Nagybócsán. Ugyanott kapta meg Krisztina, Szeles Zsigmondné is a maga osztályrészét, míg III. László Köncsögön kapta ki birtokrészét.


VII. Jánosnak, mint a táblázatban látható, mindkét házasságából maradtak gyermekei, de már ő maga is elszármazott Kecskemétről s gyermekei további sorsáról nincsenek adataink.

3. A Tuladunai ág.


IV. János és Guthy Mária fia I. Zsigmond 1774. október 2.-án született. 1799. november 14.-én Darányi József leányát, Júliát vette nőül Révkomáromból s maga is odaköltözött. 1801.-ben bizonyítványt kért Pest vármegyétől, s ennek alapján még ugyanazon évben bejegyeztetett Komárom vármegye nemesei közé, de azért több éven át fenntartotta még Kecskeméttel is az összeköttetést. Az 1808. évi nemesei insurrekciónál is összeírás alkalmával s, mint Kecskeméti birtokos, itt is föl van véve, s csak a jegyzetben van utána írva, hogy Komárom vármegyében lakik. Ugyanezen évben köt egyezséget testvérével Anna Máriával, Tóth Imre szenátor feleségével a kecskeméti ősi ház átengedése iránt, de nővére az egyezséget még ez és november 18.-án visszavonja a tanács előtt azon címen, hogy ő azt csak erőltetve írta alá.


A fentebbi nemesi összeírásban a megjegyzés rovatában az van beírva 1813-ból Sárközy Zsigmondról, hogy „most Kecskeméten lakik”. Majd ismét ugyanezen évtől: „Újra Komáromba költözött”. Úgy látszik tehát, hogy I. Zsigmond 1808 után egy időre visszatért Kecskemétre lakni, de azután 1813-ban ismét csak Komáromba ment. Ezután is állandóan itt is maradt, Komárom vármegyének táblabírája is volt.


Első felesége halála után ugyanott nősült meg, Buus Jozefát vette feleségül. I. Zsigmond mindkét házasságából maradtak gyermekei. Darányi Júliától két fia született, de az első szülött VI. Mihály kis korában elhunyt.


A második fiú II. József 1802-ben született. Ő kora ifjúságában vármegyei hivatalt vállalt s már 1825-ben a vármegye esküdtje volt. Hivatali pályáján gyorsan haladt előre. 1829-ben már „disticális” esküdt, 1831-ben tiszteletbeli, s 1832-ben rendes szolgabíró, s 1833-ban egyszersmind a vármegye táblabírája lett. 1839-ben már főbíró, 1840. szeptember 3.-án pedig a vármegye második alispánjává választja. Ekkor már a vármegye vezér férfiai között kiváló helyet foglal el s a vármegye történetírója így jellemzi: „Sárközy József egyéniségét a közügy szolgálatában élénk, nemes becsvágy hevíti, a környező nép iránt a szeretetteljes atyáskodás érzése jellemzi, amiért irányában a nép is közszeretettel adózott.” /: Magyarország Vármegyéi és Városai: Komárom vármegye 535. lap :/. Ez a közszeretet nyilvánul meg, midőn a „kisalkotmány” idején 1860. december 28.-án a vármegye közönsége őt egyhangúlag első alispánjává választotta. A rövid ideig tartó alkotmányos időszak megszűntével Sárközy József is otthagyta díszes hivatalát. Midőn azonban az 1865. évi országgyűlés összehívatott, a nagyigmándi kerület balközépi programmal őt választotta képviselővé. De már a kiegyezést nem érhette meg, 1867. január 23.-án meghalt. Családja hagyományaihoz híven tevékeny részt vett I. József református egyháza közéletében is. Már előbb a komáromi református egyházmegye tanácsbírája, az 1829. május 28.-án Komáromban tartott egyházkerületi közgyűlés pedig az alig 27 éves fiatal embert az egyházkerület tanácsbírái közé iktatja, s ő méltó is a megtiszteltetésre, mint az egyházkerületi jegyzőkönyvek tanúsítják, a gyűléseken rendesen és buzgón részt vesz. 1860-ban már a komáromi egyházmegye segédgondnoka, curatora majd a dunántúli egyházkerület főgondnokává választja meg, s a díszes tisztet meg is tartja élete végéig.


II. József korán nősült, alig 24 éves korában vette feleségül a 15 éves Pázmándy Antóniát, akivel Kömlödön kapott szép birtokrészt.


Feleségével 34 évig élt együtt, s mikor az 1860. január 5.-én meghalt, a „Lelki kincstár” így emlékezik meg 1860. évi III. füzetében a kiváló asszony elhunytáról: 


„Nagybócsai Sárközy József úr, a tatai egyház buzgó gondnoka január 8.-án temette el Kömlödön élete párját, Pázmándy Antóniát. 34 évig boldogította férjét és családját, vallásos kegyességgel szerette Istenét,  s gyakorolta kötelességeit. Meleg részvéttel ölelte egyházát s azon belül és kívül mindazon embertársakat, akik nála engedelmet és vigaszt kerestek. Az igazak halálával halt meg – ez a mi hitünk -, elvevé azon koronát, mellyel az Úr a holtig híveket megkoronázza”


Férje a hű nőt a kömlödi sírkert díszes sírboltjába temettette, ahová két év múlva ő is követte.


II. Józsefnek és Pázmándy Antóniának négy leánya és egy fia született. Két leány kiskorában meghalt. Az 1828. január 2.-án született Juliánna Perczel Mór, szabadságharcunk hős tábornoka felesége lett s 1879. július 10.-én halt meg Bonyhádon. A második leány az  1838. február 16.-án született Lidia Perczel Lászlóhoz ment nőül.


Az egyetlen fiú, III. Zsigmond 1851. május 25.-én született Kömlödön s mint törvényszéki bíró halt meg 1893. július 7.-én Révkomáromban. Csicseri Orosz Mihály és Ármihályfalvi Gencsy Krisztina leányát Ilonát vette feleségül, aki mint özvegy Lenz János altábornagyhoz ment nőül s jelenleg Salzburgban lakik.


III. Zsigmond és Orosz Ilona gyermekei a táblázaton láthatók. Közülük az 1890. november 12.-én született Mária Boros Gusztávhoz ment nőül. Az 1892. október 29.-én született Andrienne pedig Pazár Andor felesége lett. Az 1883. december 21,-én született Tivadar jelenleg az Agrárbank egyik igazgatója Budapesten.


I. Zsigmondnak második feleségétől Buus Jozefától négy leánya és három fia maradt. Az első leány Amália, aki 1810-ben született, 1827-ben április 28.-án ment nőül kisguti Guthy Gáspár és Péli Nagy Mária fiához Györgyhöz Tiszavárkonyba, de tőle csakhamar elvált. Másodszor  Eőrményesy és Karánsebesi Fiáth János József és br. Businczky Franciska fia felesége lett 1837. január 15.-én, azonban fiatalon alig 30 éves korában meghalt 1840. május havában.


A második leány az 1812. június 13-án született Johanna először Csepcsányi Tamás, másodszor pedig Blaskovics Pál felesége lett. A harmadik leány Hermina, aki 1818. június 14.-én született, Matkovics Tivadarhoz ment feleségül. Végre a negyedik leány Róza, Sárbogárdi Mészöly Lajos esküdt József és Baracskay Szűcs Júlia fia felesége lett.


A fiúk közül az 1814. július 15.-én született II. Zsigmond 1848-ban nőtlenül halt meg. Nem nősült meg a második fia, I. Gyula sem, aki Fejér vármegyében Abán gazdálkodott s ott halt meg 1894. január 20.-án.


I. Zsigmond és Buus Jozefa fiai közül csak a legfiatalabb, Kálmán alapított családot. Ő 1828. február 6.-án született Pesten. 1860-ban Fejér vármegye szolgabírájának választotta, de a rövid alkotmányos időszak elmúltával hivataláról ő is lemondott. Az alkotmány helyreállítása után 25 évig törvényszéki bíró volt Székesfehérvárott. Majd nyugalomba vonult és Abán halt meg 1912. április 24.-én.


Sárközy  Kálmán Csallóközmegyeresi Szabadhegyi Móric és Högyészy Mária 1846. április 12.-én Téten született leányát Johannát vette feleségül, akitől egy leánya és három fia maradt.


Az egyetlen leány Pálma 1869. július 15.-én született s 1906. január 15.-én ment férjhez Görgei Farkas Móric főszolgabíróhoz Makón, de 1916. január 15.-én özvegyen maradt.


A legidősebb fiú Tihamér 1870. november 24.-én született, jelenleg mint nyugalmazott magyar államvasúti főmérnök Aradon lakik. Itt vette nőül 1900. november 4.-én Wol Jusztinát, akitől egyetlen fia született II. Elemér 1904. október 19.-én.


Sárközy Kálmán és Szabadhegyi Johanna második fia Aladár 1872. május 15.-én született s jelenleg mint állami jószágfelügyelő Mezőhegyesen lakik. 1900. május havában vette nőül Aradról Száz Erzsébetet.


A legifjabb fiú Viktor, 1873. november 23.-án született s jelenleg a Zalavármegyei gazdasági Egyesület titkára Zalaegerszegen. 1899. június 4.-én vette feleségül Jadeni Articzko Vincének Ypsilanti herceg erdőmesterének és Kobierszki Szidóniának Balatinczon, Zala vármegyében 1879. június 25.-én született leányát Paulát. Két gyermekük van. Az 1900. június 4.-én született Szidónia, aki 1919. szeptember 15.-én ment nőül Dr. Pósafalvi Horváth Bertalan vármegyei árvaszéki jegyzőhöz és az 1901. június 25.-én született IV. István, aki jelenleg a Ludovika Akadémia növendéke.

4. A Bihar-i ágazat.


Sárközy IV. János és Guthy Mária legfiatalabb fia, II. Gedeon 1791. december 4.-én született. Keresztapja a család régi barátja, ifj. ur. Náday Gedeon volt s az ő tiszteletére nyerte keresztnevét. Apja halálakor még egész kis gyermek volt, alig múlt 10 éves, mikor édesanyjával Érmihályfalvára költözött.


Guthy Mária ugyan még az 1808-as évi insurrectionális összeírás alkalmával is föl van véve Kecskeméten is, mint ottani birtokos a VII. tizedbe, vele együtt élő két kiskorú fiával, de az özvegy akkor már Biharban lakott s Gedeon neve után is oda van írva 1813-ban megjegyzésül: „most az édesanyjánál vagyon.”


Hogy az özvegy mindjárt az 1800-as évek legelején elköltözött Kecskemétről, ez kitűnik egy 1813. június 1.-én Érmihályfalván kelt zálogosító levélből, amellyel bizonyos kisebb birtokrészeit Zálányi Nagy Andrásnak adja zálogba neki tett hűséges szolgálatai fejében. Elmondja ebben az özvegy, hogy férje halála után a kecskeméti és más Pest megyei birtokait gyermekei között fölosztotta, s Mihályfalvára költözött s már 13 éve itt eszi az özvegyi kenyeret s mindenféle ügyes-bajos dolgaiban Nagy András volt a segítségére.


Sárközy IV. János neje Guthy Mária legkisebb fiával Gedeonnal azért költözött Kecskemétről Érmihályfalvára, mivel férje a Martinovics féle összeesküvésben részt vett, s így Pest megyében az özvegy sok kellemetlenségnek volt kitéve. /: Ezt ő maga írja végrendeletében :/. A Martinovics röpiratot, mely latinul volt írva, ő fordította le magyarra. Egy eredeti példány a kiskőrösi gimnázium levéltárában megvan.


Guthy Mária nemsokára ezután meghalt. Fia II. Gedeon ugyanis 1816. január 25.-én Érmihályfalván bizonyos birtokrészeket elcserél Erkenézi Szlávy Jánossal s az okiratban megjegyzi, hogy e cserére nézve még nem régen elhalt édesanyja egyezett meg Szlávyval.


1817. január 20.-án pedig ugyancsak Érmihályfalván Nagy Mihállyal cserél el egyes kisebb birtokrészeket.


Ugyanezen évben 1817. október 11.-én meg is nősül II. Gedeon. Érkörtvélyesről vette nőül Kengyel Mihály és Szunyogh Judith leányát Klárát. Esküvője előtt pár héttel Pest megyében is járt. 1817. szeptember 18.-án Nagybócsán köt egyezséget testvérbátyjával Zsigmonddal, s boldogult Zsuzsánna nénjéről a pusztában reá szállott porcióját 12 évre 3000 forintért Zsigmondnak adja zálogba.


1819. június 6.-án újra Nagybócsán van és megegyezik Zsigmond bátyjával, hogy mivel János testvére özvegyének Zsigmond fizette ki azon 1850 ezüst forintot, amit Gedeon tartozott volna fizetni, ennek fejében a Nagybócsán őt illető birtokrészt tíz évre zálogba adja bátyjának Zsigmondnak.. 1919. június 14.-én viszont ő vesz zálogba Érmihályfalván Osváth Lászlótól egy birtokrészt 10 évre 325 forintért.


II. Gedeon nemsokára özvegyen hagyta feleségét, aki másodszor Boér Zsigmondhoz ment nőül. 1833. november 23.-án ugyanis Fényes Sándor ezen érmihályfalvi birtokrészre, amit még anyja Baracsay Katalin adott zálogba Sárközy Gedeonnak, és Kengyel Klárának, már Kengyel Klára második férjétől Boér Zsigmondtól vesz föl aukciót. 


Pár év múlva Kengyel Klára is meghalt s 1836. április 14.-én az elöljáróság  írja össze az árvákra maradt javakat Érmihályfalván. Eszerint a kis utcában van a Curiális ház hat lakószobával, cselédházzal, gazdasági épületekkel, szárazmalommal, pálinkafőzővel, négy takács és hét zsellér belső telek, 164 köblös majorsági föld és majorsági szőlő.


Az árváknak nagyanyjuk, özv. Kengyel Mihályné Szunyogh Judith lett a gyámjuk, aki unokái nagybócsai birtokrészét 1841. szeptember 29.-én évi 1575 forintért adja bérbe Horváth Jánosnak és társainak. A következő évben pedig 1842. március 31.-én a nagyanya megosztoztatja unokáit Körtvélyesen a szőlőjük után maradt ezüstön, minthogy már ekkor a legöregebb, Ferenc már nagykorú lett s a másik kettő is betöltötte a 18. évét. II. Gedeonnak és Kengyel Klárának ugyanis három fia maradt. Közülük III. Gedeon nőtlenül halt el még 1853. előtt.


A legifjabb fiú I. György Szunyogh Annát vette nőül Újfehértóról s maga is odaköltözött, de ifjan elhalt. Egyetlen leányuk maradt, Anna, aki Szentimrey Gyula felesége lett Gibárton.


II. Gedeon és Kengyel Klára legöregebb fia II. Ferenc 1820-ban született. Kora ifjúságában a vármegye szolgálatába lépett s már 1845-ben Bihar vármegye szolgabírája volt. Mint ilyen vette nőül 1845. október 12.-én Tiszafüreden rokonát, a család másik ágából származó Sárközy Johannát, IV. Mihály és Bernátfalvy Bernáth Johanna 1825. szeptember 17.-én Tiszarofon született léeányát, akivel szép birtokot kapott többek között Bánhalmán. Ezt a bánhalmi birtokrészt 378 holdat 1854. október 10.-én Debrecenben  834 ezüst forint évi összegért adja bérbe II. Ferenc Borbély Sámuelnek.


1853. június 20.-án II. Ferenc testvérével Györggyel együtt az atyjuk után őket illető nagybócsai  birtokrészt 26500 ezüst forintért eladják rokonuknak, Zsigray Mártonnak. 1861. augusztus 31.-én Ferenc Érkörtvélyi 184 holdas birtokát évi 400 forintért adja bérbe.


1864. április 4.-én osztozik II. Ferenc testvére György árváival Újfehértón.


Maga II. Ferenc 1872. október 22.-én halt meg Debrecenben. Özvegye továbbra is Debrecenben lakott a saját házában, amelyet 1878. szeptember 30.-án a tanács az ő kérésére megbecsültetett, s értékét 10497 forint 80 krajcárban állapította meg. Ugyanekkor összeírták Sárközy Johannának a debreceni határban lévő birtokait is, amelynek területe több volt 200 holdnál. 1883. október 25.-én özv. Sárközy Ferencné eladta az érmihályfalvi birtokokat 887 holdat és a belsőséget, összesen 29000 forintért.


II. Ferencnek és Sárközy Johannának nyolc gyermeke született: közülük a legidősebb II. Bála és a legfiatalabb az 1866-ban született IV. László kiskorában elhalt.


Nőtlenül halt meg az 1860-ban született IV. Gedeon is 1893-ban - írja a Sárközy György féle könyv, de ez téves. IV. Gedeon felesége geleji és berzéki Pásztor Irén volt Tiszafüredről, aki 1870-ben született. Gyermekeik Lajos, aki gyermekkorában elhalt és Rózsa Ilona /: 1893 :/, kit édesanyjának második férje Medgyaszay Miklós, Debrecen Város tanácsnoka, majd árvaszéki elnöke adoptált azon nemes célzattal, hogy gyermekei s kis mostohalánya ne érezzék magukat mostohatestvéreknek. E Medgyaszay- de valójában Sárközy Ilona Erdős János és kir. 16. huszár ezredbeli főhadnagy, később huszár ezredes vette nőül Debrecenben 1918. április 27.-én. 1919. március 1.-én született egyetlen leányuk Erdős Ilus 1940. december 14.-én ment nőül szécsény-kovácsi Fábry Zoltán kir. huszárfőhadnagyhoz Pécsett, s a Tiszafüredi „Rét”-en lévő ősi Pásztorföld maradékára s a poroszlói Erdős földre a várományosok születni kezdtek. 1941. december 27.-én született meg Fábry Botond Pécsett, 1943. szeptember 21.-én Debrecenben Fábry Zsolt, 1945. augusztus 22.-én Fábry Zoltán /: Gemeinde  Krondorf, Felsőausztria :/ háborús menekülés alatt, s Poroszlón 1948. április 9.-én született Fábry Szabolcs.


A Sárközy leányok közül az 1854-ben született Idus s 1882-ben Körner Adolfhoz ment nőül, de már 1889-ben meghalt. A második lány 1864-ben született Ilona Mészler Károly felesége lett.


A fiúk közül az 1849-ben született Géza 1880. február 25.-én Pécsújfalusi Péchy Kálmán és Gláh Júlia 1836. november 3.-án született leányát Erzsébetet vette nőül, de még ugyanezen évben özvegyen is hagyta. Özvegye másodszor Vály György, harmadszor Mink Sándor felesége lett.


A második családalapító fia II. István 1858-ben született s 1890-ben halt meg. Feleségétől Pilótás Iréntől két leánya született, mint a táblázatban látható, de kihaltak 1915-1919 évben

A családalapító harmadik fia II. György, 1863. Július 23.-án született, Szolnok város tanácsnoka, helyettes polgármestere volt s 38 évi szolgálat után nyugdíjba ment. 1886-ban nőül vette Juhász Ignác és Maráz Erzsébet 1869-ben született lányát Rózát, öt fiúk született, akik közül az 1888-ban született V. Gyula még kis korában, a legidősebb, az 1887-ben született II. Géza pedig mint serdülő ifjú 18 éves korában halt el 1905-ben.


A harmadik fiú az 1889. december 8.-án született IV. Ferenc jelenleg Szolnok város javadalmi hivatalának pénztárnoka.. A világháború utolsó szakában Albániában teljesített katonai szolgálatot mint tartalékos tüzér zászlós. 1914. szeptember 6.-án vette nőül Horai Horánszky Bertalan és Koczka Krisztina 1890. május 10.-én született leányát Arankát, akitől  1916. június 10.-én egy kis leánya született Marianna Júlia.


A negyedik fiú VI. Gyula 1892. augusztus 3.-án született és mint a 29.honvéd gyalogezred tartalékos hadnagya részt vett a világháborúban és jelenleg a szolnoki Hitelbank főpénztárnoka és cégjegyzője. Felesége Horváth Mária.


Végül a legifjabb fiú az 1896. március 16.-án született III. György, mint a cs. és kir. 68. gyalogezred tartalékos hadnagya küzdötte végig a háborút az Isonzo mellett, majd Volhyniában s végül a román fronton, s az Isonzónál és Volhyniában meg is sebesült. Jelenleg Szolnok város tanácsosa, helyettes polgármestere. Nőül vette csáfordi Tóth Katalint, csáfordi Tóth Imre és neje borosjenői Jeney Adél lányát.



III. Dr. Sárközy György gyermekei: IV. Sárközy György született 1922-ben, III. Sárközy Gedeon született 1924-ben és V. Sárközy Pál született 1928-ban. Mindhárman Szolnokon születtek. 


II. Sárközy Ferenc tulajdonában, kinek neje Sárközy Johanna volt, a következő birtokrészek voltak: a nagybócsai birtokrészből Debrecenben ház a nagy új utcán, debreceni tanya 200 holddal, Cserén és Halápon birtokrész 15 hold szőlő és gyümölcsös a Tóczós kertben, Kösüszegben Nádudvar alatt 100 hold föld /: Ez utóbbit Rázsó debreceni alispán vette meg :/. Érmihályfalván 887 hold belsőséggel, regáléval és vásárvámmal, továbbá 10 hold szőlő a vasúti állomással szemben. Az Érmelléken Kój községben 15 hold szőlő, borház és háromszobás lakás. – Sárközy Mihálynak, kinek neje bernáthfalvi Bernáth Johanna volt, Külsőszolnok vármegyében 6000 hold földje volt, így minden gyermekének 1000 hold földet adott osztályrészül. Így Sárközy Ferencnek – Sárközy Johannának – női hozománya volt Tiszafüreden 500 hold kócsai birtok, Bánhalmai birtok 378 hold Kenderes község alatt. /: Ez a Pádár családnak lett eladva :/


A Tiszafüredi határban 200 hold rét és szántóföld. Ezen birtokrészek megvoltak Sárközy Ferenc elhalálozásakor az 1872. évben és tehermentesek voltak. A nagyobb gyermekek a vagyont élvezték, csak a legkisebb fiú György nem örökölt a vagyonból úgyszólván semmit. Még a családi ékszerek és rengeteg ezüstneműek is a vőknél és menyeknél maradtak, mivel Sárközy Ferencnek Sárközy Johanna nem kért vissza semmit, még II. György fiának is megtiltotta, hogy a vőktől és menyektől valamit is visszaköveteljen, pedig II. Györgynek gyermekei vannak, míg a vőktől és leányoktól leszármazó nem maradt. – írja György, de ez nem áll, mert Lia 37. oldalt, IV. Gedeonnak is van maradéka:

II. A Pál ág.


A nagybócsai Sárközy család ifjabb ága, az u. n. Pál ág I. Pál és Tóth Anna fiatalabb fiától II. Páltól jön le.


II. Pál 1715-ben született. Alig volt még 28 éves, mikor 1743-ban a város szenátorává választatott s éveken át együtt ült apjával a város tanácsában. Még ugyanezen évben június 7.-én kihirdettette családja nemeslevelét Pest vármegyében s nemes voltáról atyjával és bátyjával együtt bizonyítványt is kapott a vármegyétől. 


Ez idő tájban kezdte atyja I. Pál Nagybócsa és Köncsög részeit megszerezgetni. A megszerzés, mint látjuk, III. János felesége Kalotsa Zsuzsánna jussán történt, de a zálogszerű levelekbe rendesen be volt foglalva II. Pál és felesége neve is. II. Pál ugyanis ekkor már nős volt, 1843. május 1.-én vette feleségül Kiss Istvánnak, - a később Balázsfalvy előnevet nyert család ősének 1725-ben született lányát Sárát.


II. Pál ekkor már nemcsak atyjának segédkezett birtokai kezelésében, hanem önállóan is gazdálkodott.


1748. október 18.-án a Budai út mentén két pászta szőlőjét adja el 182 forintért Oláh Szűcs Mihálynak, 1749. március 20.-án pedig gulyájából egyszerre 18 darab marhát ad el a székbírónak. /: Tanácsjegyzőkönyv :/


1755. április 24.-én Kecskemét városa főbírájává választja II. Pált s nem sokkal ezután a vármegye is táblabírái közé iktatja.


Hogy édesapjuk halála után 1767-ben január 2.-án hogy osztozott meg bátyjával s ekkor micsoda birtokrészeket kapott Pál, ezt már fentebb láttuk.


1769-ben II. Pál feleségével együtt zálogba veszi 800 forintért a Fráter leányági földesúri  jognak a Gencsyeket illető 1/10 részét Gencsy Zsigmondtól és Erzsébettől, Keczely György özvegyétől. Ezen földesúri jog alapján még ugyanezen évben mészárszéket is nyittat házánál, ami ellen a tanács 1769. november 28.-án tartott ülésében tiltakozik. /: Tanácsjegyzőkönyv :/. 1772. május 19.-én pedig úgy intézkedik a tanács, hogy „A Fráter leányági rátának- Gencsy juss 1/10 része lévén, az ezután járó évi 16 forint a városi pénztárba fizetendő s Sárközy Pál úr által a városi földön bírt contributionális fundusok, ház, malom, mezei kert, szőlőbirtokot terhelő minden onusuk fejében”. Ennek dacára később is volt még kellemetlensége II. Pálnak a tanáccsal a földesúri jog gyakorlása miatt: így 1781. február 19.-én a tanács 10 akó borát foglalja le, minthogy szőlőjétől nem akar dézsmát fizetni. /: Tanácsjegyzőkönyv :/.


Kora előrehaladtával belefáradt a gazdálkodásba s a kecskeméti határban lévő birtokait bérbe adta fiainak, Istvánnak és Andrásnak, akik azután juhaikkal a város földjét is járatták, anélkül, hogy fizettek volna érte. 1790. ? 20-i gyűlésében a tanács erélyesen követeli tőlük a fizetést. /: U. o. :/ De az egyháza iránti érdeklődés II. Pálban idősebb korában is megmaradt. Már régebben tanácsbírája volt a kecskeméti egyházmegyének. 1791. június 22.-én pedig a Fülöpszálláson tartott egyházkerületi közgyűlés a budai zsinatra egyházvilági képviselőjévé őt választja. És ő 76 éves kora dacára el is vállalja a nem kis fáradsággal és törődéssel járó megbízatást, szorgalmasan részt vesz a zsinat ülésein, 1791. október 13.-án az utolsó gyűlésben ő is aláírja a fölterjesztést. /: Zsinatjegyzőkönyv :/.


1792.-ben már annyira fokozódik erőtlensége, hogy a szenátorságról is lemond. Hogy milyen köztiszteletben és szeretetben állott a város közönsége előtt, mutatja, hogy midőn a tanács november 1.-én tartott gyűlésén bejelenti lemondását, a tanács nem akarja azt elfogadni, hanem küldöttség útján kéri fel őt, hogy vegye vissza lemondását s ne vonja meg a várostól továbbra sem bölcs tanácsait. Ő azonban hivatkozva előrehaladott korára s arra, hogy erőtlensége miatt nem bírja már a lépcsőn járást, megmarad elhatározásánál.


A következő évben 1793. április 24.-én Köncsög-i birtokát is bérbe adja a rajta levő csárdával együtt fiának, ifjabb Pálnak évi 150 forintért.


A Magyar Kurir 1793. június 24.-i száma írja le II. Pál és felesége aranylakodalmának megünneplését. Az érdekes közlemény így hangzik:


„Tekintetes Sárközy familia és azon úri házhoz tartozó igen számos atyafiságnak ugyanezen év május 14.-én tartatott a nagy örömünnepe. Akkor tartatott itten /: t.i. Kecskeméten :/ Tek. Idb. Sárközy Pál úrnak Kiss Sára asszonnyal ezelőtt 50 esztendőkkel házasság által lett egybekeléseknek jubileuma.- Díszeskedett a hivatalos vendégeknek 100-nál is többre ment serege, s többi más külföldi uraságokon kívül. Pest vármegye subtitutus vice Ispánjának T. Laczkovics György úrnak kedves felesége, született gr. Buttler asszony őnagyságának s ezen vármegye tisztjeinek s táblabíráinak jelenlétekkel. Különös figyelmet kíván ezen dologban az, hogy az említett öreg úrnak ugyanezen névvel anyakönyvezett atyja is ilyen szerencsés vénséget élt és jubileumot tartott solemnitás az udvaron egy nagy sátor alatt ment véghez, ahol a tisztes öreg párt körülvették nyolc jól nevelt és rész szerint közhivatalt viselő gyermekei és ezektől származó számos unokái. A kecskeméti venerábilis tiszteletes Sénior s az ittlevő Ecclléziának tudós prédikátora … úr a jelenlévő alkalmatossághoz intézett szép beszédet tartott hathatósan ékes szólással, hogy nagyobb része a vendégeknek örömkönnyeket hullatott ezek hallatára. Az ebéd alatt a nevendék poéta unokák közül először Sárközy Pál, majd Sárközy Farkas mondották el saját készítményű verseiket. Megköszöntötték ezután a tisztes véneket az itt tanuló deákok egyazon végre készített orátiócskával. 


A gazdag ebédet pedig felváltotta a vendégeknek egész nap és éjjel a nyájasan folytatott beszélgetések és víg táncolások.


Kedvezett maga a természet is a jelenlevő solemnitásnak annyira, hogy talán az egész tavaszon sem derült még fel vidámabb napunk az égen, mint ez vala. Ez is oly ritka dolgok szemlélésére az embereket természettől indító kívánság a hivatalos vendégeken kívül igen sokat gyűjtött az úri házhoz, úgy, hogy szinte megtelték a nézők a nagy tágas udvart.”


A szép ünnepély után azonban II. Pál már csak alig 5 hónapot élt: 1793. október 17.-én hunyt el.


Felesége 15 évvel élte őt túl. Mint özvegy leányához Zsuzsánnához, Dabasi Halász Mártonnéhoz ment lakni Alsódabasra, itt végrendelkezett 1801. március 5.-én. Végrendeletében elmondja, hogy még férje életében mind a nyolc gyermeküket kettő-kettő ezer forinttal felsegítették. Ezelőtt mintegy nyolc évvel minden szarvasmarhájukat, méneslovaikat, juhaiknak is nagy részét, melyek többet értek 10000 forintnál, átadták Pál, András, János és Benjámin fiaiknak s azóta is ők használják. Többi gyermeke, Mihály, István, József és Zsuzsánna ezekben nem részesültek. Ezért Krisa, Gács, Detári és többi mezei kerteket a hozzájuk tartozó földekkel, rétekkel, szőlővel és juhokkal, úgyszintén a bócsai pusztán Rigó árendásnál levő juhait és teheneit Mihálynak és Zsuzsánnának hagyja. Pénzét és az aktív adósságokat szintén Mihálynak és Zsuzsánnának hagyja. Zsuzsánnának még külön két darab szőlőt. Rendeli továbbá, hogy Józsefnek a közkeresményből 4500 forintot adjanak ki s Istvánnak is egészítsék ki ennyire, amit már kapott. Az ezüstön Mihály, József és Zsuzsánna osztoznak, a többi vagyonban mind a nyolcan egyformán. 1802. február 20.-án ugyancsak Dabason rendelkezését egy pótvégrendelettel változtatja meg úgy, hogy Mihály és Zsuzsánna a nekik hagyott birtokrészek helyett ugyancsak 4500-4500 forintot kapjanak a közösből, a maradékon pedig mind a nyolcan egyenlően osztozzanak.


Kiss Sára 1808. december 10.-én halt meg 83 éves korában. 


II. Pál és Kiss Sára nyolc felnőtt gyermeke között csak egyetlen lány volt, az 1758. december 4.-én született Zsuzsánna, aki 1776. június 7.-én ment nőül Dabasi Halász Imre és Vecsey Erzsébet 1750-ben született fiához Mártonhoz Alsódabasra. Halász Márton ez alkalommal feleségének 32 aranyat móringolt, aminek fejében később II. Pál hat darab ökröt adott a fiatal párnak.


Kiss Sára, mint láttuk, élete utolsó éveit leányánál töltötte Alsódabason és ott is halt meg. Gyermekei, illetve unokái 1810. május havának utolsó, illetve június első napján osztozkodtak meg Kecskeméten a szüleik után maradt javakon. Ez alkalommal a balószegi ősi földet, a rajta lévő épületeken kívül 12000 forintra, az ősi házat 10000 forintra, a malmot 2500 forintra becsülték. A szőlőre és nyíri kertre vonatkozólag úgy határoztak hogy azok természetben osztódjanak fel az örökösök között. A még fel nem osztott ingóság, köztük a Nagybócsán levő 650 darab juh fölosztása későbbre maradt. Habár az osztozkodásnál Halász Mártonné maga is jelen volt, s ahhoz hozzá is járult, mégis egy pár év múlva, 1816. augusztus 26.-án már mint  özvegy – új osztály végett indított pört testvérei, illetve azok gyermekei ellen, A pör sokáig húzódott.  1828. szeptember 18.-án még maga Halászné, 1833-ban pedig örökösei újítják azt meg s végre is 1856-ban ér a pör véget.


II. Pál és Kiss Sára négy felnőtt fia közül csak egy nem alapított családot, I. József 1762. szeptember 24.-én született, atyja kívánságához képest katonai iskolába lépett. Az utolsó török háborúban 1738-ban még mint kadét vett részt, de a háború folytán csakhamar hadnagy lett. Orsova mellett Supaneknél zászlóalja nagy veszteséget szenvedett, ő maga is alig menekült meg. Érdekesen ír erről bátyjának III. Pálnak következő levelében: den 1-ten öbris 788.


Édes bátyám Uram:


Nagy örömmel vettem bátyám Uramnak hozzám küldött írását, melyből láttam különös atyafiságos szeretetit, melyet eléggé megköszönni nem tudok.


Írja bátyám Uram, hogy maga volt az, aki édesatyám uramékat, hallván a supaneki legelső nagy veszedelmet /: mert ugyan ez volt minden eddig való károknak és veszedelmeknek fundamentuma :/ a legnagyobban vigasztalta szomorúságukban. Az élőknek és elesetteknek számokat propozitióra tévén talán az élők közé számoltathatok, mivel 2/3-a megmaradt katonáinknak; ilyenformán gondolkodott bátyám Uram. De ez csak a közembereket illeti: az ottan jelenlevő tiszteknek a Batailonunkból a fele elesett, 13-an voltunk mindössze s hatan elestek belőle.


És valamennyien kijöttünk is, még most sem látjuk által, hogy eshetett meg. Köröskörül véve a pogány ellenséggel, mégpedig olyan formán, hogy az az út is, amelyen kellett az erdőben retirálni, már tele volt törökkel, tehát elől-hátul egészen karikába, vagyis akolba szorítottak. De mégis szerencsénkre ezeket, akik az úton akadályoztak, mind agyonlövöldöztük és úgy tettük az utat tisztává. Ilyenformán hozott ki a Mindenható ebből a veszedelemből, amelyet többé nem gondolnám, hogy megeshetne olyanból kiszabadulni. Azóta is mindig szemben néztünk az ellenséggel de Jehsraitzelben nem és mostanában Temesváron sétálgatunk. Egy jó nap /: úgy vagyon példabeszédben :/ minden rossz napokat elfelejtet, kivált, ha több rosszat nem vár az ember. De minálunk még ez sincsen meghatározva, hogy több rosszat ne várjunk, mert az még lehet.


Bátyám uram gratulál, hogy hadnagy lettem és kivágja, hogy más supaneki affairnál főhadnaggyá vagy kapitánnyá lehessek. Én ezt magam sem kívánom, hogy többé ilyenformán avanzsérozzak, látván tiszttársaimnak ily rútul való elveszését. Az igaz, hogy a hadnagyok grádusa közé oly hamar jól felrándultam és hiszem, hogy a jövő tavaszig, ha élek, főhadnagy fogok lenni, ami csodaszép Aussicht vagyon a regimentünknél, minden háború nélkül is. Azután pedig kapitányságra, de ez nem leszen sem ebben, sem pedig az másik esztendőben, mert eddig 30 aperturának kell esni, míg azt elérem. Mivoltán pedig a regimentnél vagyok, három esztendő alatt 20 volt. Proportióra téve ki lehet kalkulálni, mikor fogok lenni, ha szerencsésen úgy megyen, mint eddig, de addig meg is halhatok, vagy talán itt is hagyom, mert bizony nagyon meguntam a sok strapácziót. 


Újságot mást nem tudok írni, minthogy a mi ármádiánk többé nem Chárosebesnél /: Karánsebes :/ áll, mivel azt már az ellenség felégette, hanem Lugosnál. Princz Coburg Chozint, princz Massau Ocatot megvették, így jött ide a Courier. Jetzt Wird sicher /: der sie Ej :/ Blatt enderst wenden.


Mindezekkel magamat édes bátyám Uramnak atyafiúi szeretetébe ajánlván maradok Temesvár, igaz atyafia és öccse Sárközy József hadnagy.


„N. B. Németül jobb levelet tudnék is írni, mert már csak németes magyar vagyok.”


Jellemző a levélnek ez az utóirata, amely mutatja, hogy a katonai nevelés már akkor is milyen németesítő volt nálunk, hogy egy kecskeméti magyar fiú, a tősgyökeres nemes nagybócsai Sárközy család tagja kénytelen azt mondani magáról, hogy ő már csak „németes magyar” s érzi, hogy anyanyelvén nem tudja magát szabatosan kifejezni.


Bizonyára ez is hozzájárult, hogy a katonáskodást megunja s mint ennyi sok magyar tiszttársa, amint a századosi rangot elérte, nyugalomba vonuljon, vagyis mint akkor mondták, quietáljon.


Kecskemétre tért haza és az 1808-as évi insurrectionális összeírásban mint „46 éves nyőtelen penzionátus kapitány” a VII. tizedben van fölvéve.


Nem gazdálkodott ugyan nyugalomba vonulása után sem, de nagyobb szőlője volt s 1810. november 20.-án a tanács gyűlésén jelentik, hogy „Sárközy József kapitány úr nem akar bordézsmát adni”. A Tanács sürgeti a dézsmát s a kapitány úr békesség okáért végre is megadja. /: Tanácsjegyzőkönyv :/.


Halála váratlanul következett be. 1815. július 14.-én Pesten járt s reggel fél kilenckor János bátyját látogatta meg, akitől bevásárlásokra 700 forintot kért kölcsön. Alig távozott el bátyjától, mikor az utcán gutaütés érte s a negyedik ház előtt összerogyott. Bátyja rögtön visszavitette a maga lakására, orvost hivatott, de az nem tudott segíteni s a kapitány éjfél előtt egy fél órával meghalt anélkül, hogy eszméletét visszanyerte volna. Temetése másnap délután 5 órakor ment végbe ott Pesten katonai pompával.

2. A Heves vármegyei ágazat.


A család Heves vármegyei ágának megalapítója II. Pál és Kiss Sára legidősebb fia III. Mihály volt, aki 1744. március 20.-án született. Ő Pozsonyban jurátuskodott, de 1767-ben már itthon volt Kecskeméten, s akkor kezdett forgolódni Érsemjénben leendő felesége, a még alig serdülő Farmosi Ketzely Anna körül. Ketzely Anna, György és gencsi és Érmihályfalvai Gencsy Erzsébet leánya, Ketzely Mihály és érszodorói Szodoray Anna másfelől pedig Gencsy István és Pécsújfalusi Péchy Klára unokája volt. Ekkor már édesanyja özvegy volt, aki annál inkább kötelességének tartotta, hogy a lánya körül forgolódó ifjú felől is ismerőseitől tudakozódjék. 1767. szeptember havában Endrődről ír Gencsy Erzsébetnek Odor Mihály, aki Sárközy Mihállyal együtt jurátuskodott Pozsonyban és azt írja róla, hogy „jurátus korában is úgy élt, mint otthon az apja házánál”. Ugyanezen év október 18.-án Kuthy János ír Érkörtvélyesről s ő is melegen ajánlja Sárközy Mihályt, be is jelenti, hogy legközelebb Kuthy Györggyel együtt Érsemlyésbe érkezik. 1768. március 8.-án pedig unokatestvére Gencsy János az özveggyel, hogy húsvétra Sárközy Mihály Érsemlyénbe jön s szintén nagyon dicséri őt. Az ajánlásoknak meg is lett a kívánt hatása s Sárközy Mihály 1770-ben nőül vette a még akkor csak 16 éves Ketzely Annát. A farmosi Ketzely család egyike Erdély legrégibb családjainak, amelynek révén a nagybócsai Sárközy család rokonságba illetve sógorságba jutott a Thorozkayakkal, Lészayakkal, Kabósokkal, a br Inczéky és br. Jásika családokkal, stb. Az elágazott családnak nagy terjedelmű birtokai voltak Erdély különféle részein, a Ketzely György ágának pedig Szilágy, Belső Szolnok, továbbá Bihar és Heves vármegyékben is.


Gencsy Erzsébet leányának, illetve vejének mindjárt átadta azt a birtokrészt, amely boldogult férjére, Ketzely Györgyre nagyanyjáról, Várady Veres Máriáról, Veres Ferenc és Pankotay Erzsébet leányáról, Ketzoly Jánosnéról szállott Pankotay örökség képpen Tiszafüreden, amit még Ketzely György adott zálogba 1753-ban 2850 forintért Borbély Mihálynak. A fiatal pár ide költözött, s itt gazdálkodott. Sárközy Mihály 1772-ben bizonyítványt kért Pest vármegyétől nemes voltáról s ennek alapján 1773-ban be is jegyeztetett Heves vármegye nemesei közé,  a megye közéletében csakhamar jelentékeny részt vett.


Felesége azonban nemsokára betegeskedni kezdett, 1775. március 15.-én írja öccsének III. Pálnak, aki mint látni fogjuk, vőtársa is volt, hogy felesége súlyos beteg s elküldené kocsiját Kecskemétre napáért, vagy nővéréért Zsuzsiért, vagy más jó gazdasszonyért, mert így gazdasszony nélkül mindene csak pocsékolódik. A következő évben, 1776. április 3.-án meg is halt felesége alig 22 éves korában.


Több mint tíz év telt el, míg az özvegy újra megnősült. Bagossy József özvegyét, Frázsy Anna Máriát vette feleségül Tiszaigarról 1790-ben. 1783. június 3.-án Tötörön, Doboka vármegyében osztozott meg, mint első feleségétől született gyermekeinek gyámja, elhunyt felesége testvéreivel Ketzely Istvánnal, és Krisztinával, öccse Sárközy Pál feleségével. III. Mihálynak az első nyíl jutott, amihez tartozott Tiszafüred és a mellette fekvő Kócs puszta 1/28 része, összesen 690 köblös föld, 34 szekér szénát termő rét, majorság, 30 köblös és 21 szekér szénát termő colonicális birtok, továbbá Bereg vármegyében Vámosatyán egy paraszttelek /: ami Péchy Klára jussa volt :/ 7 köblös föld és 8 szekér szénát termő rét, összesen 227 köblös föld és 63 szekér szénát termő rét és 17 taksás jobbágy.


Nemsokára alkalma nyílt az így felesége után kapott birokrészt megnagyobbítani. Bodai Mentor Jánosné és Sándor ugyanis 1788. november 5.-én Tiszafüreden és Kócson azon birtokrészeiket, amelyeket zálogváltási pör útján visszanyertek a Szepessy örökösöktől, a rajtuk levő teher 27.000 forint és az épületek ára letétele fejében fölajánlják Sárközy Mihálynak és Pálnak mint akik feleségeik után közelebbi vér. És pedig a Gyulai részt, ami úgy a városban, mint a pusztában 1/12 rész és a Veres részt, ami ennek a fele, örököse a Minási rész pedig, ami az egésznek 1/24 része, a rajta fekvő szénával zálogba.


III. Mihály azonban, habár állandóan Tiszafüreden telepedett meg, folyton fenntartotta az összeköttetést Kecskeméttel a szülei házzal. Sűrűn levelezett öccsével, III. Pállal. 1790. április 20.-án azt írja neki Kócsról,  hogy mivel édesanyjuk öregsége miatt gazdaságát át akarja adni gyermekeinek, inkább ők vegyék át Pállal, mint András és Béni.


Ezen évben nősült, mint láttuk másodszor s ugyanezen évben iktatja őt táblabírái közé Heves vármegye, ettől kezdve még szorgalmasabban járt föl a megyegyűlésekre Egerbe, sőt 1790. szeptember 4.-én azt írja öccsének Pálnak, hogyha csak lehet, fölmegy a diétára is.


Öccsével sokféle gazdasági összeköttetésben is állott. Lovakat, marhákat vásárolnak egymástól, vagy cserélnek el, s mivel neki Tiszafüreden sok szénatermő rétje volt, öccse Pál juhait is sokszor elvállalja teleltetésre. De 1790. október 10.-én azt írja, hogy nagy a szárazság, nincs takarmány s a maga juhait is szalmára kell fogni a télen. Így a Pálét nem vállalhatja.


1793-ban feleségével együtt III. Mihállyal is részt vesz Kecskeméten szülei aranylakodalmán. Nem sokkal ezután azonban második felesége Trázsy Anna is betegeskedni kezdett s 1796. szeptember 22.-én meg is halt. Tiszafüreden temették el a Trázsy család sírboltjába. Felesége halálakor – mint írja szeptember 30.-án kelt levelében öccsének – éppen nála időzött öccsének Sárospatakon tanuló fia Farkas s minthogy ott úgyis az egész október hó szüreti vakáció, azt írja, hogy Farkast vigasztalásul magánál tartja, s majd maga viszi föl november 1.-én Patakra.


1799.-ben maga Mihály is súlyos beteg volt. Mint március 16.-án írja öccsének, a szeme alatt támadt egy pattanás, mely úgy elmérgesedett, hogy egész arca összedagadt s már-már halálra készült, s végrendelkezett is. Hónapokba került, míg egészsége teljesen helyreállt.


1808. február 1.-én Kubinyi Józseffel, mint Tassy Végh Borbálától született Mária leánya gyámjával egyezkedik III. Mihály.

Kubinyi József napa, váradi Veres Borbála, Végh Györgyné ugyanis egyes tiszafüredi birtokrészek iránt zálogváltási pört kezdett Sárközy Mihály ellen. Most a megkötött egyezség szerint Kubinyi József 2000 forint aukcióért a zálogváltó pört abban hagyja s a birtokrészt újabb harminckettő évre zálogba adja. Ugyanezen év március 3.-án írja öccsének, hogy Egerbe készül, mert a vármegye a „subsidionális deputációba” őt beválasztotta. Kéri öccsét, hogyha Pesten már meg van állapítva a clavis /: kivetési kulcs :/, tájékoztassa őt efelől.


Az év végén ismét betegeskedett úgyhogy édesanyjuk temetésére sem tudott elmenni Kecskemétre. Őnélküle teszik meg a testvérek az intézkedéseket 1809. április 18.-án a szüleik után maradt birtokok kezelésére is, sőt nem lehet jelen 1810. május végén az osztályon sem, ahol őt veje Kandó József képviseli. Ekkor azonban már nem betegsége gátolta a megjelenésben, hanem – mint öccsének írta – ugyanekkor volt Egerben a generális, vagy megyei közgyűlés, amelyen több pörös ügye miatt neki is jelen kellett lennie. 


1813. január 13.-án Érsemjénben van Komjáthy Annának, Keövér Imre özvegyének 1000 forint aukciót ad azon tiszafüredi ősi curiára, amit még annak nagyapja Várady Veres László zálogosított el a Borbély familiának s ami az ő kezére jutott.


Ugyanezen évben – mint március 9.-én írja öccsének – készül Kecskemétre is, de csak 1816. április havában jut el testvérével Jánossal együtt, s ez volt IV. Jánosnak utolsó látogatása szülővárosában. Kora előrehaladtával mind nehezebben mozdult ki hazulról s ritkábban járt Egerbe is a vármegye gyűléseire, amelynek ekkor már fő táblabírája volt. De otthon egyháza főgondnokságát mindvégig megtartotta. Élete alkonyán még megérte azt az örömöt, hogy – mint 1822. augusztus 12.-én írta Pál öccsének – fia végre jegyet váltott Bernáth Johankával Tiszaroffon. Ekkor már betegeskedett, két év múlva pedig 80 éves korában szívszélhüd következtében meghalt 1824. július 8.-án.

III. Mihálynak mindkét házasságából maradtak gyermekei. Első feleségétől Ketzely Annától két fia és négy lánya született, de mindkét fiú s az egyik lány is kis korában elhalt. A felnőtt leányok közül az 1773-ban született Klára Téglássy Pál felesége lett. A másik két leány: Krisztina és Anna ikrek voltak s 1775. december 2.-án születtek. Közülük Krisztina először Mokcsay Sámuelné, majd Szilágyiné lett, míg Annát 1793. szeptember 29.-én vette nőül Farmosi Kandó József „Tekintetes Pest vármegye fiskálisa”.


III. Mihálynak második házasságából Trázsy Anna Máriától három fia született. Közülük V. Pál Lajos kis korában, az 1791-ben született – június 28-i. Péter - Pál pedig mint serdülő ifjú 1809-ben hunyt el s csak a legfiatalabb fiú, az 1792. november 18.-án született IV. Mihály Ferenc ért felnőtt kort. 


IV. Mihály alig volt még 20 éves, mikor 1812. április 3.-án Tiszaigaron megosztozott féltestvéreivel, Bagossy Anna Máriával és Bagossy Józseffel az édesanyjuk Trázsy Anna Mária után reájuk szállt birtokokon. IV. Mihály kapta ekkor az igari residentiális házat s a hozzátartozó szántót, erdőt, rétet.


Két év múlva Pesten folytatta tanulmányait s itt egy darabig unokatestvérénél, Sárközy Farkasnál lakott. Majd sógorához, Kandó Józsefhez költözött, aki amint láttuk, Pest vármegye tiszti ügyésze volt.


1818. február 4.-én Pesten is egyezkedik. Mint atyja meghatalmazottja a Baracsi zálogos birtokrész tárgyában nagynénjével, Halász Márton özvegyével. IV. Mihály 1822-ben nősült meg: Bernátfalvi Bernáth László és Péli Nagy Sára leányát, Péli Nagy István és Roffi Borbély Sára unokáját Johannát vette feleségül. Feleségét az édesanyjától örökölt tiszaigari residentiális házba vitte, de pár év múlva édesanyja halála után átköltözött ennek üresen maradt tiszafüredi házába.


1839. augusztus 1.-én Köcsről ír nagybátyjának II. Pálnak. Panaszkodik, hogy Tiszafüreden 11 épülete leégett s több mint 40.000 forint kárt vallott. 


Bernáth Johanna 1849. június 23.-án halt meg, maga IV. Mihály pedig 1863. február 20.-én hunyt el.


Gyermekeik nemcsak szüleik vagyonát örökölték. IV. Mihály féltestvére Bagossy Anna Mária 1833-ban kelt végrendeletében 1000-1000 forintot hagyott Mihály akkor már élő fiainak, anyai nagybátyjuk Bernáth Ferenc pedig 1831-ben kelt végrendeletében 100 hold szántóföldet és mintegy 25 hold rétet hagyományozott IV. Mihály gyermekeinek.


IV. Mihálynak és Bernáth Johannának hét gyermeke élt felnőtt kort. A lányok közül az 1825. szeptember 17.-én született Johanna a család idősebb ágából származó Sárközy Ferenc szolgabíróhoz ment nőül Érmihályfalvára 1845. október 12.-én. Az 1628. december 19.-én született Karolin 1846. szeptember 17.-én az Abauj vármegyében Tomoron birtokos Téglássy Ferenc felesége lett. Végül az 1836. január 7.-én született Judith Mária Fáy Mihályhoz ment nőül Felsőcécére Abauj vármegyébe.


A fiúk közül a legöregebb V. Mihály Tiszaigaron lakott. Feleségétől Dobozy Karolintól egy leánya és három fia született, akik közül csak a legifjabb fiúról, IV. Andrásról van annyi adatunk, hogy felesége Kelemen Erzsébet volt ,akitől a táblázaton látható gyermekei származtak. /: Itt is elhagyta V. Mihály Elemér fiát és Karolin lányát. :/


A második fiú, az 1827-ben született II. Péter Miklós Bonyhay Júliát vette feleségül, akitől 1850-ben született egyetlen leánya, Hermina Cornélia Érkeserüi és Bélmezei Fráter Gyula felesége lett.


A harmadik fiú az 1830. szeptember 5.-én született III. Sándor, apja halálakor Felsővadászon lakott Vendéghy Petronellát vette nőül. Két leányuk közül Ilona 1878-ban mint hajadon hunyt el, Piroska pedig Szilvássy Barnabás felesége lett. 

Végül a negyedik fiú, IV. Ferenc 1838. május 5.-én született s apja halálakor Tiszafüreden lakott. Kovács Amáliát vette nőül, akitől született egyetlen leánya Margit keselkői Majthényi Dezső felesége lett. 


IV. Mihálynak kinek neje bernáthfalvi Bernáth Johanna volt, halála után Külső Szolnok és Heves vármegyében 6000 hold birtok maradt, továbbá Tiszafüreden és Igaron családi ház, úgyszintén családi ház Debrecenben is a Hatvani utcában. Tiszaroffon földbirtok és a Tisza-parton családi ház ott, ahol ma a dohányhivatal áll, s amelyet a nép még most is Sárközy udvarnak hív. A tiszaroffi birtok úgy jött Sárközy Mihály gyermekei vagyonába, hogy Péli Nagy István felesége roffi Borbély Sára volt, ennek leányát Péli Nagy Sárát elvette feleségül Bernáth László, s ennek leányát Bernáth Johannát elvette feleségül IV. Sárközy Mihály. IV. Sárközy Mihály és neje Bernáth Johanna Tiszafüreden a családi sírboltba vannak eltemetve. 

3. III. Pál.


II. Pál és Kiss Sára második fia, III. Pál 1747. június 1.-én született. Bátyjával együtt ő is Pozsonyba jurátuskodott. Nemsokára azután, hogy hazakerült, 1772-ben Pest vármegye rendes esküdtjévé választotta. De a vármegye szolgálatában nem sokáig maradt. 1777. szeptember 29.-én megnősült. Mihály bátyja feleségének húgát, Farmosi Ketzely György és Érmihályfalvi Gencsy Erzsébet 1759. december 1.-én született lányát Krisztinát vette feleségül. Napa 1779. május 28.-án neki és feleségének zálogba adja érmelléki és szunyogdi birtokrészeit s III. Pál ekkor Érsemjénbe költözik s egy évig itt gazdálkodik. 1780. június 6.-án Érsemjénben elcserélt egy telket sógorával Péchy Mihállyal. Ugyanezen évben azonban az így kezére jutott birtokrészeket el akarja cserélni felesége rokonának Galgoczi Rácz Sándornak tiszafüredi birtokrészeiért, amelyek a városnak és Kócs pusztának 1/14 részét teszik ki.


A rokonságot a következő táblázat tünteti föl:

Pankoty Erzsébet

1.-ső Visy Zsigmond.

2.-ik Várady Veres Ferenc.

-----------------------------------------------------------------------------------------------------------------

Visy Éva








 
 Veres Mária

-Rácz György 







       -Farmosi Ketzoly János

  Rácz György








        Ketzely Mihály

Galgóczy Rácz Sándor






       -Szodoray Anna











Ketely György

-Gencsy Erzsébet

Ketzely Krisztina

-Sárközy Pál

A tervezett csere azonban nem valósult meg.


1781. június 9.-én Alsódabason Balázs Pál özvegye Czeglédi Sára a nagyatyjáról, Fráter Ferencről reá szállott érsemjéni birtokrészt eladja 250 forintért III. Pálnak és feleségének.


1783. május 3.-án Ketzely Krisztina férjét Pest vármegye rendei előtt teljhatalmú megbízottjának vallja, s ugyanezen év június 3.-án Tötörben III. Pál osztozik felesége testvérével Ketzely Istvánnal és tulajdon testvérével Mihállyal, mint Ketzely Annától született gyermekei gyámjával Ketzely Krisztinának a második nyíl jut, mire esett Érsemjénben, Érselinden és Szunyogdon 315 kat. hold föld 120 szekér szénát termő rét 13 taksás 25 kiscseber bort termő szőlő. Ketzely István a harmadik nyilat kapta, amihez tartozott a szilágytői jószág Belső Szolnok vármegyében, egy-két kövü malom a Szamoson és Árpástó és más községekben levő kisebb birtokrészek. Ketzely István ekkor az ilosvai jószágban őt illető 1/3 részt 150 vonás forintért mindjárt zálogba adta Sárközy Pálnak. III. Pál azonban ekkor már Kecskeméten gazdálkodott, éppen ezért ezen távol eső birtokokat zálogba akarta adni s ezt a szándékát meg is hirdette Bihar vármegyének 1783. október 4.-én Váradolasziban tartott közgyűlésén. Minthogy zálogba vevő mindjárt nem akadt, a birtokokat a következő 1784. évben egyenlőre haszonbérbe adta, évi 400 forintért 3 évre ifj. Fráter Pálnak.


1785-ben ménese gyarapítására a város méneséből szerez meg III. Pál egy csődör csikót 50 forintért. 1786. február 14.-én pedig bepanaszolják a tanács előtt, hogy tanyáján juhászai kurta korcsmát mérnek /: Tanácsjegyzőkönyv :/.


1787. augusztus 30.-án Boronkay Gáspár ír Érmihályfalváról III. Pálnak, hogy a Fráter Pál által bérelt birtokokat szeretné zálogba venni. III. Pál azonban Fráter Pállal újítja meg a bérleti szerződést.


A következő évben Kecskemét városában szerez III .Pál földesúri jogot. Tóth György, mint Szerdahelyi Ferenc és Szenczy Juliánna gyermekeinek gyámja adja neki és feleségének zálogba 32 évre 100 vonós forintban ezen árváknak ősi nagyanyjukról, Fráter Juliannától Fráter Ferenc leányáról reájuk szállott földesúri jogát, ami az egész Fráter jussnak 1/23 része. Birtokukban volt ekkor már Fráter Ferenc másik lánya Lidia jussának ¼ része is, amit meg ennek örököseitől, Szenczy Gábortól és társaitól 63 forintban vettek zálogba, amit azonban ugyanezen évben Kecskemét városának engedtek át ugyanezen összegben.


A Bihar vármegyei jószágok zálogba vétele iránt is mind többen érdeklődnek. 1790. március 31.-én Kuthy János írja III. Pálnak, hogy Péchy Mihály és vejének testvére Fráter Gáspár jártak nála s kijelentették, hogy a birtokrészeknek ők is lennének vevői, akár örökösen, akár zálogba. Ugyanezen év március 9.-én Fráter Pál írja Érsemjénből, hogy mivel ő már benne lakik a jószágban, ha zálogba akarják adni, nem szívesen engedné másnak. Majd 1791. április 13.-án újból ír Gálospetriről, III. Pálnak, hogy a birtokok felől szeretne egyezkedni, de most nem jöhet, mert éppen Draveczkyeket osztoztatja. 1791. december 2.-án pedig Péchy Imre is Váradolasziról ugyancsak a bihari birtokrészek tárgyában. 1794. március havában Fráter László írja Érkeserüből, hogy hajlandó Ketzely Krisztinának Bihar vármegyei birtokait 10000 forintért tíz évre zálogba venni, s ő viszont felajánlja, hogy kecskeméti földesúri jogát az egész Fráter férfiági jussának 1/11 részét cossió mellett átengedi, sőt késznek nyilatkozott arra is, hogy a Fráter juss többi részét is megszerzi számukra a Fráter István része kivételével. A zálogos szerződést azonban mégsem vele, hanem Budai Mártonnal kötik meg 1794. május 15.-én Kenderesen. Eszerint a Bihar vármegyei birtokrészeket Budai Márton 12 évre veszi zálogba 12000 forintért. 1798.-ban azonban, mint közelebbi vér, Pécsújfalusi Péchy Imre veszi zálogba ugyanezen feltételek mellett. A zálogos szerződést Sárközy Pál mint Bihar vármegye táblabírája írja alá. 1793-ban Pest vármegye is táblabírái közé iktatja őt, városának pedig már régibb idő óta szenátora volt.


1794.-ben ifj. Dékány Istvánnak Pákai út mellett fekvő 50 holdnyi mezei kertjét szerzi meg 1500 forintért.


1792. november 2.-án napa, Gencsy Erzsébet, aki ekkor már állandóan náluk lakott egy nyilatkozatot állít ki vejei részére, amelyben kijelenti, hogy mikor fia Ketzely István 1783-ban Tötörben sógoraival osztozott, olyan adósságokat is beszámított, amikkel ő nem tartozott, s kijelenti azt is, hogy fia az ő sertéseit, amiket telelésre hajtatott hozzá, magánál fogta s árukat nem fizette meg neki. Hogy a vők pörösködtek-e emiatt sógorukkal, arra nincs adatunk 1798. április 15.-én viszont arra hatalmazza fel Gencsy Erzsébet III. Pált, hogy azon 500 forintot, amit másik veje, Sárközy Mihály Kuthy Jánostól az ő részére, számára vett fel, de magánál tartott, tőle behajthassa.


Édesapjának 1794-ben történt halála után Mihály bátyja távollétében mint legidősebb testvér ő volt Kecskeméten a család feje, intézte a közös dolgaikat. Ő vette magához 1799.-ben az u. n. depositumot is, vagyis azon ládikát, amit édesanyjuk még 1764-ben, mindjárt özvegységre jutásakor helyezett letétbe az egyháznál s ami arany és ezüst pénzeit tartalmazta. És pedig volt benne a jegyzék szerint: 1 darab 50-es arany, 1 darab 20-as, 1 darab 12-es 10 darab 10-es, 4 darab 5-ös arany, 3 darab 4 forintos és 172 darab 2 forintos ezüst tallér. A depositumot édesanyjuk halála után osztották fel, s az 50-es aranyat a legöregebb testvér Mihály, a 20-ast pedig a legfiatalabb Benjámin tartotta meg.


Már előbb említettük, hogy még III. Pál atyja, II. Pál pört indított 1782-ben testvére, III. János ellen új osztály végett, amit azután utódaik folytattak. Viszont III. János unokája, I. Zsigmond 1803-ban zálogváltási pört kezdett III. Pál és testvérei ellen Nagybócsa és Köncsög azon részeiért, amelyeket III. János és II. Pál osztálya alkalmával 1767. január 2.-án II. Pál kapott mint zálogos birtokos. Ez a pör is nagyon sokáig húzódott. Később csatlakoztak a fölpöröshöz Sárközy Judith, Hajós Lászlóné és Sárközy Éva, Sigrayné leszármazói is. A pört többször félreteszik, pihentetik, de 1831-ben, majd ismét 1839-ben megújítják s a fölpörösök végre is nyertesek lesznek s a Pál ág kénytelen kibocsátani a kezeikből a két pusztának csaknem egy századon át bírt részeit.


1803. június 3.-án Ágasegyháza pusztának a város által zálogban bírt részéből másfél portiót, vagyis 150 holdat vesz zálogba III. Pál, ugyanezen év június 19.-én pedig ugyancsak a várostól Urbó pusztán vesz zálogba 100 holdat. /: Tanácsjegyzőkönyv :/.


Az ágasegyházi részen 1807-ben házat is építtet, ami ellen a tanács június 23.-i gyűlésében tiltakozik. 


1805. augusztus 31.-én édesanyja egy Dabason kelt nyilatkozatában kijelenti, hogy azon Kecskemét városában való földesúri jogot, amelyet boldogult férjével 800 forinton vettek zálogba Gencsy Zsigmondtól és Erzsébettől, ezen összegben átengedi fiának III. Pálnak és menyének Ketzely Krisztinának, Gencsy Erzsébet leányának.


1806-ban III. Pál a szolnoki kapu előtt malmot akart építtetni. A tanács attól tartván, hogy Sárközy Pál földesúri joga alapján a malom után nem akar adózni, szeptember 1.-én tartott gyűlésén a mesterembereket 25 pálca büntetés terhe alatt eltiltja az építéstől. III. Pál megajánlja, hogy a malom után a szokott városi terheket megfizeti s erre a tanács szeptember 5.-én az építkezés folytatását megengedi. /: Tanácsjegyzőkönyv :/.


1808. június 21.-én gr. Kohry Ferenc, mint Kecskemét legnagyobb részének földesura, kéri a vármegyét, hogy Sárközy Pált és testvéreit kötelezze az általuk Kecskeméten bírt colonicális fundusokra nézve, a földesúri hatalom elösmerésére. Kimondja beadványában, hogy a Gencsy jusson felszabadítani kívánt földek többre mennek 600 holdnál. Egy ezen évekből származó összeírás szerint a városi földekből 4290 hold volt 29 nemes család birtokában, ebből a legtöbb, 750 hold a Sárközyek kezén. A Balázsfalvi Kiss család ugyanekkor 650 hold colonicális földet birtokolt. A vármegye nem szívesen avatkozott bele a földesurak viszályába s nincs rá adatunk, hogy gr. Koháry kérésének eleget tett volna.


III. Pál és testvérei édesanyjuk halála után 1809. április 18.-án jöttek össze - habár nem mindnyájan – Kecskeméten addig is, míg az osztályt megejthetik az egyes birtokrészekre nézve úgy intézkedtek, hogy Nagybócsát 1000, Köncsögöt 400, a nyíri kertet 1000, a házat, malmot, szőlőt 500 forintért s az épületeket javításért adják az egyes testvéreknek bérbe. 1801. május utolsó és június első napján ejtik meg egymás közt barátságos úton az előleges osztályt, de azt csak 1816. április 14.-én véglegesítik. Ez alkalommal a testvérek közül többen, különösen a távol lakók a maguk részét eladják Pálnak és Benjáminnak úgy, hogy az ősi ház, malom, szőlő és nyíri mezei kert egészben kettőjük maradt. Ezen azután úgy osztoztak meg, hogy Benjámin kapta a mintegy 300 holdból álló nyíri kertet, míg III. Pálnak maradt az ősi ház, a malom és 13 pászta szőlő, azonban ő még 4000 forintot fizetett Béninek.


1809. október 30.-án ménese gyarapítására ismét a város méneséből vesz 5 lovat kótya-vetyén, összesen 639 forintért. /: Tanácsjegyzőkönyv :/.


1811. november 30.-án Kőkeszi Csernus Antal azon Ágasegyháza pusztabeli birtokrészét, amit húgával Katalinnal osztatlanul bírt, s amit gyámjuk Vida László eddig is Sárközy Pálnak és Benjáminnak adott bérbe, évi 600 forintért továbbra is náluk hagyja.


1813. október 23.-án Sárközy József és Gedeon Andrásnak, III. Pál testvérének gyermekei 50 köblös földjüket és szőlőjüket – ami középterméssel 100 akó bort megterem, évi 400 forintért haszonbérbe adják bátyjuknak III. Pálnak. 


Az 1814. év nagy szomorúságot hozott III. Pálra és feleségére. Elsőszülött fiúk, IV. Pál súlyos beteg lett. Már február 6.-án írja III. Pál bátyjának Mihálynak, hogy fiát Pált nagybetegen felvitte Pestre s ott a „nyavalya fészkét” kivágták, most már a doktor is bízik hozzá, hogy meggyógyul. De március 4.-én azt írja Pestről feleségének, hogy Pál fiúk halálát minden órában várhatják. Április elsején újból Pesten van fiánál s azt írja feleségének, hogy fiúkat valamivel jobban találta, de hétfői görcsös fullasztó köhögés annyira letette hogy utazni nem bír. Felgyógyulásához kevés, vagy semmi remény sincs. Ott is hagyja hűséges régi cselédjét Julist, hogy mihelyt lehet, hazahozza élve vagy halva. Pár nap múlva a katasztrófa be is következett április 7.-én.


1815. szeptember 18.-án III. Pál ürbói 100 holdas zálogos birtokát Hornyály Pálnak adja bérbe 380 forintért.


Az 1816. év ismét szomorúságot hozott III. Pálra: július 14.-én meghalt másodszülött fia Farkas, Pest vármegye tiszti alügyésze.


1816. szeptember 25.-én Sárközy Gedeon nővérével közösen bírt mintegy 70 holdnyi birókerti földjét évi 200 forintért adja bérbe nagybátyjának III. Pálnak. Majd 1820. január 11.-én a Birókertnek őt illető fele részét 6000 forint örök áron eladja nagybátyjának. 1818. december 4.-én azt írja III. Pál bátyjának Mihálynak, hogy meglevő malma mellé még egyet akar építeni, sőt egy olajmalmot is. 1820. augusztus 10.-én pedig örömmel tudatja bátyjával, hogy fia Lőrinc e hó 15.-én tartja esküvőjét Tiszavárkányon, de feleségét még nem hozhatja haza, mert a ház még nincs egészen készen. 1826. november 22.-én a városi tanács előtt tiltakozott III. Pál az ellen, hogy testvére Benjámin azon 240 holdnyi ballószögi mezei kertet, amit ő ez év augusztus 24.-én öccsüktől Gedeontól 14500 forintért vett meg, Csernyus Mihálynak adja el, mert arra, mint vér, ő tart igényt.


Kora előrehaladtával nehezére esett már a gazdálkodás, s fiait is segíteni akarván, birtokait mindössze 2000 forint évi bérért haszonbérbe adja még élő három fiának oly módon, hogy fölváltva bírják három-három évre, Lőrinc kezdje, azután Imre, végül Ábrahám. Ugyanezen év május 6.-án Benjámin öccse özvegyének, Dobsa Katalinnak és egyetlen leányának Teréziának kötelezvényt ad, amelyben elismeri, hogy öccsének osztályuk alkalmával 4000 forinttal adósa maradt, kötelezi magát, hogy a kamatokat továbbra is pontosan fizeti. Minthogy azonban ő öccséért br. Bolza óbesternél jótállt, a tőkét csak akkor fizeti le, ha ez tisztázva lesz.


Az 1831. év súlyos csapást mért III. Pálra. Mint apja és nagyapja, ő is olyan szerencsés volt, hogy megérhette aranylakodalmát. De ez év szeptember 14.-én elragadta a halál mellőle a hűséges nőt, Ketzely Krisztinát, akivel 54 évet töltött boldog házasságban. Október 9.-én mondott fölötte Tatay András, a kecskeméti kollégium tudós igazgató tanára a nagytemplomban ünnepélyes halotti beszédet.


Szerencséjére legifjabb fia Ábrahám az előző évben nősült s a fiatal pár édesatyjukkal lakott, őt hűségesen ápolta. Ezért III. Pál 1840-ben kelt pótvégrendeletében úgy rendelkezik, hogy mivel Ábrahám kiházasításán úgyszólván  semmit sem költött s felesége halála óta fia menyével együtt csendességben él vele, az ágasegyházi u. n. alsóbirtokot, amit ő a Liptayaktól szerzett, ami mintegy 150 hold és 620 darab juhát Ábrahám kapja.


Családja hagyományaihoz híven hűségesen szolgálta III. Pál egyházát is. A kecskeméti református egyház már 1778-ban elöljárói sorába választotta. 1808-ban pedig a dunamelléki egyházkerület iktatja tanácsbírái közé, 1811-ben pedig az egyházkerület a „tudományos bizottság” elnökévé választja. 1827-ben a kecskeméti református egyház főgondnoka. Késő öregségében is buzgón eljárt a templomba. Sokan emlegették, hogy milyen imponáló volt valóságos patriárchai alakja a magas alig meggörnyedt termetével, dús ősz hajával, mikor aranygombos pálcájára támaszkodva belépett a templomba s elfoglalta szokott helyét. És hogy milyen nagy volt a tekintélye polgártársai előtt, s az egész város előtt, bizonyítja az az eset, ami szóhagyományban maradt fenn róla. Egyszer a tanács Szentlőrinc puszta eladásának gondolatával foglalkozott. Sárközy Pál éppen a tanyájáról jött haza, mikor meghallotta, hogy mit tárgyalnak a tanácsban. Egyenesen a városházára hajtatott, s berontott a tanácsülésbe. „Mit hallok: mondotta aranygombos pálcájával az asztalra ütve – el akarjátok adni Szentlőricet? Nem azért szerezték azt meg őseink, hogy ti meg elpocsékoljátok! Én nem egyezem bele!” Szavának olyan nyomatéka lett, hogy az eladás pártolói mind elhallgattak.


1837-ben fiai ösztönzésére lépést tesz a Bihar vármegyében fekvő jószágok kiváltására. Szeptember 23.-án bíróilag szólítja fel gyermekei nevében Péchy Imrét a zálogos jószágok kibocsátására.


1837. november 9.-én 150 forintot ad a Nemzeti Színházra Egressy Gábor alügyész kezébe.


Előrehaladott korában még egy nagy csapás érte: 1836-ban váratlanul elhunyt fia Pál, Pest vármegye főjegyzője.


E csapások és a magas életkor megtörték életerejét. 1841-ben már a járás is nehezére esett, ezért április 26.-án a bírói szék beküldi hozzá Soós János tanácsnokot, aki előtt III. Pál kijelenti, hogy azon két rendbeli ház, két malom és két szőlő, amiket fia Ábrahám megbecsültetett, valósággal ezt illeti. Pár hónappal ezután 1841. július 15.-én meg is halt III. Pál 94 éves korában.


1841. szeptember 15.-én osztozkodtak meg III. Pál örökösei u. m. fiai Lőrinc és Ábrahám és elhalt Pál fiától származó unokája Sarolta, Hacker Rudolfné.


A háznál található ingóságok, a juhok és a páhi pusztán fekvő 1500 forint atyjuk kívánsága szerint Ábrahámnak maradtak, de úgy, hogy a juhokért Ábrahám 500 forintot fizetett Lőrincnek. Az ágasegyházi u. n. árvaföldből Lőrinc kap 70 holdat, Ábrahám 18-at. Egyéb minden közös osztályra megy s ebből:

1. Lőrinc kapja:

1. Azt a házat, amelyben lakik


7000 forint

2. A városban lévő földesúri jog


6334 forint

3. A homoki kútnál lévő malom


4000 forint

4. A Biró féle mezei kert belső felét


6000 forint

5. A budai közön lévő szőlő belső felét

1500 forint








Összesen: 24 834 forint

És Ábrahám ad neki egy 100 akós kádat.

2. Ábrahám kapja:

1. Az atyai házat




5000 forint

2. A szolnoki kapunál levő két malom

8000 forint

3. Az ágasegyházi zálogos részt


3591 forint

4. A budaközi szőlő másik felét


1500 forint

5. Előre fölvett




6000 forint








Összesen: 24 091 forint

3. Sarolta, Hackerné kapja

1. Biró féle mezei kert külső felét


7550 forint

2. A Dékány féle 72 holdas mezei kertet

9750 forint

3. Előre kapott




6500 forint







Összesen: 23 800 forint


Az Örbőn  levő zálogos birtok jelenleg nincs a kezükön s így ezt majd ki kell keresni.

4. III. Pál leszármazói.


III. Pál és Ketzely Krisztina legidősebb fia IV. Pál 1779. február 19.-én született. Tehetsége korán fejlett. 1793-ban nagyszülei aranylakodalmán, mint alig 14 éves gyermekifjú a  „poéta unokák” közül ő üdvözli elsőnek saját versével az ünnepelteket.


1797-ben öccsével Farkassal együtt Pozsonyban folytatja tanulmánya s a jogtudományok mellett különösen a német és francia nyelv elsajátítására fektetnek nagy súlyt. Érdekes levelet írnak innen április 5.-én szüleiknek: „Újságot – írják – nem írhatunk egyebet, minthogy Triesztből, Tergettiből igen sok familiák futnak ide Pozsonyba a franciák ellenséges fegyverek elől és a mieinket legközelebb igen megverték a franciák. Úgy van a híre, hogy maga is Károly főherceg alig szaladhatott el előlük és már Karneoliába és Karinthiába jutottak. Az igaz, hogy Zágrábból már a tanulók elmentek”. Pál a levelet édesanyjához írt verssel fejezi be.


Alig egy pár hónap múlva a fiatal Pált már a fölkelt nemesség, az insurgonsok sorában találjuk. Atyja 1797. július 21.-én fizet be Pest vármegye insurrectionális kasszájába 30 forint 40 krajcárt insurgens fia lovának 3 havi tartására. Ez év október 17.-én haza bocsátják ugyan, az insurgenseket, de a következő évben újra fegyverbe hívják.


1801.-ben IV. Pál „Pest vármegye insurgens gyalog seregének compániás kapitánya” s mint ilyen köszöni meg a városi tanácsnak ez év április 13.-án, hogy az insurgens seregnek 100 forintot adott. /: Tanácsjegyzőkönyv :/.


Érdekes levelet ír ez év január 2.-án Unter Lanzendorfból édesanyjának. Levele elején sürgeti édesanyját, hogy küldje utána negyedik lovát. Majd így ír: „amint az idevaló circumotanciák vagynak és beszédek, nagy éspedig igen nagy reményünk van a békességhez, mert ha mostan nem leszen meg a béke, úgy a németek maguk fogják kikényszeríteni a békesség – kérdést, mert hallatlan dolog, hogy miket beszéllenek, még pedig egész publice. Ha pedig nem lesz békesség, úgy bizonyos, hogy két holnap alatt legfeljebb Budán kénytelenek leszünk megtenni a békességet. Mi ugyan már egy néhány ezeren a franciától 14 mérföldnyire vagyunk. De mostanában 30 napig Armistitiumot kötött Károly herceg és ez alkalmatossággal eljött hozzánk megnézegetni és előtte manővriroztunk, melyet igen nagyon megdicsért s azt mondotta – magam hallottam a szájából – hogyha az egész insurrectió ilyen móddal volna, mint a Pest vármegyei, tehát úgy másként gondolkozna és szólana.”


Édesatyja szerette volna, ha Pál állandóan a katonaságnál marad. Már 1798. január 16.-án írja neki öccse Sárközy János, hogy Pali érdekében beszélt a viceispánnal s megkérte, hogy ajánlja a nádornak, hogy mostani rangjával alkalmazzák valamelyik lovas regimentnél, de úgy látja, hogy Palinak nincs kedve a katonáskodáshoz. Fölajánlja, hogyha kilép, alkalmazza maga mellett diurnistának, ad neki magánál ingyen lakást. IV. Pál azonban csak az 1801. február 9.-én megkötött luneville-i béke után az insurgensek haza bocsátásakor hagyta el a katonai szolgálatot. Ekkor hazajön Kecskemétre és édesatyjának segít a gazdálkodásban.


Egy pár év múlva megnősül: 1807. június 17.-én feleségül veszi Balázsfalvi Kiss Pál szenátor és Búza Zsuzsanna leányát Juliannát, akinek ez alkalommal 3000 forintot móringolt. Feleségét atyja házához vitte s ott élt vele 1812. április 24.-ig, amikor az apja által részükre  vásárolt házba költöztek. De az új otthonban nem sokáig tartott a fiatal pár boldogsága. IV. Pálon mindinkább erőt vett gyilkos betegsége, a tüdővész. Mint fentebb láttuk, édesapja 1814. január havában Pestre vitte, ahol megoperálták, „kivágták a nyavalya fészkét” de ez sem használt. IV. Pál nem jutott már élve haza. 

Özvegye 1817. augusztus 28.-án, már mint Baky Ignác kapitány jegyese, eladja azt a házat, amit ipa részükre vásárolt. Ipa III. Pál először a tanács előtt tiltakozott az eladás ellen, majd beleegyezik oly feltételekkel, hogy a vételárat Kiss Juliánna és férje, mint IV. Pál árváit illető pénzt kezeljék és a jövedelmét az árvákra fordítsa. IV. Pálnak Kiss Juliannától két leánya maradt: az 1809-ben született május 30.-án Ilona és az 1812. május 12.-én született Anna Karolina, vagy mint később nevezték, Sarolta.

A két árvát az édesanya és mostohaapa gondosan nevelték. Baky Ignác 1821. április 2.-án Kunszentmiklósról írt levelében számol be a nagyapának a rájuk rótt költségekről. Elmondja, hogy Ilonát még 1920-ban Pestre adták a német nyelv és mindenféle asszonyi munkák tanulására. Kosztjáért évi 300 forintot, tanulásáért 100 forintot, ruhájáért is 100 forintot fizetnek. 1822.-ben, augusztus 15.-én pedig azt írja, hogy a pesti vásárkor Ilkát hazahozzák s most már Lottin a sor. A két lány közül azonban Ilonka fiatalon elhalt s csak Sarolta maradt meg, aki Hacker Rudolfhoz ment nőül.

III. Pál és Ketzely Krisztina második fia Farkas 1781. január 9.-én született és 1794-ben ő is maga készítette verssel üdvözölte nagyszüleit aranylakodalmukon. 1796-ban Sárospatakon tanul s innen megy szeptember 20.-án nagybátyja Sárközy Mihály látogatására Tiszafüredre. Alig, hogy megérkezett, harmadnapra meghal nagybátyja második felesége s Farkas nagybátyja vigasztalására ott marad nála egészen október végéig.

A következő év tavaszán 1797-ben április havában már bátyjával együtt Pozsonyban folytatja tanulmányait, ahol a jogi tanulmányok mellett különösen a német és francia nyelvben igyekezett magát tökéletesíteni. Alig hogy elvégezte a jogi tanfolyamot, 1801-ben mint 20 éves ifjú Bihar vármegyébe Érsemjénbe ment potvaristának rokona Fráter Pál főszolgabíró mellé, aki édesanyja Bihar vármegyei birtokait is haszonbérelte. De Biharból nemsokára visszatért Pest vármegyéhez s 1803. november 8.-án már Pest vármegye „honorátus vicefiskálisa”, vagyis tiszteletbeli alügyésze. Pár év múlva rendes alügyész lesz s mint ilyen állandóan Pesten lakik.

1814-ben magához veszi lakására unokatestvérét, nagybátyja III. Mihály nála 11 évvel fiatalabb fiát IV. Mihályt, de az ifjú, habár közben Farkas „conditiót”, vagyis állást is szerzett neki, egy néhány hónap múlva sógorához, Kandó Józsefhez költözött, aki ekkor már Grassalkovich herceg főügyésze volt.

A következő évben azonban betegeskedni kezdett Farkas, megkapta ő is bátyja Pál baját. 1816. június 15.-én írja öccse Imre édesapjuknak, hogy Farkas bátyja állapota nem javulván elhívatta hozzá Bene doktort, aki azt tanácsolta, hogy legalább egy hónapra jó levegőre kell vinni a beteget. Ezért a budai hegyek között Sauwinkel nevű mulatóhelyen bérelt neki szobát. Apja azonnal fölment beteg fia látogatására s ott is hagyta két lovát, hogy a beteg a doktor rendelete szerint kocsikázhasson. De sem a levegőváltozás, sem a gondos ápolás nem használt s Farkas alig egy hónap múlva július 15.-én meghalt. A bánatos szülők fiúk holttestét haza vitették Kecskemétre.

Farkas nőtlenül halt meg. Szintén nőtlen maradt III. Pál, és Ketzely Krisztina negyedik fia, I. Imre is. Ő 1787. december 20.-én született. A jogi tanulmányok elvégzése után ő is mindjárt a vármegye szolgálatába lépett, 1812-ben már Pest vármegye tiszteletbeli aljegyzője volt, 1816. június 15.-én pedig rendes aljegyző lett. Erre nézve így szól a vármegyei jegyzőkönyv. „2199.sz. Fáy József vicenótárius helyébe /: aki viceszolgabíróvá neveztetett ki :/ a nádorispán őfensége Sárközy Imre urat, aki már négy esztendő óta a nótáriusi hivathi mellett, mint honorátus vicenótárius igen dicséretesen foglalkozott s a viceispán úr által ajánltatott, kinevezni méltóztatott. Aki is szokott módon meg is eskettetett.”

Négy év múlva 1820. május 8.-án a vármegyének Budán a nádor elnöklete alatt, és a nádor felesége és Ferdinánd főherceg jelenlétében tartott közgyűlésén egyhangúlag első aljegyzőnek választják meg Sárközy Imrét. Egyhangúlag történt főjegyzővé való megválasztása is 1829. szeptember 30.-án szintén a nádor elnöklete alatt. 1831-ben a vármegye táblabírái közé iktatja, az 1832. évi október 23.-i tisztújításon pedig az első alispánságra is kandidáltat. 

Hivatalos állása Pesthez köti I. Imrét s csak ritkán juthat haza Kecskemétre szüleihez látogatóba. Habár nőtlen maradt, vármegyeházi kényelmes lakásán háztartást vitt, s rokonait gyakran látta vendégül magánál – sokszor hosszabb időre is. Így pl. nagybátyja V. János 1827. december 10.-én Pestről írja testvérének, hogy már két hét óta fiával Ferivel együtt Imrénél van szállva, 1831-ben pedig V. János másik fia Józsi időzik hosszabb ideig nála.

I. Imre már mint első aljegyző is, majd még inkább, mint főjegyző sokszor érintkezik József nádorral, mint Pest vármegye főispánjával, aki annyira megszerette őt, hogy szabad bejárása volt hozzá minden külön bejelentés nélkül is.

I. Imre 1836. augusztus 23.-án három napi betegség után váratlanul elhunyt. Hogy a nádor mily magasra becsülte őt, mutatja az a résztevő levél, amit mindjárt halála napján intézett Dubraviczky Simon első alispánhoz. A latin nyelvű levelében ezt írja a nádor: ut magno semper pretio collocavi viri hujus maturum judicium, animi rectitudinem et insignem rerum peritiam: ita non vulgari doloris sensu perspicio, quantam subitaneus ejus decessus attulbrit provincise Pestiensi jacturom”, vagyis: Amint mindig nagyra becsültem ezen férfiúnak érett ítéletét, egyeneslelküségét és kitűnő tudományát, úgy nem közönséges fájdalom érzéssel látom be, hogy az ő hirtelen halála mily súlyos veszteség Pest vármegyére.

A gyászba borult család, amelyet a súlyos csapás oly váratlanul ért, az elhunytat haza sem szállíttathatta.

Pesten a vármegye házánál volt ravatala felállítva, onnan temették el a Kálvin /: akkor még Széna :/ téri református templom kriptájába.

I. Imre után Ürbőn maradt két zálogos birtokrész. Az egyik 100 holdas részt mindössze 1000 forintban bírta, a másikat, ami mintegy 255 hold volt, 5965 forintban. Az első után 250 forint, a második után pedig 750 forint haszonbért fizettek.

5. I. Lőrinc és leszármazói.

II. Pál és Ketzely Krisztina harmadik fia Lőrinc 1783. december 19.-én született. Amint a jogot elvégezte, ő is mindjárt a vármegye szolgálatába lépett. De míg testvérei Pestre, a vármegye központjába mentek, ő mint honorátus esküdt a vidéken maradt. Emellett gazdálkodott is. Baracson bírt nagybátyja nagynénjével, Halász Márton özvegyével együtt zálogos birtokot. 1806. március 20.-án ugyanis Földváry Mihály, mint feleségétől, Szemere Erzsébettől született gyermekei gyámja ezek Baracs pusztabeli birtokrészét, amit még Szemere Gábor adott zálogba, vissza akarta váltani s a vármegye előtt tiltakozott az ellen, hogy a zálogos birtokosok, Sárközy Zsuzsánna, Halász Márton özvegye és Sárközy Lőrinc az erdőt kivágassák.


Az 1805. évi március 21.-i vármegyei közgyűlésen megválasztják őt a vármegyei lovas insurgensek alhadnagyává. 1808-ban már valóságos esküdt Lőrinc Adonyi Mihály főszolgabíró mellett. Az ez évi insurrectionális összeírás alkalmából atyja őt jelölte ki vele még együtt élő fiai közül insurgensül. És Lőrinc részt is vett az utolsó nemesi fölkelésben, előbb mint a pesti lovas ezred ezredes kapitányi osztálya második svadronyában másodkapitány, majd mint a második őrnagyi osztály első svadronyának kapitánya. Édesapja írja 1809. május 26.-ról bátyjának, III. Mihálynak, hogy Lőrinc fia az insurrekcióban lovas kapitány. „Sokba szokott az insurrectió nekem kerülni – írja -, most a legtöbbe.” Írja ezután, hogy fia ezredével e hó 14.-én indult el Soroksárról, s hogy 18.-án már Ácsról ír.


A pesti lovas ezred nemsokára szemben állott az ellenséggel. Karakó irányában teljesített az ezred előőrsi szolgálatot, mikor először került összeütközésre a sor. Gosztonyi János főstrázsamesterű „Tekintetes Pest vármegyei nemesi fölkelő lovas ezred napi könyve” című kéziratában bőven leírja az ezred szereplését. Abból vesszük a következő részleteket: „Június 9.-én. Éjszakára  kelvén az idő egy fél század a pestiekből alkapitány Sárközy Lőrinc vigyázása alatt főherceg József huszárjaival együtt elővigyázaton volt Karakó és Jánosháza között. Június 12.-én d.u. már az ellenség mind Derecskénél s Dákánál, mind pedig Nyárádnál magát mutogatta és az ő puskázói elsősorban is Nyárádtól feléje vonultak. Erre ismét az ezredes kapitány osztályának második századja, alkapitány Sárközy Lőrinc alatt hátra indíttatott, meghagyatván neki, hogy Borsosgyőrt jobbra hagyván ezen falu és Pápa közt a hidakon által menjen és azután az ország útján Pápa felé ügettessen.” Mint láttuk ezekből, Sárközy Lőrinc csapatával a szorongatott sereg fedezésére volt kirendelve. /: R. Kiss István: Az utolsó nemesi felkelés I.k.131.1. :/.


Van e harcokra vonatkozólag közvetlenebb forrásunk is. Maga Lőrinc ír 1809. június 15.-én Ácsról édesapjának. Elmondja levelében, hogy három hét óta most jut először az íráshoz s ezalatt sok veszedelmen ment keresztül Sárvártól Pápáig, s innen egész Győrig szorította vissza őket az ellenség. A Pest vármegyei nemes lovasság nagyon sokat szenvedett. Az ő százados kapitánya Pál súlyos sebet kapott, Huszthy főhadnagyot összevagdalták, s az ő rezervájából is sok a sebesült, de ő maga sértetlen maradt. Most ő a századparancsnok. Andrássy generálistól és Gosztonyi óbestertől sok dicséretet kapott, hogy Karakónál 180 gyaloggal és svadronyával 6 század ellenséges lovasságot vert vissza hatszor, amelyek pedig három oldalról támadtak rájuk s előbbi őrhelyeiket mindvégig megtartották. Másnap 13000-en támadtak rájuk, hátrálni voltak kénytelenek. Tegnap nagy „ptália” volt Győrnél déltől estig és éjféltájban is. Az ellenség nagyon előrenyomult, de az ágyútűz visszaszorította. Egy részét bekerítették, de megadni nem akarja magát, így nagy verekedés lesz. Már hallatszik is az ágyúzás Győr felől, nekik is mindjárt indulni kell.


A győri csata után egy pár nappal, július 19.-én megköttetett a fegyverszünet s a felkelt nemes sereg laktáborokba vonult. A pesti, lovas ezred Bönybe került s ott folytatták tovább a kiképzést. Újabb harcokra azonban már nem került sor. Október 16.-án megkötötték a békét. November 19.-én még egy nagy szemlét tartott a király a dunamelléki lovas ezredek felett s december 12.-én végre feloszlatja az insurrekciót. Lőrinc is visszatért a béke megkötése után hivatalába, de a harcok között összebarátkozott  tiszttársaival mégpedig nemcsak saját ezrede tisztjeivel, hanem a rendes lovasezredekből is azokkal, akikkel együtt harcoltak. Ezek közül többen Kecskemétre kerültek helyőrségbe s Lőrinc velük, majd az ő révükön többi tiszttársaikkal is fenntartotta a barátságot, ezek őt apja házánál is gyakran fölkeresték s később is, mikor megnősült, olyan nyilt házat vitt, hogy alig múlt el egy nap, hogy házánál ne lett volna egy-két tiszt vendége.


Lőrincet Mihály bátyja már korán meg akarta házasítani. Már 1809-ben ír apjának s hívja magához Lőrincet Tiszafüredre, s Kubinyi József leányát szánja neki, akinek anyai jusson Tiszafüreden van birtoka, amit, minthogy édesanyja már nem él, mindjárt megkaphatna. Lőrinc el is megy akkor is, s majd később is többször bátyja meglátogatására, de a nősülésre egyenlőre nem gondol.


Lőrinc csak 1820. augusztus 15.-én nősült meg, ekkor vette feleségül Érkeserüi Bélmezei Ippi és Rogozi Fráter Ádám és Péli Nagy Julianna 1798. október 20.-án született leányát Juliannát, Fráter Pál és Pelsüczi Szeremley  Krisztina és Péli Nagy István és Tolcovai Bónis Sára unokáját Tiszavárkonyról, akinek hozományul Tiszavárkony 1/12 részét, minthogy 500 holdnyi birtokot kapott. Feleségét csak pár hónap múlva hozhatta haza, mikor háza elkészült.


Lőrinc ekkor a kecskeméti járásban Zlinszky Antal főszolgabíró mellett hivatalnokoskodott, mint esküst, 1823-ban azonban a kecskeméti járás perceptora – pénztárnoka – lesz. 1829-ig maradt meg ez állásban, amikor szeptember 29.-én elszámol s a pénztárt átadja az új perceptornak, Ferenczy Gergelynek, maga pedig szolgabíró lesz.


Lőrinc abban is követte elődei  példáját, hogy egyháza ügyeinek intézésében tevékeny részt vett. 1836-ban apjával együtt a kecskeméti egyházmegyének és dunamelléki egyházkerületnek is tanácsbírája. Ugyanezen évben Pest vármegye is táblabírái közé iktatja.


1841. szeptember 15.-én osztozott meg apja halála után még élő egyetlen testvérével és unokahúgával, s hogy ez alkalommal mit kapott, fentebb láttuk.


A szabadságharc szomorú vége után 1850. január 18.-án a czeglédi, abonyi, nagykőrösi és kecskeméti járásokra alapított rögtön ítélő bíróság elnökévé Sárközy Lőrinc neveztetett ki. Ő kénytelen volt ez állást elfogadni, egyrészt, hogy a Duna-Tisza közén nagyon is megingott személy és vagyonbiztonság helyreállításán közreműködjön, másrészt, hogy az üldözött és bujdosó hazafiaknak, volt honvédeknek ez állásában is segítségére lehessen. Nagy hasznára volt ebben az a baráti viszony, amely őt az osztrák hadsereg sok magas állású tisztjéhez fűzte. Számosan voltak ezek  közt, akik ha nem voltak is magyar eredetűek, a magyarokkal rokonszenvesek voltak s Sárközy Lőrinc közbenjárására sok besorozott rokon vagy jó ismerős honvéd fiú sorsán könnyítettek.


1855-ben súlyos csapás érte Sárközy Lőrincet: felesége Fráter Juliánna augusztus 10.-én 56 éves korában meghalt. Maga Lőrinc 9 év múlva követte őt: 1864. szeptember 11.-én hunyt el, 80 éves korában.


Sárközy Lőrincnek és Fráter Juliánnának nyolc gyermeke született, de közülük a fiúk és egyik lány kis korában elhalt, s így csak négyen éltek felnőtt kort.


A legidősebb leány Erzsébet 1821. június 22.-én született s 1842 január 9.-én ment nőül Thenke Nagy Lászlóhoz, Sándor főbíró és Kalocsa Zsuzsánna 1815-ben született fiához, Nagykőrösre, aki már előbb is Nagykőrös város közéletének egyik vezérférfia volt, a szabadságharc után pedig hosszabb ideig főszolgabíróságot viselt. Az ő halála után Erzsébet Felsőoroszori és kohanóci Ottlyk Ákos, Nógrád vármegyei alispán felesége lett, akitől azonban csakhamar elvált s királyi engedéllyel újból első férje nevét viselte. Sárközy Erzsébet 1887. február 20.-án halt meg s tekintélyes vagyonából jelentékeny összeget hagyományozott jótékony célra.


A második leány, Ágnes 1824. március 9.-én született. Ő nem ment férjhez s szülei halála után együtt élt másik hajadon nővérével, s különösen az utazásban találtak gyönyörűséget. Bejárták együtt hazánk hírnevesebb fürdőit s nevezetesebb városait és sokat utaztak külföldön. Élénken érdeklődtek mindig az irodalom és művészet iránt, s meleg szeretettel karolták föl egyházuk ügyeit. Nagy kort érve 1908. január 8.-án hunyt el. Nagy vagyonának jelentékeny részét rokonainak hagyta, de sok hagyományt tett jótékony célra is. A kecskeméti református egyháznál három rendbeli alapítványt is tett, ezen kívül kisebb-nagyobb hagyományt juttatott a budai, tiszavárkonyi, tószegi, tápiószelei, dévai, lajosmizsei, nikinczei /: Horvátország :/, kiskunfélegyházai és jászkerekegyházai református egyházaknak, s megemlékezett a budapesti protestáns árvaházról, az Erdélyi Magyar Közművelődési Egyletről, a kecskeméti Jótékony Nőegyletről, Rongyos Egyletről és Vakok és Süketnémák intézetéről is.


A legifjabb lány Paulina 1835. július 26.-án született. Ő Vári Szabó Antal Pestvidéki törvényszéki bíró felesége lett s férjével Pesthidegkúton és Budapesten lakott. Özvegyen maradván ő is hajadon nővéreivel élt Budapesten és Kecskeméten. Budapesten halt meg 1912. szeptember 13.-án. Végrendeletében ő is sok hagyományt tett jótékony célra, a kecskeméti, tiszavárkonyi, lajosmizsei, budai, óbudai református egyházaknak. A Nemzeti Színház nyugdíjalapjának, a Magyar Gazdasszonyok egyesületének, a kecskeméti Jótékony Nőegyletnek, Rongyos egyleteknek és süketnémáknak.


Sárközy Lőrinc és Fráter Juliánnának kor szerint harmadik leánya Juliánna 1828. augusztus 19.-én született. Ő ma már egyedül van életben nővérei közül s az egész nagybócsai Sárközy családnak legidősebb tagja és Kecskemét városának köztiszteletben álló matrónája. Magas kora dacára teljes testi és szellemi frissességben melegen érdeklődik hazája, nemzete és szeretett egyháza sorsa és minden szép és nemes cél iránt s ezekre való áldozatkészségben mindig a legelsők között van. A szülői iránt érzett kegyelet ösztönözte arra, hogy a kecskeméti városi múzeumban, amelyet különben is sok adománnyal gyarapított, külön Sárközy-Fráter szobát rendeztetett be. És családja múltja iránti nemes érdeklődésből az ő áldozatkészsége tette lehetővé ezen adatok egybegyűjtését és összeállítását is.

6. A tápiószelei ágazat.


III. Pál és Ketzely Krisztina legifjabb fia Ábrahám 1792. október 31.-én született. 1808-ban az insurrekcionális összeírás alkalmával még tanuló deák volt. Közhivatalt nem viselt később sem, de 1836-ban ő is a vármegye táblabírája lett. Amint fölserdült, édesapjának segédkezett a gazdálkodásban. Mint láttuk, édesapja 1828-ban átadta birtokait három fiának évi 2000 forintért haszonbérbe úgy, hogy felváltva három évig bírják. A sort Lőrinc kezdte, ezután Imrének kellett volna következni, de mivel Ábrahám közben megnősült 1851-ben ő vette át a birtokok kezelését. Ábrahám 1830. december 25.-én vette nőül dubraviczai Dubraviczky Antal és sarudi Battik Magdolna 1806-ban született leányát Amáliát. Ábrahám feleségét édesapja házához vitte, s miután édesanyja a következő évben meghalt továbbra is apja házánál maradtak, s mint apja pótvégrendeletében mondja, vele „csendességben éltek” s éppen ezért apja őt végrendeletében meg is különböztette. Felesége a maga szüleiről Tápiószelén nyert birtokrészét 1838. december 2.-án zálogba adta testvérének Dubraviczky  Annának és férjének nedeczei Ruttkay Jánosnak.


Ábrahám apja halála után 1841. szeptember 15.-én osztozott meg bátyjával és unokahúgával hogy ez alkalommal micsoda birtokokat kapott, fentebb láttuk. Ugyanezen év szeptember 22.-én ezen Páhi pusztabeli birtokrészt, amit Csernyus Antaltól bírt zálogban, a zálogos összeg letétele után kibocsátja. Rövid idő múlva 1843. február 28.-án váratlanul elhunyt. Özvegyére sok gond és pörösködés szakadt, éppen ezért mindjárt 1843. március 10.-én királyi halasztó parancsot eszközölt ki az ellene indított pörökre. 


1845. június 6.-án az özvegy Ágasegyházán és Köncsögön lévő birtokrészét Dékány Istvánnak adja haszonbérbe évi 2300 forintért. 1850. január 25.-én pedig Ágasegyházán levő birtokát, amelyen  a városnak még 6351 forint követelése volt, eladja 10.000 forintért Kovács Gáspárnak. 1851. július 28.-án köncsögi birtokrészét évi 800 forintért adja haszonbérbe.


1852. február 15.-én Kecskeméten a VI. tizedben levő egésztelkes házát 2412 forintért, 1853. április 11.-én hat pászta szőlőjét 1440 forintért s végre a szolnoki kapu közelében lévő két szárazmalmát 3700 ezüst forintért adja el az özvegy s ezzel végleg megválik Kecskeméttől s Tápiószelére költözik a szüleitől örökölt residentiális házba. Itt éli le hosszú özvegységét s itt hal meg 1891. október 4.-én 84 éves korában.


Sárközy Ábrahámnak és Dubraviczky Amáliának egyetlen leánya kiskorában meghalt s csak két fia ért felnőtt kort.


Az ifjabbik fia Simon 1836. július 7.-én született. Ő nem viselt közhivatalt, az édesanyja által még életében köztük felosztott tápiószelei birtokrészen gazdálkodott s édesanyjával lakott a szelei residentiális házban s itt is halt meg 1900. augusztus 5.-én.


Simon 1865. május 7.-én vette nőül Dedinai Kangyár Paulinát, Károly és Nagy Antónia leányát Versegről, aki ekkor már Erdőtarcsai Fejér Ferenc özvegye volt Erdőtarcsán. Gyermekeik nem maradtak.


Az idősebb fiú VIII. Pál 1833. július 20.-án született. Az alkotmány helyreállításával Pest vármegyénél esküdtséget vállalt, de rövid idő múlva visszalépett a megyei szolgálattól és ő is szelei birtokán gazdálkodott. Itt az u. n. Külső mezőn építtetett magának kényelmes lakóházat. Itt halt meg 1901. február 6.-án.


VIII. Pál 1857. február 11.-én vette vőül Rákóczy Erzsébetet, Lánczi és Rákóczi Rákóczy András, Pest vármegye főügyésze és Viczián Zsuzsánna leányát, akitől azonban egy pár év múlva elvált s aki másodszor Theodor von Hartmann neje lett és 1867-ben halt meg Heidelbergben.


VIII. Pálnak és Rákóczy Erzsébetnek egy fia és egy lánya maradt. A leány az 1860. október 23.-án született Erzsébet Ádám György törvényszéki – később curiai bíró felesége lett s 1902. augusztus 13.-án halt meg.


VIII. Pál és Rákóczy Erzsébet egyetlen fia X. Pál 1858. január 8.-án született. Ő is Pest vármegye szolgálatába lépett. Alig 23 éves korában 1881-ben a nagykátai járás segéd szolgabírájává, 1899.-ben pedig a monori járás fő szolgabírájává választatott. Mint szolgabíró Nagykátán, mint főszolgabíró pedig Monoron lakott. Mikor betegeskedése miatt nyugalomba vonult ismét Nagykátára tért vissza, ahol szép szőlőt is telepített, itt halt meg 1912.-ben.


X. Pál 1884. június 24.-én vette nőül Galántai Balogh Gyula és Danielisz Antónia 1864. november 12.-én született leányát Piroskát, akitől egy leánya és három fia született. Egyetlen leánya, az 1885. április 23.-án született Paula serdülő korában elhunyt. A fiúk közül az 1895. április 4.-én született IX. Mihály az orosz harctéren eltűnt. A legidősebb fiú az 1886. március 29.-én született XI. Pál 1919. augusztus havában vette nőül Bélyai  Rickl Gyula államtitkár és Veszprémi Gizella leányát Edithet. Úgy ő, mint legfiatalabbik öccse az 1900. február 19.-én született X. János szintén bevonult a világháború utolsó évében, de a harctérre már nem kerültek.

7. I. István és II. András ágazata.


II. Pál és Kiss Sára harmadik fia I. István 1749. június 20.-án született. Ő közhivatalt nem viselt, hanem a gazdaság vitelében segített atyjának, majd önállóan gazdálkodott. Nem valami jó gazda volt, még 1788-ban annyira megszorult, hogy bátyjától Páltól 6 véka rozst kért kölcsön s ezt a szűk termés miatt még 1789-ben sem tudta megadni s ekkor arra kötelezte magát, hogy 1790-ben ugyanannyi tiszta búzát ad a rozs helyett. Többször kellett szülei segítségét igénybe vennie, éppen ezért, mikor édesanyjuk halála után 1810-ben megosztoztak, ő jóval kevesebbet kapott, mint testvérei. Az 1808. évi insurrectionális összeírásban is ez van a neve után írva: „állításra elégtelen, ajánl 50 forintot”. 1806. augusztus 13.-án a városi tanácsnál panaszolják be őt, hogy kurta korcsmát tart s ezért a tanács 13 forint büntetésben marasztalja. /: Tanácsjegyzőkönyv :/-

1811. március 11.-én hunyt el 60 éves korában.


I. István 1877. június 19.-én vette nőül Tápiószeléről Dömök István közbirtokos 16 éves leányát Évát, aki mint özvegy 1833. május 14.-én hunyt el. Házasságukból egy leány és két fiú született. A leány, az elsőszülött Éva Dömötör István felesége lett. Az idősebb fiú, az 1786. október 28.-án született Dienes kis korában elhunyt. A második fiú,  II. István  1792. június 7.-én született. 1811. november 10.-én Keszthelyről ír anyjának, hol a Georgikonban az inzsellérséget tanulja. Meg is szerzi a mérnöki oklevelét, amire annál nagyobb szüksége volt, mert reá az ősi Sárközy javakból már semmi sem szállt. Az 1829. évi nemesi összeírásban már ő édesanyjával együtt a birtoktalan nemesek közt van fölvéve Kecskeméten. II. István 1833. január 28.-án vette nőül kiséri Péter Ferenc királyi udvarnok és Tóth Judith 1793. május 7.-én született leányát Judithot, aki mint özvegy 1861-ben halt meg. Tőle egyetlen  fiú született 1834. április 21.-én, III. Ferenc, aki azonban 1840. október 21.-én hat éves korában meghalt. Maga II. István 1855. augusztus 6.-án hunyt el, s vele ágazata kihalt.


II. Pál és Kiss Sára negyedik fia, II. András 1755. június 18.-án született. 1785. február 8.-án vette nőül Csáktornyai Ferenc volt lovas zászlótartó és Biró Zsuzsánna egyetlen leányát Zsuzsánnát. 1789. november 8.-án Sárközy András háza kigyulladt, és felesége, akkor harmadnapos gyermekágyas volt, az ijedtségtől oly rosszul lett, hogy 12 nap múlva, 1789. november 20.-án 23 éves korában elhunyt.


II. Andrást 1796-ban Pest vármegye „subsidiális perceptorává” vagyis a nemesi fölkeléi pénztár kezelőjévé választották s ekkor Pestre tette lakását. Hivatalát azonban alig viselte egy esztendeig, 1797. december 21.-én elhunyt. Ravatala a vármegye házánál volt felállítva s innen temette el Báthory Gábor pesti református lelkész, a későbbi superintendens. Minthogy ekkor még a reformátusoknak Pesten nem volt sem templomuk, sem tornyuk temetésére a szomszédos franciskánisok tornyában harangoztak.


II. András gyermekeinek gyámságát testvére V. János vállalta magára s 1802. január 12.-én ő adja haszonbérbe az árvákra nagyanyjukról, Biró Erzsébetről szállott u. n. Biró kertet, két szőlőt és házat évi 360 forintért bátyjuknak, III. Pálnak. 1804-ben is ő újítja meg a bérletet újabb három évre, de már évi 400 forintért; 1806-ban is neki gyűlik meg a baja gr. Koháry Ferenccel, aki mint Kecskemét város legnagyobb részének földesura, az árvák vagyona után is követeli az adófizetést, amit azonban a gyám megtagad. 


II. Andrásnak és Csáktornyai Zsuzsánnának négy gyermeke született. Zsuzsánna és Terézia ikrek, kis korukban meghaltak. Az elsőszülött leány, az 1786. március 26.-án született Jozefa Recski és Derecskei Recsky Lászlóhoz ment feleségül Tiszaburára. Boldogtalan házas életet élt, később férjétől különválva Pesten lakott. Élete utolsó éveit Kecskeméten töltötte unokatestvérénél Sárközy Teréziánál, ennek a Nyírben levő birtokán. Itt 1855. április havában tűzvész támadt, s Jozefa olyan súlyos égési sebeket kapott, hogy pár nap múlva 1855. április 17.-én belehalt.


Sárközy András és Csáktornyai Zsuzsánna egyetlen fia, I. Gedeon 1788. május 31.-én született. Amint nagykorú lett, nagybátyjától átvette birtokai kezelését. 1813. október 23.-án már ő adja haszonbérbe nővérével együtt 50 köblös földjüket és szőlőjüket évi 400 forintért nagybátyjuknak III. Pálnak. 1816. szeptember 25.-én pedig a Biró kertből őt illető 70 holdat adja bérbe nagybátyjának III. Pálnak évi 200 forintért.


Ekkor már nem lakott Kecskeméten. 1815. március 17.-én nőül vette Pesten Recsky Klárát s felesége birtokára Tiszaburára költözött. Innen ír 1819. szeptember 25.-én bátyjának III. Pálnak, jelenti a levélben, hogy Dömötör napra Kecskemétre jön. De csak a következő év elején jut el s akkor 1820. január 11.-én eladja bátyjának III. Pálnak a Biró kert nevű városi tanyaföldből őt illető felerészt 6000 forintért.


1826. augusztus 24.-én pedig – már mint Heves és több vármegyék táblabírája Balószegen levő mintegy 200 holdnyi mezei kertjét adja el másik nagybátyjának Benjáminnak 14500 forintért.


I. Gedeon nem sokkal ezután 1832-ben meg is halt colerában. Utódai nem maradtak, s így benne II. András ága kihalt.

7. Gömör megyei ágazat.


A nagybócsai Sárközy család u. n. gömöri ágazatának megalapítója II. Pál és Kiss Sára ötödik fia, V. János 1756. november 13.-án született.


Jogi tanulmányai elvégzése után mindjárt a vármegye szolgálatába lépett s 1790.-ben már honorátus vicefiskális Pesten. Innen írja bátyjának Pálnak február 16.-án a következő levelet:



Bizodalmas Bátyám Uram!


A Korona Pro 22-e Bécsből Budára hozatik, annak elfogadására Nohel gárda rendeltetett, mely közé engem is beírtak, már ki nem vonhatom magamat, az uniformám készen is van, csak paripa, nyereg, szerszám és kócsagtoll híjjával vagyok. Hogy pedig ezek nélkül se legyek, különben minden költségem haszontalan lenne, legjobbnak ítéltem bátyám uram atyafiságát s az efféle dolgokban való szorgalmatosságát megkeresni. Már 120 forintom kiment a zsebemből a pompához való készületre. Leszünk vagy százan sujtásos legények. Br. Orczy lett az óbesterünk, gr. Klobusiczky a kapitányuk s más sok mágnások lesznek közöttünk, mind egyforma uniformában, csak az óbesterünk fog a többiektől megkülönböztetni, mert annak uniformája nem látszik a paszománttól. Ami híjával vagyok még, azt kérem bátyám uramat atyafiságosan csináljon oly módot, hogy anélkül se szűkölködjem. Egy paripát, ha a Miklós görögét elkérhetné bátyám uram, tudom nem lenne a legutolsó, ha azt nem, mástól valakitől. Hallom Tóth Pálnak is jó van, egyik se féljen, mert alattam ugyan el nem romlik. Ha egyéb nem lenne, a Béni sárgáját küldesse fel bátyám uram az István bátyám rezes szerszámjába felöltöztetve és a Béni rézkengyelébe, de ha szükséges, mindezeket meg kell tisztogatni. Amint emlékezem, az ifjú Sárközy Jánosnak is van szép ezüstös vagy aranyos nyeregszerszámja, veszejtsen rá bátyám uram egy szót ha ide adná. Nyeregterítőm már vagyon. Deák Mihállyal ma is beszélvén azt mondotta, hogy a kecskeméti gombkötő céhnek vagynak kócsagtollai, magam is emlékszem, hogy gyermekkoromban láttam.


Kérem bátyám uramat, kérje el mind tőlük, hogy hadd szolgálhassak másnak is vele, mert azt legnehezebb kapni. Visszaküldöm minden hiba nélkül, s ha más céhnek is találna lenni, kérem, legyen gondos benne és kérje el. Hogy ezeknek megszerzésére és felküldésére megnyerjem bátyám uramnak szíves atyafiságát, már a megírtaknál többet írni nem tudok, ezért kérem hasonló atyafiságos szeretettel ezen kevés fáradságra megkívántató  szívességét most hozzám megmutatni ne ítélje kicsinységnek, hogy a sok költséggel szerzett pompás tiszteletnek tagja lehessek és ezek nem léte miatt a Sárközy név meg ne gyaláztasson, mert már tudják, hogy ezeken kívül mindenem készen van. Nem írnék haza, ha itt lehetne azokat kapni, de éppen lehetetlen, mert próbáltam. Ezeket a Samu mind felhozhatja és legtöbb szeretném, ha ő hozná.

Ő pedig ne ezen a lovon jöjjön, amit számomra hoz, ha megeshetik, hanem a másikon, hogyha valahol leszállunk, vagy megállunk, legyek kinek adjam lovamat. Mindezeket bátyám uram bölcs ítéletére és szíves atyafiságára bízom egészen. Hanem pro 21. a presentio minden itten légyen. Jött már a Samu máskor is egy nap és egy éjszaka Pestre. A consiliumnál és királyi táblánál levő urak kocsikon fognak elébe menni a koronának és a nagyasszonyok is de mind magyar vállban, főkötőben, karkötésen. Ha előbb nem, húsvétkor megmutatom magamat az uniformában odahaza. Többire igaz atyafiúi szíves indulatába magamat állandó szeretettel ajánlva maradok Tit. Bátyám Uramnak.

Pest, 16-a febr. 790








igaz atyafia és öccse










Sárközy János

A levélnek meglett a kívánt foganatja, bátyja felküldte a kért lovat és nyerges szerszámot s V. János részt vett Pest vármegye bandériumában a Korona ünnepélyes fogadtatásán.


Egypár hét múlva 1790. március 2.-án a vármegye „ordinális vicefiskálisává” választja meg a közgyűlés s így most már állandóan Pesten lakik.


András bátyja halála után 1797-ben az insurrectionális pénztár kezelését is reá bízzák, de emellett a vidéki fiskálisságot is megtartja. 1797-ben pedig a vármegye táblabírái közé sorolja. András bátyja gyermekeinek gyámságát is ő vállalja el s e minőségben többször van kellemetlensége Kecskemét város tanácsával, amely az árvákon anyjukról szállott birtokok után követeli a városi adó megfizetését.


Hivatala mellett gazdálkodik is. 1797-ben testvéreivel együtt ő is részt vesz atyjuk birtokai bérbevételében, majd Pécelen és Péteriben is szerez birtokrészeket. br. Nalóczytól pedig lakóházat vesz.


1815-ben megvált hivatalától, s Sárospatak-regéczi uradalmat vette haszonbérbe 6 évre, mint bátyja Pál írja, elég olcsón.


A következő évben még nagyobb vállalatba fogott. 1816. január 1.-én megvette minai Bornemissza Lászlónak Gömör vármegyében Felsőbátkán és egyebütt fekvő ősi jószágait 100.000 forintért és 100 darab aranyért s családjával együtt Felsőbátkára költözött. A vételárból a szerződés megkötésekor 20.000 forintot s ez év folyamán még 30.000 forintot fizetett le készpénzben, a többiről kötelezvényt adott az eladónak.


V. János így jó messzire elkerült Kecskemétről, de családjával és Pest vármegyével továbbra is fenntartotta az összeköttetést. Pál bátyjával gyakran váltott levelet s Pest vármegye közgyűlésén is sokszor részt vett, mint táblabíró. 1818. augusztus 10.-én is Pestről ír bátyjának. Írja, hogy gazdasága elég jól áll, de juhai még nincsenek, anélkül pedig a gazdálkodás nem sokat ér.


V. János, mint említettük, családos volt már, mikor Felsőbátkára költözött. 1802-ben vette nőül kóji Komáromy György leányát Máriát, akivel Bihar vármegyében Kójon kapott szép birtokrészt. Felesége 1924.-ben hunyt el s Pécelen temették el. V. János 12 évvel élte túl feleségét. Mindvégig megmaradt szokása mellett, hogy sűrűn levelezett bátyjával Pállal, tudósította őt minden fontosabb dolgáról és fiai sorsáról. Így 1826. június 30.-án írja, hogy Pestre készül és szeretne bátyjával értekezni a bécsi birtok fölmérése és testvérükkel, Halász Mártonnéval való pörlekedés tárgyában. Hívja magához bátyja fiát Ábrist, akit házasítani akar. 1827. december 10.-én Pestről ír, ahol már több hét óta időzik fiával együtt Imrével. 1829. június 2.-án megint Felsőbátkáról ír, ismét a Halásznéval való pörlekedésről és felsorolja, hogy nála miféle családi írások vannak.


1832. június 22.-én Gömör vármegye rendeli elő, fiát I. Ferencet teljhatalmú megbízottjának vallja. 1833-ban írja bátyjának november 15.-én, hogy már csak ők ketten vannak életben a testvérek közül. 1834. június 6.-án kelt levelében sürgeti a másik ággal, Sárközy Zsigmond örököseivel kötendő egyezségét.


Élete utolsó éveiben sok baja volt a birtokvételből származó adósságaival. Mint láttuk, 1816-ban a felsőbátkai birtok megvételekor 50.000 forinttal adósa maradt Bornemissza Lászlónak. Ez a kamatokkal együtt úgy felszaporodott, hogy 1836-ban már 70.000  forint volt a követelés. Ekkor fia Ferenc rábeszélésére V. János olyan egyezséget kötött Bornemissza Lászlóval, hogy 1837. június 1.-én a bátkai jószágát visszaadja Bornemissza Lászlónak, s mintegy 100 holdat kitevő Vaskapu pusztai birtokrész kivételével, ami az eddig lefizetett 58.000 forint fejében Sárközy János tulajdona marad s Bornemissza lemond minden további követeléséről.


A birtok átadása után fia I. Ferenc betegeskedő atyját magához vitte Pusztarázsra, ami Felsőbátkától két órányira egy csendes völgyben fekszik. V. János itt meglehetősen össze is szedte magát, de mintegy nyolc hét múlva újra betegeskedni kezdett s 1837. augusztus 22.-én 82 éves korában meghalt. A nagy nyári forróság miatt nem vihették kívánsága szerint Pécelre felesége mellé s itt Pusztarázson temették el. 


V. Jánosnak és Komáromy Máriának két fia és két lánya született. A leányok közül a kisebbik Fáni kis korában elhunyt. A másik leány, az 1815.-ben született Mária, vagy mint apja leveleiben dédelgetve nevez, Mimi, aki édesanyja halála után a legtöbb időt Divényben töltötte anyja testvérénél Ragályi Jánosnénál 16 éves korában halt meg 1831-ben colerában.


A fiúk közül az idősebb I. Ferenc 1804.-ben született. A jogi tanfolyam elvégzése után Hubay József mellett patvaristáskodott Pesten, azután, mint apja írja bátyjának, majdnem másfél évig a diétán volt 1928-ban a húsvéti 1828-ban terminuson „censurát adott”, vagyis megszerezte az ügyvédi oklevelet, de már 1829-ben azt írja róla az édesapja, hogy Feri elhagyta Pestet, nincs kedve a prókátorsághoz. Pár év múlva átvette Bihar megyében Kójon az édesanyja után maradt birtokrészt s itt, mint édesapja írja 1833-ban csupán a jószág jövedelméből, ami ott leginkább bolt építkezik. Többek között építtetett egy pincét 600 öreg cseber bornak. 1836-ban azt írja V. János, hogy a kóji jószágot az osztálynál ketten kapják, Feri és Komáromy György, aki azonban a maga részét 13.000 ezüst forintért el akarja adni. Feri szeretné megvenni, mert így Kój ¼ része övé lenne.


I. Ferenc azonban nemcsak Biharban gazdálkodott, hanem Gömör vármegyében is Felsőbátkához közel Pusztarázst vette haszonbérbe rokonától, özv. Szatmáry Pálnétól, aki Bornemissza lány volt s aki nála lakott és háztartását vezette. Az 1838. év elején azonban meghalt Szatmáryné s így Ferenc háza vezető nélkül maradt. Pár hónap múlva megnősült Ferenc 1838. június havában nőül vette Szatmáryné húgát, Bornemissza Mária Teréziát, akivel a puszta másik felét kapta hozományul. Azután, mint 1840. április 26.-án írja bátyjának Pálnak úgy élt, hogy az egész nyarat rendesen lenn töltötte Biharban Kójon s csak szüret után tért vissza Pusztarázsra.


I. Ferenc első felesége halála után másodszor is megnősült. Farkas Etelkát vette el Köbölkútról. De erre nézve csak annyi adatunk van, hogy felesége 1859-ben válópört indított ellene. 


I. Ferencnek csak első feleségétől, Bornemissza Máriától születtek gyermekei. Elsőszülött fia az 1840-ben született Béla kis korában elhalt, s csak a második fiú, II. Gyula ért felnőtt kort. Ő 1867. június 28.-án Fáy Ludovikától és Borbálától Jánosiban szerzett nagyobb birtokot s maga is ide költözött. Nem nősült meg s  mint agglegény halt meg itt 1898. január 13.-én. Több mint 270.000 forint értékű vagyonát apai és anyai ágon való rokonai örökölték.


Sárközy Gyula vagyonát a Sárközy Pál /: neje balásfalvi Kiss Sára volt :/ ág örökölte, ezután örököltek a Bormeszi család, a Hanvay  család /: Hanván :/, Recsky család, Fáy család, kóji Komáromy család, Matuska Péterné Komáromy Blanka, /: Matuska Péter jelenlegi nagykövet édesanyja :/.


I. János és Komáromy Mária második fia, III. József 1808-ban született. Már Sárospatakon jogászkodott, midőn 1825. augusztus havában szerencsétlenül jár. Vadászatról jött haza, mikor a puskát fel akarta akasztani, kezében véletlenül elsült s a lövés mindkét lábán súlyos sebet ejtett. Rimaszombatban Dr. Pápay gyógykezelte s a gyógyulás sokáig tartott. Még december 26.-án is azt írja róla édesapja a bátyjának, hogy szépen javul s újévre talán már haza jöhet. De a sebesülésnek nem lett komolyabb következménye, 1829. június 2.-án már azt írja apja róla, hogy a szerencsétlen lövésből egész kiépült most végzi iskolai kurzusát Patakon. A jogi tanfolyam elvégzése után azonban III. József sem lépett közpályára, ő is gazdálkodott. Édesapja a Pécel br. Naláczytól szerzett birtokrészt adta át neki. 1836. szeptember 29.-én írja apja Pál bátyjának, hogy Péczelem a földek  commassátiója – tagosítása – most van folyamatban s Józsinak jobbágyai illetőségén kívül mintegy 200 hold szántóföld jutott, továbbá belső fundus, ahol házat akar építeni, 15 hold és 120 hold erdő. Ezenkívül a locsodi pusztán 150 hold, de kaszáló rétje kevés van. De az övé egy malom egy negyed része is, amely részért most is megadnak haszonbérbe 200 kiló búzát, III. József ezután Péczelen telepedett meg s mint láttuk itt halt meg édesanyja is nála.


II. József Sebes Terézt vette feleségül, de gyermekeik nem maradtak s mikor 1859. szeptember 1.-én elhunyt, mintegy 32.000 forintra értékelt hagyatékán testvére Ferenc és özvegye Sebes Teréz osztoztak.

8. Benjámin ágazata.


II. Pál és Kiss Sára legifjabb fia Benjámin 1764-ben született. Ő közhivatalt nem viselt, hanem amint fölserdült, apjának segített a gazdálkodásban, majd 1791-ben bátyjaival együtt vette át atyjuk birtokrészeinek kezelését. Apja halála után özvegy édesanyjával lakott, amíg meg nem nősült.


1796. október 5.-én vette feleségül Ms. Herczegh Péter fiatal özvegyét, Kármán Krisztinát s ekkor az özvegy házába költözött. De csak kevés ideig lakott itt, mert megvette a postahivatalt és feleségével együtt a postaházba ment lakni.


A postamesterség mellett folyton gazdálkodott is 1801. április 1.-én tőle is követeli a tanács az adót az általa bírt városi földek után. 1803. június 3.-án pedig a tanács a város részére Ágasegyházán megszerzett földekből két és fél porciót, vagyis 250 holdat neki ad zálogba, de ő a zálogos összeget – illetve annak kamatjait nem fizette pontosan, úgyhogy emiatt a tanács 1805. február 6.-án el is akarja venni a földeket tőle, de 1805. november 23.-án újabb egyezségre lépnek. /: Tanácsjegyzőkönyv :/.


1807-ben a nemesi fölkelés pénztárába kettőszázegy forintot fizet, az 1808. évi insurrektionális összeírás alkalmával pedig, mint személyes fölkelésre már nem alkalmas, 50 pozsonyi mérő búzát, ugyanennyi zabot és egy csikót ajánl föl és elvállalja a kincstár költségén tartandó egy lovas kiállítását.


1808. november 25.-én engedélyt ad neki a tanács, hogy a Vágó mellett összeszerzett mezei kertjeit fölkeríttesse. /: Tanácsjegyzőkönyv :/.


Mikor édesanyja halála után megosztoznak s ő Pál bátyjával együtt megveszi több távol lakó testvér kecskeméti részét, úgy egyeznek meg, hogy Pálnak marad a ház, malom és 13 pászta szőlő, neki pedig a mintegy 300 holdnyi mezei kert jut s Pál még négyezer forintot fizet neki.


1811. május 11.-én újabb vállalatba fog, árverés útján bérbe veszi a serházat évi 6.000 forintért.


1809. november havában a palatinus, mint Pest vármegye főispánja, Benjámint is kinevezi táblabíróvá s ő buzgón részt is vesz a vármegye gyűlésein.


1826. augusztus 14.-én unokaöccse I. Gedeon Balószegen levő mintegy 240 holdnyi mezei kertjét neki adja el 14.500 forintért, azonban ő ugyanezen összegben Csernyus Mihálynak akarja a birtokot átengedni, ami ellen bátyja, III. Pál tiltakozik. Nem sokkal azután 1828. február 23.-án Benjámin váratlanul elhunyt.


Benjámin első felesége Kármán Krisztina 1807-ben halt meg, ő ezután egy pár év múlva újra megnősült. 1811. december 17.-én Recsky János özvegyét, Dobsa Katalint vette nőül Tiszaburáról,  aki midőn másodszor is özvegy maradt, visszatért Tiszaburára, ahol első férjétől származott gyermekei is laktak.


Benjáminnak csak első házasságából Kármán Krisztinától születtek gyermekei, akik közül azonban csak két lány ért felnőtt kort. Az idősebb leány, az 1798-ban november 1.-én született Anna Dluholovszky Ferenchez ment nőül, de alig 25 éves korában elhalt 1823. december 20.-án.


Az ifjabb leány Terézia 1800. január 23.-én született. Apja halálakor már csak ő volt életben s így ő örökölte apja vagyonát. Mint végrendeletében elmondja, apja után egy városi ház, az ágasegyházi zálogos birtok és a Nyírben lévő mezei kert szállott rá, de maradt apja után 80.000 forint adósság is, ami a házat és az ágasegyházi birtokot fölemésztette, úgy, hogy csak a Nyíri kert maradt meg neki. Ő azután itt kényelmes lakóházat építtetett s maga is ide költözött. A szép fekvésű birtokot, amelyen erdő és tó is volt, terjedelmes gyümölcsös és szépen gondozott virágos kerttel még szebbé tette.


Mikor 1830-ban a toscans.-i nagyherceg Kecskeméten járt, mint az akkori újság írja, -ő is megtekintette a „Tusculánumot”, amelynek szép hírét hallotta s contentumát találta annak elrendezésében. 


A rokonok és a város úri családjiból mások is szívesen és gyakran keresték fel Sárközy Teréziának mindig vendégszerető házát, különösen a birkaúsztatás idején, amire nagyon alkalmas volt a birokon levő tó. Ma is élnek még néhányan, akik emlegetik ennek szépségeit.


Terézia élete végéig a Nyírben lakott, itt végrendelkezett 1869. március 4.-én s általános örökösévé unokatestvérét Berecz Pált tette.


1871-ben halt meg s vele Benjámin ága kihalt.





Vége.

A Dr. Sárközy György tulajdonában lévő, /: az ő atyja, id. Sárközy György Szolnok város tanácsnoka által összeállított :/ eredeti könyv másolata gyanánt leírtam Poroszlón 1948. január 31.-én, 6 példányban legépeltem 1969. januárjában Debrecenben.

ERDŐS JÁNOS.

A nagybócsai Sárközy család történetének tartalomjegyzéke

1. Bevezetés







1.oldal

2. A család eredete
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3. Az első ismert ősök. Kecskemétre költözés.
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4. Gyarapodás. A család meggyökeresedése Kecskeméten.
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5. Nagybócsa és Köncsög megszerzése.
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6. Sárközy Pál élete folyása. A család elágazása.


15.oldal

         I. János ág.
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2. IV. János ágazata.
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3. Tuladunai ág.
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4. A Bihar-i ág.
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        II. Pál ág.
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2. A Heves vármegyei ágazat.




35.oldal


3. III. Pál.
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4. III. Pál leszármazói.
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5. Lőrinc és leszármazói.
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6. A tápiószelei ágazat.
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7. I. István és II. András ágazata.




53.oldal

7.A Gömör vármegyei ágazat. 
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8. Benjámin ágazat.
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